
ГОДИНА XXXVII. ЦЕТИЊЕ, у четвртак 29. маја 1908. БРОЈ 26.

Ц И Ј Е Н А :
За Црну Гору на годину 8 

круна. на по године 4 круне. 
За Аустро-Угарску, Босну и 

Херцеговину на годину 12 кр. 
на ао године 6 круна.
За све остале веиље годишње 

20 франака у здату, на но го- 
дине 10 франака у злату.

Претнлата се шаље поштан- 
ском упутницом. само и нспо- 
средно адииниетрацији „Гласа 
Црногорца" на Цетиње, а коме 
је иаручније, г. Вељку Рамада- 
новићу, К. Ц. агенту у Котор

Доннси се шаљу Уреднкштву. 
Рукоииси се не враћају.
За огласе плаћа се: за сва-

Претнлата се прима само у 
годишњим и иолугод. роковима.

Поједини број 20 пара. ЛИСТ ЗА НОЛИТИКУ II КЊИЖЕВНОСТ
ку ријеч или за број од нет 
цнфара ио 4 паре за нрви 
пут. а за сваки даљи нут по 
2 паре.

Власник: Државна Штампармја Излази субогом Одговорни уредник: Фипип Јврговић.

Јдвна рдспрдвд
по цјепу зпочина вепвиздаје, откривеног 23. окт. 1907. год.

V. СЈЕДНИЦА, ДРЖАНА 15. МАЈА 1908. ГОД.
Почетак у 8 сати прије подне 

(Стенографске биљешке).
Предсједник: Нека се доведе Рајковић, 

а иза њега Блажо Радивковић.
Бранилац П. Марковић: Молим да се 

позове Раичевић на јавну расправу, по- 
што нијесу расвијетљене неке околности, 
које су врло важне.

Предсједник: А које су то?
Бранилац П. Марковић: Ја бих могао 

те околности констатирати онда, кад би 
он био овдје, да упугим питање њему 
лично.

Предсједник: Зашто нијесте ставили 
та иитања јуче?

Бранилац П. Марковић: Могуће ни- 
јесу прилике биле да унутим таква ии- 
тања.

Предсједник: Раичевић ће бити ио- 
зван послије.

(Улази оптужени Радивковић.)
Јеси ли ти Блажо Радивковић?
Блажо Радивковић. Јесам.
Предсједник: Одакле си ?
Радивковић: С Цетиња.
Предсједник: Што си ио занимању?
Радивковић: Тииограф.
Предсједник: Јеси ли када кажњаван?
Радивковић: Нијесам никада.
Предсједник: Противу тебе тужба 

износи (чита):
„По тврђењу оитуженог Ст. Рајковића, 

да вам је 16. октобра 1907 г. при свом 
доласку на Цетиње, у сврху спремања 
терена завјереничког плана, открио на- 
мјере завјереника; да вам је 23. истог 
мјесеца дао бомбе у сврху, да их оставите 
код Михаила Јовановића; да сте их, по- 
што их Јовановић није хтио примити, о- 
ставили у радничкој читаоници и о гоме 
Рајковића извијестили; да вам је, како 
сами кажете, око 8—9 сати Рајковић от- 
крио, да су то бомбе, па ипак, пошто 
их је Рајковић узео из радничке читао- 
нице и казао вам, на ваше питање, гдје 
их је сакрио, не говорите о њима ништа; 
ни власти нити другоме коме“.

Јеси ли се гледао 16. окт. пр. год. са 
Рајковићем?

Радивковић: Ја се не сјећам да ли је 
то било 16-ог, али мислим да сам се 
гледао. Он је дошао у војну штампа- 
рију и ту ми је стао причати, да је до- 
шао из Србије и то с гом намјером, да 
води фамилију из Црне Горе за Србију. 
Тада сам се видио с њиме, и доцније, 
кад ми је дао да однесем кутију Михаилу 
Јовановићу.

Предсједник: Кад је тобило?
Радивковић: То је било око 16-ог 

октобра.
Предсједник: Је ли тога пута причао 

о револуцији?
Радивковић: Јест, ге како је дошао с 

том намјером, да води фамилију у Ср- 
бију и како му је неки Димитријевић 
обећао рада.

Предсједник: А је ли још што?
Радивковић: Није ништа.
Предсједник: Иа кад си се доцније с 

њиме гледао?
Радивковић: Око 23. окт., кад ми је 

дао кутију да је однесем Михаилу Јова- 
новићу.

Предсједник: Како сте се срели?
Радивковић: 23. окт. пошље Рајковић 

свога брата, који ме је нашао у мојој 
соби гдје спавам. Он ме је пробудио и ка- 
зао ми да ме зове Стево, да мало дођем 
код њега. Запитао сам га зашто.

Он ми одговори —ја не знам. Ја сам се 
Дигао и отишао код Рајковића. Кад сам 
дошао код Рајковића, сио сам и причали 
смо се са његовим оцем и матером, и он 
је остао иза мене. У неко вријеме он ме 
изазове, држао је у руци неку кутију, и 
замолио ме да је однесем Мих. Јовано- 
•пћу. Каже: учини ми ту л>убав и однеси 
-- Михаилу. ' Ја сам примио кутију и по- 
'пао, кад сам дошао на врата, чудио сам 
‘-е и питао, шта је у кутији. Одговори ми, 
ла не говорим о том, него даје однесем. 
Ја га више нијесам ни питао, него сам 
0'ишао Мих. Јовановићу. Нашао сам га 
гдје спава. Ппобудио сам га и казао 
сам> да ме је Рајковић послао да му ире- 
дам то. Михаил ми одговори онако са- 
њив: „ја, каже, нећу примити никоме ни-

шта. Хоћу да се селим у Подгорицу, а 
ево и умрло ми је дијете“. Ја, не могући 
се ничему досјетити, а немајући времена, 
пошто сам морао на рад, кад сам иза- 
шао из куће сјетио сам се да могу оста- 
вити кутију у радничкој читаоници, и 
да ћу имати, кад дођем из војне шгам- 
парије, толико времена, да могу извије- 
стити Рајковића.

Кад сам дошао у читаоницу, нашао 
сам кључ у соби, и закључао сам је, да 
не дира ко туђе ствари. Отишао сам 
одатле и срио сам Рајковића на путу к 
Балшићевом Пазару. Казао сам му како 
Јовановић није хтио да ирими кутију, и 
казао сам, како сам кутију закључао у 
радничкој читаоници. Он је затражио 
клјУч, а ја сам му рекао, данедам, него 
да идем ја са њиме, да видим шга је. 
Пошто смо дошли до радничке читао- 
нице, отворио сам, ушли смо у собу, а 
он је на го узео из кутије неко платно 
и у њему нешто завијено. Питао салд гз, 
шта јћ го? Он ми одговори: „ово су 
бомбе“. Заиитах га, гдје ће са њима, а 
он одговори, да ће их однијеги на мјесто 
гдје треба; каже: „ ги не води о томе ра-. 
чуна, него пази свој иосао, нијесам рад 
да увлачим тебе и твоје родитеље у зло“. 
Мислећи да ће то однијети властима, ја 
сам у томе моменту отишао и упутио се 
иут војне штампарије и иомислио сам, да 
ће он го однијети властима, као што их 
је у истини и однио, како ме је доцније 
извијестио г. Стево Лопичић. Ја сам 
иошао на дужност.

Око 10 саги дошао је Рајковић у војну 
штампарију, али пошто смо радили неки 
гајни и хитни посао нијесмо га иустили 
у штампарију, него смо два гри радника 
изашли на пол.е; — ту је стао Рајковић 
иричати, како је позван у Обл. Управу и 
како су га питали што ради, и како је 
одговооио, да се го њих ништа не тиче, 
јер каже, ви ми не дајете ништа и вас 
се ништа не тиче. У том истом моменту 
отишла су и она друга два радника, по- 
што је било хитна посла, а ми смо оста- 
ли изван. Ту ми је казао, да је бпо у 
Обл. Управи, али каже, нијесу ништа 
нашли, него је он однио кутију у млин 
Ђура Срдовића. Мене су иозвали дру- 
гови и ја сам отишао, не питајуђи о том 
ништа. Кад сам наставио свој посао, 
носумњао сам у гога човјека и његове 
ријечи, и онда сам дошао до закл>учка, 
да морам да потражим Рајковића и да 
га испитам. Чим сам ручао, пошао сам 
код Рајковића и нашао га у некој кафани. 
Тек сам дошао нашао сам га на вра- 
тима и рекао му: Стево, таман сам те 
тражио да те питам. Ту сам га и частио 
чашом ракије и чим је испио, оставио ме 
и рекао ми је: осгави ме, ја имам важ- 
нога посла. Ту сам иримијетио, да ме 
избјегава и још сам више посумњао у 
истинитост његових ријечи, а посумњао 
салл и да су оно бомбе. И немогавши доћи 
до никаквог закључка, отишао салл на 
иосао, а сјутра дан његаје ухапсила ко- 
мисија.

Предсједник: А пита ли тада Јовановић 
ш га је то?

Радивковић: Ништа, него је само, 
кад сам му казао, да му је Рајковић по- 
слао кутију, рекао: „Ја нећу ништа да 
примим, хајд с Богом,“ и ту ми је при- 
чао, како му је умрло дијете.

Предсједник: Зар није ништа питао?
Радивковић: Није ништа. То се мо- 

жете увјерити од Јовановића.
Предсједник Велиш, да нијеси питао, 

шта је у кутији.
Радивковић: Нијесам га питао, док 

нијесмо дошли у Радничко Друштво.
Предсједник: А пита ли га, кад ти је 

предао кутију?
Радивковић: Питао сам га, на што ми је 

он одговорио једним мотом, да не гово- 
рилл о томе ништа и рекао ми је, да 
однесем Јовановићу.

Предсједник; Како да примате кутију, 
а не знате шта је у њој?

Радивковић: Ја нијесам знао да је Рај- 
ковић сумњива личност, и нијесам могао 
посумњати шта је у њој. Ја нијесам слу- 
шао ни од кога ништа. Дошао сам из 
Сарајева 18. септембра и радио сам на- 
иросто у штампарији.

Предсједник: Јели ти још што давао 
осилј кутије?

Радивковић: Није ништа до кутију.

Предсједник: Кад си се вратио од Јо- 
вановића у радничку читаоницу, је ли 
било друштва ту?

Радивковић: ја сам имао кл>уч управе 
друштвене.

Предсједник: Откуда вам је кЈвуч?
Радивковић: У управи друштва "би- 

јаше кључ у вратима. Ја сам био члан 
и имиО сам право да улазим.

Предсједник: Чудновато, да кад Јо- 
вановић није хтио оно да прими, да се 
нијесте повратили Рајковићу, да му то 
речете?

РадивковиЋ: Јер нијесам имао време- 
на, пошто сам ишао на дужност.

Предсједник; А како сте касније има- 
ли времена?

Радивковић: Касније нијесам изла- 
зио. Истог часа, кад сам се уиутио 
к штампарији, нашао сам Рајковића на 
прозору.

Предсједник: Каза ли вам Рајковић, 
кад сте се састали што је то?

Радивковић: Није иишта.
Предсједник: А што велите ви на то 

Рајковићу?
Рајковић: Заиста радо признајем, да 

сам ја узроковао кривицу г. Радивковића, 
али ипак поред свега тога не могу скре- 
нути од исгине, једно с гога, што сам се 
с Радивковићем састао 18. октобра у 
војној штамиарији и као што сам навео, 
иричао сал1 му о извјеснијем догађајима, 
који би се могли кроз који дан догоди- 
ти, о ђацима који се налазе у Приморју 
и т. д. Навео сам, да не знам, да ли 
сам му тог дана причао што о бомбама. 
Исгина је, да сам 23. окт. послао млађег 
брата по њега у намјери, коју сал1 пред- 
ходно суду саоишгио, али међу тим 
стоји у истини, да је у мојој кући било 
овако: Он је заиста сједио с мојим оцем, 
кад је дошао, кад салт ја извадио кутију, 
која се налазила исиод хаљина. Звао 
сам га у кухињу и рекао му, да су то 
бомбе и нека их он понесе Михаилу Јо- 
вановићу или да их гдје склони, док на- 
ђемо сигурно мјесто. Дао сам му поме- 
нуту кутију и рекао му, нека ју не крије, 
него нека ју узме испод руке слободно, 
јер да неће нико посумњати, шта је у 
њој. Он је пошао Михаилу Јовановићу, 
т. ј. казао ми је то доцније. Ја салл изи- 
шао из куђе, кад се је он уиутио к мојој 
кући, јер смо се срели близу саме Оби- 
лића Пољане. Питао сам га, је ли Михало 
иримио кутију, а он је казао да није и при- 
чао му је, како му је једно дијете умрло и 
рече, да их је закл>учао у Радничком друш- 
тву, док не нађемо послије сигурније мјес- 
то. Ја сам се с њим ту растао, будући да 
је он морао отићи у војну штампарију, 
а ја сам пошао онамо, гдје сам већ ра- 
није суду о томе саопштио. Касније, 
могло је бити нешто више од 1 •> сата, 
срио сал1 га на Балшића Пазару. Тра- 
жио сал1 Л1у кључ од читаонице, од упра- 
ве радничке читаонице, он је иружио 
кЈвучеве, али рече, да ће са мном иоћи. 
Заједно смо тамо пошли и дошав гамо, 
ја сам извадио из кутије оба завијутка, 
у којима су биле ситне бомбе, опасао 
сам их испод прслука, а исто тако и 
кесу, свезао их и т. д. Питао ме је Ра- 
дивковић, куда ћу их, а ја сал1 одгово- 
рио, да сам нашао сигурније мјесто, а 
кад ме је питао које, нијесам знао, шта 
бих му одговорио, па сам му рекао, да 
сам пшао код гђе Вука Вулетића, и да 
ми је обећала да ће их она сакрити. 
Радо признајем, да сам узроковао кри- 
вицу друга ми Радивковића, али стоји у 
истини ово.

Радивковић: Ја чујем, али кажем, да 
није истина, и чудно ми је, да је данас 
изјавио, да сам знао за завјеру, кад смо 
се иак при саслушању суочили, тад је 
рекао, да нијесам знао за употребу бом- 
ба, него је навео, што ми је у истини ка- 
зао, да су неки ђаци у Боки и да су 
намјерни доћи на Цетиње и да се морам 
побринути, да им нађемо стан и храну. 
Не знам, откуда му је га истина.

Рајковић: Рад бих био, да се прочи- 
та записник суочења.

Радивковић: Кад сал1 занитао г. Др- 
Јвевића, зашто сам оптужен као саучес- 
ник, он ми је рекао, да је то тек тако 
уметнуто.

Предсједник: Ово баш није тектако, 
кад Рајковић, који нема повода да вас 
терети, говори против вас.

Је ли Рајковићу, иитасте ли ви њега, 
пошто се сретосте, је ли казивао Јова- 
новићу, што је то и је ли га Јовановић 
иитао?

Рајковић: Природно је да му је казао.
Предсједник: То је само ваше резо- 

новање. Питасте ли ви њега, зашто их 
Јовановић није примио?

Рајковић: Казао ми је додуше, да је 
Јовановићу једно дијете умрло и да је 
био спровод тог дана, да ће се селити 
у Подговицу, и ради тога не може да 
прими. Сад не памтим, је ли ми што 
Радивковић говорио, што су међусобно 
разговарали, осим што је у главном било.

Предсједник: Дакле. Радивковићу, ви 
не иризнајете, да вам је дао кутију 
и опасао око појаса бомбе.

Радивковић: Дао ми је кутију, али 
да ми је оиасивао бомбе, то не иризна- 
јем. Видим, да има нарочити цил>, да 
ме терети. Можда да је метнуо у кутију 
што, ја то не знам.

Предсједник.- Колико је било кутија?
Радивковић: (број кутија показује ир- 

стима).
Предсједник: Како си их посио?
Радивковић: Под руком, по упутству 

његову. За право, он ми их је метнуо 
под иазухом.

Предсједник: Али он вели, да вам 
је оиасао кесу, а кутију да сте носили ви.

Радивковић: Само ми је дао кутију — 
друго не знам ништа.

Предсједник: То је он и прије казао 
у записнику.

Радивковић: Истина је, али то ми 
је било ново онда, као и сад.

Бранилац С. Церовић: Г. предсјед- 
ниче, молио бих да Ргјковић понови до 
ситнице, оно, што је казао односно ци- 
ља завјере, кад вели, да му је казао од 
кога су бомбе.

Предсједник: Причајте, Рајковићу !
Рајковић: Ја нијесам нити у мом за 

писнику истакао до ситнице сваку ријеч, 
коју сам Радивковићу ироговорио. али у 
главном рекао сам, што стоји у мом за- 
писнику, а и сад кажем, да сам му у кратко 
исиричао, да се у Приморју налазе не- 
колнко ђака, који мисле, да упадну у 
Црну Гору и иођу у иоједина илемена, 
могуће, да убију којег од главара.

Могуће, да сам му причао гај дан о 
бомбама, али то не могу тврдити.

Радивковић: Откуда бих ја онда 
знао за завјеру против Господара?

Рајковић: Ја то не кажем, него на 
основу оног, што сам рекао Радивко- 
вићу 17-ог октобра, да се налазе неко- 
лико ђака црногорскијех у Приморју, да 
ће упасти у Црну Гору и т. д. казао сам 
му, да су ђаци послали бомбе и да их 
склони на сигурно мјесго, а нијесам му 
друго послије истицао, нити смо ил^али 
времена, да се дуже разговарамо.

Тај је разговор трајао свега око 10 
минуга.

Иредсједник: Нека се доведе Михаило 
Јовановић.

Рајковић: Молио бих за једну ријеч.
Предсједник: Кажите!
Рајковић: Ја сам напоменуо, да имам 

једног свједока, да сам хтио да иођем 
у Глину. Пошто је Радивковић овдје, он 
зна, — дао ми је 4 кру.че.

Предсједник: Устани Радивковићу, је 
ли истина?

Радивковић: Јест, истина је. Он је ка- 
зао, да иде с Цетиња, не сјећам се, да 
је рекао да иде у Глину, али знам негдје 
у Славонију. Пошто није члан органи- 
зације, није могао ступити у друштво, 
те сал1 му рекао, да ћемо писатидруш- 
тву у Загреб, да га прими.

(Доведен Михаило Јовановић.)
Предсједник: Јесте ли ви Михаило Јо- 

вановић?
Јовановић Јесам.
Предсједник: Откуда сте?
Јовановић: Из Подгорице.
Предсједник: Којег сте занимања?
Јовановић: Госгионичар.
Предсједник: ГЈротив вас тужба изно- 

си, по тврђењу оптуженог Стевана Рајко- 
вића:

да вам је 17. октобра 1907. године 
при свом доласку на Цетиње открио на- 
мјере завјереника и да вам је кашње, 23. 
ист. мјесеца, упутио бомбе по Блажу 
Радивковићу; да их ви нијесте примили, 
како сами тврдите, и незнајући шта вам 
Радивковић нуди, да на сахрану оставите.



Шта имате да одговорите на тужбу?
Јовановић: Нити је истина, да ми је 17. 

окт. открио завјеру, нити сам знао, да ши- 
ље бомбе по РадивковиЈ.у, нити сам знао, 
кад је дошао, нити сам знао зашто је до- 
лазио, ни што је имао, само нуди нешто 
да остави. Ја сам рекао, знајући да има 
кућу, да иде својој кући.

Предсједник: Јесте лп се иознавали 
са Рајковићем и Радивковићем?

Јовановић: Из виђења познавао сам 
Рајковића, али никада са њиме нијесам 
имао из ближе познанства.

Предсједник: Што кажеш на то Рај- 
ковићу!?

Рајковић: Само једанпут, кад ме г. Ра- 
дови1. шил.ао у Никшић, тада сам га ви- 
дио, више никад.

Предсједник: Познајете ли М. Дако- 
вића и Ј. Ђоновића?

Јовановић: Познајем.
Предсједник: Петра Новаковића?
Јовановић: Познајем.
Предсједник: Тодора Божовића?
Јовановић: Не.
Предсједник: Јесу ли Новаковић, Да- 

ковић и Ђоновић долазили у твоју ка- 
фану?

Јовановић: Даковић је долазио више 
пута са друштвом. Ја не знам ко је до- 
лазио у кафану, а ко одлазио. Ја сам 
имао свога посла.

Предсједник: Је ли било састанка из- 
међу Даковића, Ђоновића и др.?

Јовановић: Ја се не сјећам никаквих 
састанака код моје куће.

Предсједник: Ви не признајете, да вам 
је Рајковић говорио што 17. октобра?

Јовановић: Никако.
Предсједник: Што кажете Рајковићу?
Рајковић: Заиста нијесам био раније по- 

знаник са Јовановићем. Упознали смо се 
тек од 16. септ., кад сам дошао из Никши- 
ћа на Цетиње и то нијесам ступио у Бог- 
зна какво пријатељство, осим што сам 
долазио са осталим друштвом горе у 
собу, али то није знак, да смо добри 
пријагел.и. Међутим стоји, да сам 17. 
октобра свратио код Јовановића, да ме 
је питао, јесам ли гледао Дакови1.а, Но- 
ваковића и Павићевића, а ја сам му ка- 
зао, да сам Даковића видио баш при 
кретању.

ПредсЈедник: То је било 17. окт.
Рајковић: Јест. Знао сам, да Јова- 

новић зна, да су отишли с Цетиња но- 
ћу, иошто се Даковић хранио код њега, 
и како сам од Даковића чуо узајмио му 
је новаца. Ја заиста нијесам тога дана 
ништа казивао Јовановићу е НИКаквим 
задњим намјерама. Учини ми се, право да 
речем, да Јовановић зна нешто из раније, 
док упита, хо!.е ли скоро овамо; у ос- 
талом ако није знао ништа, да ће ваљда 
за себе знање сачувати. С тога сам му 
рекао, да су у Приморју ђаци, да ћеупа- 
сти у Црну Гору и нрепоручио му, да 
се склони с Цетиња. Он је рекао да не- 
ће никуда, иа нека буде што хоће.

Јовановић: Ништа од тога није истина.
Рајковић: Ја сам послије изашао из 

кафане Јовановића.
Предсједник: Чујете ли, Јовановићу, 

шко каже Рајковић?
Јовановић: Ово није истина.
Предсједник: Зашто би вас теретио 

да није истина?
Јовановић: Зашто бих ја говорио да 

је. кад није.
Предсједник: Али би требало да ка- 

жете: што је, да је.
Јовановић: Нити сам знао о путова- 

њу, нити сам знао о завјерама, нити 
сам знао о бомбама, нити о каквим рад- 
њама, нити сам њихов друг био. Ви 
знате, да сам ја овдје скромно живио, 
пазио свој посао и ништа друго. Све 
ви то знате, г. предсједниче, а и сва го- 
спода овдје.

Предсједник; Чудновато је, да не ии- 
тасте Радивковића што је донио?

Јовановић: Знате запгго? — Ону ноћ 
чували смо мртво дијеге. Легао сам око 
3 сата у јутро. Да ми ко рече, да ме 
зове Лабуд Гојнић, ја бих се дигао. Али 
онако: ја спавам, дошао човјек и хоће 
нешто да остави. —„Иди с Богом“, има 
он своју кућу. — Ја сам одмах легао, 
нити сам знао, што сам рекао, само то: 
„иди с Богом". Али на правди Божјој 
ево има толико мјесеци од како боле- 
стан у тамници страдам. То је жалосно!

Предсједник: Рајковићу, ви кажеге, 
да сте Јовановићу казали 17. октобра за 
бомбе? (Рајковић: Јест.) Међутим ка- 
жете, да нијесте казали Радивковићу. 
Како то, да прије говорите њему о бом- 
бама, него своме другу?

Рајковић: Ја у својим записницима 
причам, чега се сјећам. Ја се не сјећам, 
да ли сам причао Радивковићу. С тога не 
могу тврдити чега се не сјећам.

Предсједник: Ви остајете при том, да 
сте му казали?

Рајковић: Ја немам разлога, да против 
њега причам. Могуће, да ме је помогао 
са једном до двије круне. (Јовановић: то 
није истина). Могуће да јест. Долазио 
сам, лијепо ме примао једанпутили два- 
пут, није ми ништа рђаво учинио. Ја не 
бих имао разлога нападати Јовановића. 
Мени то не корисги ништа, па и да ми

користи, будите увјерени, да га не бих 
нападао.

Јовановић: Можда није био при чистој 
свијести (Рајковић: могуће ни сада), кад 
је разговарао са каквим другом. У моју 
кафану нијесу долазили ти људи.

Предсједник: Јесу ли Даковић, Нова- 
ковић и Павићевић искрај вас побјегли?

Јовановић: Не знам.
Бранилац Хајдуковић: Молим, г. пред- 

сједниче, у записнику од 7. јануара 1908. 
г. стоји, даје Рајковић бомбе по Радивко- 
вићу шиљао 23. окг.

Рајковић: Ја сам дошао на Цетиње 16. 
ок гобра у 101/-) са ги у вече, а Јованови- 
ћу сам говорио 17. октобра.

Браинлиц Хајдуковић: У записнику 
има ....

Предсједник: Ви, г. браниоче, изно- 
сите контрадикције у одбрани. Ви сада 
стављајте питања, забиљежите их, па када 
буде одбрана можете истакнути ге кон- 
традикције, на које ће државни тужилац 
имати право и дужност, да рефлектира.

Нека дође Андрија Јовановић.
(Долази Андрија Јовановић).
Јесте ли ви Андрија Јовановић?
Андрија Јовановић: Јесам.
Предсједник: Што сге?
А. Јовановић: Учитељ и управитељ 

основне школе.
Предсједник: Ви се позивате као свје- 

док. Треба да истину кажеге.
Познајете ли Стевана Рајковића?
А. Јо вановић: Познајем.
Предсједник: Огкада?
А. јовановић: Од прошле године. Пред 

основном његушком школом био сам у 
друштву са неком господом. Ту је Рај- 
ковић дошао, поздравио нас је и руко- 
вао се са мном. Питао ме је како сам, 
ја мурекох—добро. Он посумња, да ли 
га познајем, и упита ме о томе. Ја му 
рекох, да се не сјећам. Он рече: „Ја сам 
ваш бивши ученик у Улцињу". Ја се 
сјетих, да је био мој ученик, али од тога 
је прошло много времена, па га нијесам 
могао познати.

Предсједник: Да ли сте га гледали 16. 
или 17. октобра прошле године?

А. Јовановић: Да, да, отприлике на 
2 3 дана ирије избора на Његушима.

Предсједник: Кад су били избори?
А. Јовановић: 18-огоктобра.
Предсједник: Откуда је дошао Рај- 

ковиђ?
А. Јовановић: Ја сам сједио у хотелу са 

капетаном Врбицом и друштвом. Дошао је 
Рајковић и поздравио се са мном и дру- 
гима. Ја сам Рајковића питао, да ли 
долази с Цетиња, а он рече, да не иде 
с Цетиња, — него из Котора. Ја и капетан 
отишли смо у „ОгашЈ Нб1е1“. Дошао је 
Рајковић поновно код нас и рекао ми је: 
„молим вас, г. учител.у, за двије ријечи“. 
Ја сам заостао из учтивости сједећи са 
једним капетаном, а касније сам изашао 
за двије ријечи. Рајковић је пзашао пред 
хотел и почео ми причаги, како сам „клу- 
баш“, како су овдје „праваши", како су 
нострадали на Његушима и савјетује ме, 
да се уклоним. Ја сам му рекао нека 
иази на своје ствари и нека иде с Богом. 
Цио тај разговор састојао се у томе.

Предсједник: Је ли Рајковић јопт што 
казао?

А. Јовановић: Није ништа. У оста- 
лом, тај је разговор трајао 2—3 минута. 
Да ли је Рајковић више или мање гово- 
рио — не знам, али главна садржина 
говора била је то.

Предсједник: Је ли помињао што о 
бомбама ?

А. Јовановић: Апсолутно ништа.
Пр едсједник: О доласку ђака у Дал- 

мацију ?
А. Јовановић: Нијеништа, него самода- 

вао савјете, да се чувам на Његушима.
Нредсједник: Је ли номињао упадђака?
А. Јовановић: Није ништа.
Предсједник: Питасте ли га зашто 

вас савјетује, да се уклоните?
А. Јовановић: Зашто да питам, кад 

сам био вазда човјек на свом мјесту. 
Ја знам, да овдје посгоје закони, који 
штите свакога. Макар и ја био сумњива 
личност, нико ме не би напао ножем.

Друго, Рајковић је сам призпао, да је 
тада био сувише весео и да ја нијесам 
давао никакве важности његовом говору. 
Нека он говори, чувај се гога и тога, ја 
се као човјек на звоме мјесту не бојим 
никога.

То је све било.
Предсједник: Рајковићу, је ли овако, 

како каже свједок?
Рајковић: Заиста, г. учитеља Јовано- 

вића гледао нијесам, откада сам из Ул- 
циња отишао. Видио сам га, као што 
каже господин, на исгом мјесту. Исти- 
на је, да сам се налазио са господом 
у друштву као што каже, да је оти- 
шао из друштва у неки други хо- 
тел са капетаном. Истина је, да сам 
касније дошао у хотел, изазвао г. Јо- 
вановића часком из друштва г. ка- 
петана. Исгина је, да се устручавао, као 
да није имао воље изаћи, али је изашао. 
Међутим стоји то. да сам г. учигељу ка- 
зао, да се налази у Приморју неколико 
ђака, који ће можда данас-сјутра упасти 
у Цетиње, па би добро било да се склони.

Г. Јовановић није био нешто весео и 
казао ми је да му нијесам гребао то каза- 
ти, окренуо се и отишао. Истинаје, да 
сам уада био весео.

Предсједник: Како весео?
Рајковић: Т. ј. да сам мало вина 

попио.
Предсједник: Зашто да казујете о 

упаду ђачком?
Рајковић: Ја сам то казао у записни- 

цима.
Познавао сам га раније, гледао га на 

Његушима, мало сам више попио, па 
мислим кад друти знаду, зашто да и он 
не зна о томе. О бомбама му нијесам 
причао ништа. У мом заииснику гласи: 
ако г. учитељ, Ал. Мартиновић и Блажо 
Радивковић поред свога нризнања кажу, 
да сам им о бомбама говорио, то ћу сва- 
како за своје примити.

Ан. Јовановић: Мени је чудновато 
како могу овакве претпоставке бити код 
Рајковића. Он каже, да није имао зле 
намјере, познавао ме је као учитеља ит.д. 
и вели, да се не сјећа, да ми је о бом- 
бама говорио.

Молим вас, како може биги, да ми он 
прича о упаду ђака у Црну Гору, кад и ја 
имам једног брата у Биограду? Мени се 
чини, кад би он мени отоме што иричао, 
да бих се ја јако заинтересовао да пи- 
там, бојећи се, да није у томе и мој брат.

Ја сам казао у записницима Обласне 
Управе и овдје код ишљедних судија, да ми 
се чини, кад бих ја знао а крио, да би 
то било непоштено и кукавички. Али 
ипак не допуштам, да се ишта приметне.

Предсједник: Баш на основу тога суд 
вас није ставио под оптужбу, него вас 
је оставио као свједока. Нијесмо узели 
те претпоставке, ма да он тврди да вам 
је казао о упаду ђака и ма да има ва- 
ших сродника, који су оптужени.

А. Јоваповпћ: Чуо сам, да имам оп- 
тужених сродника, али ми се чини, да ће 
се они браниги.

Предсједник: Хајге, хајте!
Предсједник: Нека дође Алекса Мар- 

тиновиђ. (Улази). Јесте ли ви Алекса 
Маргиновић?

Алекса Мартиновић: Јесам.
Предсједник: Шта сте по занимању?
Мартиновић: Бив. генерални секретар 

Мин. Ин. Дјела.
Предсјелник: Ви се позивате у свој- 

ству свједока, да кажете суду праву ис- 
тину.

Кажите најприје, познајете ли Стева 
Рајковиђа?

Мартиновићи: Познајем.
Предсједник: Од када?
Мартиновић; Од када сам био одго- 

ворниуредник „Гл. Црногорца," а послије 
и као предсједник Радничког Друштва.

Предсједник: Јесте ли сада што у Рад- 
ннчком Друштву?

Мартиновић: Нијесам ништа.
Предсједник: Јесте ли се гледали с 

њиме 17. октобра?
Мартиновић: Јесам.
Пре дсједник: Гдје, и када?
Мартиновић: Код куће, у мојој авлији. 

То сам изјавио и у записннку.
Предсједник: Испричајте то.
Маргиновић: Г. Рајковић, дошао је 

код мене мислим у подне. Казао је да 
је и ирије долазио, али да нијесам био 
код куће. У томе моменту нашао ме је гдје 
чистим кавез од голуба, Г. Рајковић по- 
чео ми је говорити као предсједнику 
Радничког Друшгва о помоћи и о том, 
како пријети опасност и да пођем с 
Цетиња. Посумњао сам и рекао сам му 
да ме осгави. Нијесам се могао с њиме 
ручити, јер сам имао замазане руке од 
нечисти.

Предсједник: А питасте ли од кога 
пријети погибија?

Мартиновић: Казао је да ће мене то- 
љагати по пијаци и да се припрема ђач- 
ка побуна.

Предсједник: Је ли овдје?
Мартиновић: Баб сам тако могао прет- 

поставити.
Предсједник: Јесте ли га још шго пи- 

гали?
Мартиновић: Ништа га не пигах, јер 

нијесам вјеровао.
Предсједник: Јесте ли рекли што гођ 

њему?
Мартиновић: Нијесам ништа. Ја сам 

то изјавио и у записнику, а овдје су нас 
суочили, и из нашег суочења може се 
видјети цијели остатак.

Предсједник: (Према Рајковиђу) Што 
кажете ви односно састанка са Алексом 
Мартиновићем?

I ајковић: 17. окт., као што је позна- 
то, сједио сам у једној кафани овдје 
олизу књиговезачке школе, а и у близи- 
ни основне школе. Испред кафане про- 
11130 је Мартиновић одоздо пут ћошка 
куће војв. Пламенца. Ја сам устао из 
Друштва пок. Луке Милошевића, који је 
са мном сједио, у намјери, да огидем ча- 
сом код Мартиновића, да му саопштим 
Што год о овој ствари, коју ја знам. Упу- 
тио са.м се у_његову авлију. Он још кући 
нцје стигао био, него сам нашао слуш- 
кињу. Изашао сам из авлије и поново 
свм се вратио у кафану, па онда за неко 
вријеме пође.м опет код Мартиновића.

Дошао сам кући, и заиста радио је 
нешто, као што каже, око кавеза за то- 
лубе. Г. Мартиновић знао је, мислим, да 
сам отишао са Цетиња, па се доста за- 
чудио, откуда ја сада одједном на 
Цегињу.

Казао сам му, да се у Приморју нала- 
зи неколико ђака, који мисле данас-сјут- 
ра упасти у Црну Гору, а уз то сам му 
казао, да сам ја у то друштво, и да је 
моЈа позиција одређена на Крсцу. Г. Мар- 
тиновић нри кретању рече, да се оставим 
ја тога, и да поручим осгалима, да се 
окане гога посла, ако не мисле погинути. 
Истина је, да сам код Мартиновића био 
5—6 до 10 минута највише, а стоји и то 
у истини, да нијесам код Мартиновића 
пошао из никаквих задњих намјера, осим 
једноставно, да се мало поиричам. По- 
знавао сам Мартиновиђа, као што сам 
мало прије саопштио, и нијесам ни зашто 
друго отишао код њега, него тек онако 
мислећи, да ће му мило бити, да нешто 
о томе сазна.

Нијесам Мартиновића позвао нигдје 
ни на какво учешће, а не могу тврдити 
ни да сам му говорио о бомбама, јер се 
не сјећам.

Ја такође нијесам могао, а нијесам ни 
имао право тражиги помоћи од г. Мар- 
тиновића, као предсједника Радничкога 
Друштва, јер нијесам био члдн друштва, 
а ко није члан друштва, нема право доћи 
у читаоницу, а још мање да тражи 
помоћи.

Међутим, ја сам имао новаца, а то је 
иознато, јер више се пута трефило и да 
треснем са форинтом или 5 круна о 
астал.

Предсједник: Што имате г. Мартино- 
вићу на то да кажете?

А. Мартиновић: Немам нишга друго 
да речем, него што сам мало прије 
изјавио.

Изволте прочитати записник, или онај 
из Обл. Унраве, или о суочењу, па ће- 
те видјети, у чему се слажемо, а у чему не.

Предсједник: Нека уђе Илија Шо- 
франац.

(Шофранац улази).
Јесте ли ви Илија Шофранац?
Илија Шофранац: Јесам.
Предсједник: Позивате се као свје- 

док да кажеге истину, оно на што се 
можете заклеги. Немојте тајити ништа од 
онога што суд пита, или што будете са- 
ми знали, да би могло расвјетлити ову 
ствар.

Кажите нрво, познајете ли Стева Рај- 
ковића?

Шофранац. Познајем.
Предсједник: Од када?
Шофранац: Има већ 10 година.
Предсједник: Је ли интимно?
Шофранац: Другови смо били у држ. 

штампарији.
Предсједник: Кажите, јесте ли се гле- 

дали у октобру пр. год. са Рајковићем 
и кад је то било?

Шофранац: Је ли слободно да испри- 
чам како је било с почегка?

Предсједник: Слободно.
Шофранац: Стево Рајковић дошао 

је 23. окт. пред Држ. Штампарију у јутру 
у 9 сати и рекао ми је, да сиђем дол>е. 
Ја сам сишао доље и иитао сам га, како 
си. Он ми је рекао:

„Илија, ја сам дознао једну клубашку 
тајну, која би могла наудити Госиодару 
и његовој земљи и хоћу ту тајну да 
прокажем, но сам дошао код тебе, као 
код кума, да ме посавјетујеш, гдје би 
најљеише било поћи, и је ли да би љеп- 
ше било да нођем код Господара? — Ја 
сам рекао Бога ми, Стево, неће те пу- 
стити, но пођи у Министарство Унутр. 
Дјела, а министар ун. дјела знаће шта ће 
учинити. Ја и Рајковић задржали смо се 
ту једно 5 до 6 минута. Он је смјеста 
отишао, а рече у Министарство. Што је 
тамо казао и што је донио, ја не знам.

Предсједник: А пита ли, шта је то
и каква је то тајна?

Шофрапац: Ја њега нијесам ништа 
питао, једино ми је казао, да је то клу- 
башка тајна.

Предсједник: Его видите како кри- 
јете. Он каже да вам је казао, да је до- 
нио оруђе и да би га савјетовали, куда 
да то однесе.

Шофранац: Ја сам му казао, нека
пође властима.

Предсједник; Али види се да нешто 
кријеш, бојећи се да се не уловиш.

Шофранац: Господине предсједниче, 
ја сам извршио своју дужност, упутио 
сам човјека да преда властима. Зашто 
да кажем да је, кад није. О бомбама ми 
није казивао, а ако каже да јест, нека 
изађе, па пека овдје каже.

Предсједник: Чудновато изгледа, да 1е 
он вас питао и повјерава вам ствар, кзД 
хоће да је открије, па да га ви не питате 
шта је то. Изгледа баш, да вам је казао 
у чему је ствар на основу тијех упутстава.

Шофраиац: Вјерујте г. предсједничне 
да није, јер мени го не шкоди ништа- 
Ја сам га упутио гдје треба да пође.

ГЈредсједник: Је ли тако било Ра1к0'
вићу?



РајковиЋ: Од увијек сам сматрао Шо- 
франиа за најмили]ега друга и бројио сам 
га међу најпоштеније људе, те стога 
заиста од њега нијесам могао ништа за- 
тајати.

У овом случају могуђе да стоји нешто 
мадо другојачије. Фактје, да сам од куће 
кренуо нарочито да питам њега, коме би 
добро било пријавити ствари, јер као 
што сам неки дан изјавио, нијесам био 
сигуран пријавити шефу подиције, бојећи 
се, да не испадне на моју штету.

Отишао сам до њега, да се споразу- 
мијемо, јер прегпоставих, да премда бих 
и сам могао знати, коме бих ову ствар 
пријавио, ипак да је боље да ко потвр- 
ди човјеку његово мишљење. Изазвао 
сам га пред Државну Штампарију и 
казао му, да сам пронашао тајно друш- 
тво, а не кдубашко, како' он рече. Мо- 
гуће је погрјешно разумио. Ја мислим, 
да ово није никаква клубашка тајна. На 
сваки начин, даје било међу клубашима, 
а и сад има, поштених људи. Казао сам 
му пак, да сам пронашао неко тајно 
друштво, које је радило против Госпо- 
дара и државе и да сам донио оружје, 
којим се мисли преврат извршити. Он 
ми је казао, да је радостан био, што 
је мени пало у дио, да ја откријем то 
друштво. И њега сам држао за једнога од 
онијех старијех карактера. Он ми је ка- 
зао: „кад бих ја био на твом мјесту, 
не бих ником другом отишао до Госпо- 
дару и све бих му казао". Ја ипак кажем, 
како би било да пријавим ствар мини- 
стру унутрашњих дјела, а Шофранац ми 
рече: и то је добро, јер ће он учинити 
све што треба. Рече ми још: отиди и дођи 
послије код мене, да ми кажеш како је 
било. Ја сам се збиља вратио и ре- 
као му, како је ствар испала.

Понављам, да нијесам рекао, да сам 
открио једну тајну клубашку.

Шофранац: Ти си рекао, да си до- 
знао за једну клубашку тајну.

Рајковић: Онда бих ја био најглупљи 
човјек на свијету.

Шофранац: Ја сам гако разумио.
Предсједник: Дајем мали одмор. 

(Послије одмора.)
Предсједник: Нека се доведе Аким 

Даковић.
(Долази Аким Даковић).
Јеси ли ти Аким Даковиђ?
А. Даковић: Јесам.
Предсједннк: Одакле си родом?
А. Даковић: Из Грахова.
Предсједник: Што си по занимању?
А. Даковић: До прол>етос био сам 

племенски капетан.
Предсједник: Јеси ли кажњаван када?
А. Даковић: Никада ни опоменут.
Предсједник: Против тебе тужба из- 

носи, да је твој син Марко шиљао преко 
тебе појединима писма из Рисна, а по- 
себно Блажу Ђукановићу, да си уједно 
шиљао реченом Ђукановиђу бомбе по 
Крсту Миловићу, а које је из Рисна донио 
Вујадин О. Вујачић, а дао му их твој 
син Марко Даковић.

Шта имаш рећи на то?
Јеси ли ти иримао какво писмо од 

твог сина, од када је нобјегао с Цетиња, 
па докле су окривили тебе?

А. ДаковиЋ: Никад нисма нијесам нри- 
мао од мога сина а нити он од мене, от- 
како је ђак у Биограду, нити сам ја, го- 
сподо, што кажу, нримио наредбе и 
писма за њега и шиљао. То није 
могуће да је исгина. Једино сам ка- 
зао, кад ме питаше Управител>: говори, 
јеси ли спремао ти какав пакет Блажу 
Ђукановићу! — Не, ја рекох.

Предсједник: Одговори на ово: јеси 
ли ти иримио какво писмо од твог сина 
Николе и шиљао га по коме Блажу Ђу- 
кановићу ?

А. Даковић: Ја, Бога ми, не знам.
Предсједник: Причај о писму.
А. Даковић: Дао ми га је Никола, 

мој син и рекао ми је, да је ово иисмо 
донио неки Блажо Тодоров. Спремио 
га, каже, Марко.

Предсједник: Кога је казао, да га је 
донио?

А. Даковић: Николи га је донио Бла- 
жо Тодоров из Грахова, а иослао га је 
да га иошљем Марку Суботићу. Послао 
сам га али нијесам знао што је у њему.

Предсједник: На кога је било адре- 
сирано иисмо?

А. Даковић: На Блажа Ђукановића. 
Метнуо сам га у кабанипу и иослао Мар- 
ку Суботићу.

Предсједник: Бијаше ли нисмо запе- 
чаћено?

А. Даковић: Бијаше.
Предсједник: Јеси ли читао нисмо?
А. Даковић: Нијесам.
Предсједник: Како си рекао Марку, 

кад си му предао иисмо?
А. Даковић: Питао сам га, да ли иде 

У варош и одговорио ми је, да иде, а ја 
сам му рекао: „даћеш Блажу Ђукановићу 
ово писмо", — он рече „хоћу“.

Предсједник: А јеси лимуказао, да га 
може даги коме другоме осим Блажу?

А. Даковић: Ја се не сјећам.
Предсједник: Јеси ли још који иут 

Давао писмо Марку Суботиђу, да га од- 
несе Блажу Ђукановићу.

А. Даковић: Никада.
Предсједник: Нити од Марка, нити од 

кога другога?
А. ДакоЕиЋ: Не, нити Блажу, нити 

коме другоме.
Предсједник. Кажи, Акиме, јеси ли ти 

или твој син Никола, примио какав пакет 
од Марка из Рисна и ако си, преко кога 
си примио?

А. Даковић: Ја за накет нијесам ништа 
знавао.

Ја ћу сад исказати све но реду: Једне 
вечери касно нема ми кући сина Николе. 
Ја сам био некако љут и ночео сам ви- 
кати, да би требало, да ми дјеца увијек 
раније долазе. Кад сам ја легао, чујем 
тако, гдје неко туче на вратима, да му 
се отвори, а ја сам ијетко рекао: Ни- 
кола, а он се озове, а ја рекох: „Гдје си 
био тако касно ноћу?“ Рече ми, да је 
био у Вујадина и каже: „Поздравио сам 
Марка“. Ја сам легао и не сјећам се, да 
сам што више говорио. Сјутра дан смо 
сви пошли на гласање народног посла- 
ника. Тамо смо заноћили и вратили се 
нослије кући. По томе је Никола пошао 
код једног рођака на свадбу. Послије тога, 
до неколико дана, не знам да ли је то било 
21-ог или 22-ог истог мјесеца, мене зове 
неки Крсто Антов Миловић. Ја га иитах 
шта је, а он ми рече, да му је дао Ни- 
кола неко иисмо, да га понесе у Ник- 
шиђ и да га нреда Блажу Ђукановићу и 
да г.а овај није хтио нримити, па тражи 
Николу, а њега нема и да не зна шта 
ће. А ја рекох: „Какво је то писмо?“ А 
он рече, да не зна, него да је запечаћено. 
У том разговору дошао је Вујадин Оки- 
чин Вујачић. Кад је Вујадин видио ово 
писмо рече: „Рекао ми је Марко, да га 
предам Блажу, а ја сам замолио Николу, 
да га он пошље. Ја сам, господо, за 
право номислио, да су то неке ђавол>е 
прокламације, новине, зато што ми се 
је трипут кућа преметала због некаквијех 
брошура и тада сам синове заклињао, 
да не би никада што тако иримали. 
Тако ја нијесам хтио никада да знам за 
каква писма и то сам ја увијек мислио, 
ја нијесам знао за пакет, за бомбе прије, 
него ми обласни уиравитељ рече: „У 
оном су пакету биле бомбе“. Кад ми је 
то рекао, ја сам се силно зачудио, јер ми 
то није никада могло ианути на ум.

Предсједник: А да ли ти пита, човје- 
че, и казива ли теби Никола, кад је до- 
нио пакег, шта је то?

А. Даковић: Не.
Предсједник: А послије, иошто га је 

повратио Крсто А. Миловић, и кад рече, 
да га Б. Ђукановић није хтио примити, 
пита ли ти Крста шта је то?

А. Даковић: Питах, а он вели, да 
не зна.

Предсједник: А јеси ли питао Вуја- 
дина, шта је то?

А. Даковић: Ја сам казао, да сам 
мислио, да су то какве стране новине, 
или ирокламације, или што друго.

Предсједник; Према гвоме казивању 
излази, да је Вујадии иовратио таЈ пакет.

А. Даковић: Узео га је и ка.зао, да ће 
га послати Марку.

Предсједник: Ти си пред ишљедном 
комисијом казао, да је тај пакет, што је 
ношен Блажу, повраћен Марку Акимову 
Даковићу.

А. Даковић: Јесам.
Предсједник: Исто тако казао си, да 

си био са Николом, кад је Никола до- 
нио тај пакет.

А. Даковић: Каже господин Јанко: 
„Ти си шил>ао пакет, није нико други, 
није то твој син.“

Предсједник: Природније би било, да 
ти кажеш, да хоћеш да очуваш сина, кад 
је он тамо изван домашаја власти, но 
кад је овдје. Дакле, зато си ти казао, 
да си био са Николом заједно.

А. ДаковиВ: Да ми не рече Суд, да 
сам подигао са сина на себе.

Предсједник: Прочитајте записник, ко- 
ји се односи на А. Даковића.

Писар КраљевиЋ чита:
Аким Даковић на посебна питања 

изјави:
ИшЈведна комисија у лицу г. г. Сава 

Вулетића, Стева Лопичића и Сава Ра- 
дуловића у својој опгужби од 26. нов. 
1907. г., поднесеној суду за суђење анар- 
хистичких злочина, оптужује вас као са- 
учесника у горњој завјери, иа се питаш 
Акиме, да све истину кажеш, јеси ли са- 
учесник у завјери, и ако си, што те на 
то навело? Дакле, од иочетка до свр- 
шетка испричај али истинито и јасно, све 
што ти је познато о овој завјери, наро- 
чито, који су умијешани у исту и за њу 
знали?

Одговор-. Ја не знам ни о каквој за- 
вјери, нити о каквим бомбама. Са мојим 
сином Марком нијесам се слагао, ни ње- 
гов рад одобравао. Говорио сам му 
чешће пута да тражи службу, било овдје 
било гдје друго. Он ми је говорио, да 
овдје не може добити, јер га влада мр- 
зи. Док је живио кодкуће, имао је јед- 
ну малу засебну собу. и што је радио — 
с ким се нреписивао — ја не знам.

Послије био је оптужен пред Обл. 
Судом у Никшићу, а касније га је била

позвала Обл. Управа овдје на Цетиње, 
и држала га у притвору мјесец дана, а 
послије га предала Обл. Суду — који га 
је пустио, да се са слободе брани. Због 
чега је он оптуживан и што је радие, ја 
не знам.

Послије овога на неколико дана. т. ј. 
иошто га је суд нустио, чу се на Гра- 
хову, да је Марко побјегао и да се на- 
лази у Рисну. Ја кад сам чуо да је по- 
бјегао с Цетиња и дошао у Рисан, но- 
слао сам мога најстаријег сина Николу 
да му рече, да ако неће да се врати у 
Црну Гору, да иде куд било и да се не 
скиће по Боки, јер иначе ја од њега ог- 
ресам руке, ни ги ћу више за њега пла- 
ћати трошкове. Никола је пошао и гу 
моју поруку казао Марку, а он је Нико- 
ли одговорио, да ће ићи, него да нема 
насоша и школских свједоџаба, него Ни- 
кола да пође код кап. Петра Ковачевића 
и пита га, би ли му могао дати пасош за 
Русију, па ако му га даде, да му га Ни- 
кола пошЈве, а ако му га не даде кане- 
тан, то ииак да му Никола однесе школ- 
ске свједоџбе и путни трошак, пак ће он 
ићи. Никола кад је дошао на Грахово, 
казао је кап. Петру поруку Маркову, 
нашто му је капетан одговорио, да му 
за сад не може ништа казати. — Ово 
ми је све Никола казао. Никола кад није 
могао добити биљет за пасош, ношао је 
у Рисан и како ми се чини, ионио све 
свједоџбе Маркове и јели му Никола пре- 
дао ге свједоџбе ја не знам, јер се више 
нијесмо састајали. Пошто се Никола први 
нут вратио из Рисна, на неколико дана 
послије тога, Блажо Тодоров Даковић 
донио је једно нисмо од Марка и пре- 
дао га моме сину Николи и то на ијаци. 
А иисмо је било упућено на Блажа Ђу- 
кановића у Никшић. Ја сам видио, јер 
сам био у близини, кад је Блажо иредао 
нисмо Николи, али нијесам нитао какво 
је иисмо и од кудаје. Чинимисе, да ми 
је сјутри дан Никола дао то нисмо и 
рече: „Ево ово писмо донио је Блажо 
Тодоров из Рисна од Марка за Блажа 
Ђукановића, него ако се ко потрефи 
пошљи га“. Ја сам поглеаао иисмо и ви- 
дио, да је адресирано Блажу Ђукано- 
вићу, Никшић. Писмо сам мегнуо у џеи 
и сад баш не знам, јесам ли га тога да- 
на или другога нослао Блажу Ђуканови- 
ћу. И то видио сам Марка Суботића, из 
Никшића, који је био дошао неким по- 
слом, и зовнем га и речем му: „ево ти 
ово писмо и иредај га Блажу Ђукано- 
вићу у Никшиђ, или ако не видиш Бла- 
жа, подај га коме другоме, кога ти но- 
зпајеш, да му га преда“. Је ли Марко Су- 
ботић предао то нисмо Блажу или не, 
то не знам, јер се више са Суботићем није- 
сам гледао. Каква је садржина нисма била 

не знам, а да ли зна Никола и је ли 
га читао, ито не знам, јер мени није гово- 
рио ништа. Послије тога, једне вечери, тј. 
пошто сам иослао био Ђукановићу писмо, 
мога сина Николе није било дуго у вече 
код куће, а исту ноћ је вечерао у ку- 
ћи и некуд изашао, а куда и коме, то ја 
не знам. Кад је дошао, и то касно ноћу 
и отворио врата, ја се пробудих и чух, 
и рекох му љутито, кога си ђавола до 
ово доба ноћас радио и гдје си био? Он 
ми одговори, био сам у Вујадина Оки- 
чина Вујачића, који је дошао из Рисна 
и поручио ми је био, да одем код њега. 
Од Марка ни је донио поздрав и рече 
да је Марко добро и здраво и више ми
није о томе ништа говорио.

Сјутри-дан, и то зором, пошли смо на 
Вилусе ради избора народних иосланика. 
Ја сам се сјутри дан вратио кући, а Ни- 
кола је пошао у једног рођака на свадбу 
у Рудине.

Послије тога, иа неколико дана дошао 
је код мене Крсто Антов Миловић у кућу 
Илије Мерџана, и то у једну споредну 
собу дође код мене и рече ми: „Кад сам 
с Вилуса дошао у Никшић, дао ми је 
Никола једно иисмо, да га предам Блажу 
Ђукановићу, и то Никола ми је био ре- 
као, да ми Саво Андрин Даковић покаже 
кућу Блажову1*. Крсто рече: „Да га је 
носио, и Блажо га није хтио примити, а 
пошто сад овдје нема Николе, не знам 
што ћу с њим да радим“. Ја му тада 
рекох, дај га мени, и он ми га је дао 
и то изгледаше као неки пакетић и ја 
сам држао да су у њему какве новине. 
Баш у томе нашем разговору дође Ву- 
јадин О. Вујачић и ја га нигах, да нијеси 
ти давао Николи какво писмо, да га шиље 
у Никшић Блажу Ђукановићу. Вујадин 
рече, јесам, и кад га виђе у мојој руци 
рече: то је моје. То сам ја донио од 
Марка из Рисна и пошто сам био боле- 
стан, то сам га дао био Николи да га 
он по коме пошал>е Блажу Ђукановићу 
у Никшић, и пошто га Блажо није хтио 
примити, ја ћу га носити натраг и пре- 
дати ономе, од кога сам га и примио. Ја 
сам му га онда дао и рекао, ево ти га, 
па ради с њим што знаш. Он гајеузео, 
па је ли га однио натраг или не, ја о томе 
више не знам ништа.

П. Кап. Акиме, пига ли ти Вујадина, шта 
је у томе пакету, и је ли ти он казао?

О. Нити сам га ја питао, нити ми је 
он казао што је у том пакету.

II. Ти си, канетане, казао пред ишљед- 
ном комисијом, да си оно, што ти је 
Крсто Антов Миловић предао на Грахово, 
кад Је дошао из Никшића, повратио у 
Рисан твоме сину Марку и то по Мирку 
Мијову Даковићу, а сад кажеш, да си га 
предао Вујадину Окичпну Вујачићу, те се 
ииташ да кажеш, гдје јетај пакет, и ако 
си га у Рисан новратио. ио коме си га 
повратио?

О. Ја сам се нреварио и казао пред 
ишљедном комисијом, да сам га нослао 
натраг у Рисан ио Мирку Мијову Дако- 
вићу, али нијесам, него као што сам 
овдје иред вама казао, дао сам га натраг 
Вујадину О. Вујачићу, а је ли га Ву- 
јадин натраг вратио у Рисан или не — 
то не знам.

П. Пред ишљедном комисијом казао 
си, да си заједно био са твојим сином 
Николом у кафани Благоја Ковачевића, 
на Вилусима, кад јс Никола дао пакет 
Крсту Антову Миловићу, да га однесе 
Блажу Ђукановићу у Никшић, а иред 
нама кажеш, да нијеси ни знао за пакет 
прије, него гајевратио Миловић из Ник- 
шића, те да нијеси видио кад га је Ни- 
кола предао Миловићу, те се питаш, да 
кажеш, како стоји у ствари ?

О. Јесам го рекао иред ишљедном 
комисијом и то највише због тога, што 
сам држао, да мој син Никола и неће 
доћи у Црну Гору, па да ишљедна ко- 
мисија не би рекла, да ја сваљујем на 
сина, а пошто је мој син сада овдје, у 
рукама власти — то кажем онако како 
јесте, т. ј. да нијесам био присутан кад 
је он .Миловићу предао пакет, да носи 
Ђукановићу.

П. Кад си нредао иисмо Марку Су- 
ботићу да га однесе Блажу Ђукановићу, 
да нијеси рекао Марку, да га преда Перу 
Церовићу, ако случајно не би нашао 
Блажа или га не познаје?

О. Бога ми, не бих се заклео јесам ли 
му рекао да га преда Перу Церовићу 
или не, а ако Марко Суботић каже да 
сам рекао, биће по свој прилици да сам 
и рекао, а то отуда, штоје Перо Церо- 
вић мој зет, па коме бих нрије него 
њему.

П. Имаш ли још шго год, каи. Акиме, 
да кажеш но овој ствари?

О. Ништа више не знам, него штосам ви 
казао, а ви из тога видите, јесам ли сау- 
чесник у завјери и јесам ли крив. И по- 
нављам сад и кажем, да нијесам знао да 
су у иакету бомбе, него сам тек овдје 
од ишљедне комисије дознао, да се го- 
вори о бомбама, и тврдим, да нијесам 
никад чуо пи за бомбе, ни за завјеру, 
нити сам знао што садржи иисмо, које 
сам послао ио Суботићу Блажу Ђука- 
новићу, нити сам знао што је у пакету.

По прочитању: А. Даковић.
Бранилац П. Марковић: Молим Вас, 

да се ирочита записник Крс га Миловића, 
јер он у неколико свједочи његове исказе.

Предсједник: Каснијеће се прочитати.
А. Даковић: Госиодо, за Бога! Да сам 

ја знао, што је у писму, и да сам јз уље- 
гао, да о том радим, — за Бога! — ја 
не бих луд био, да га слремим по неко- 
ме, ко ми није позпат, но бих учинио 
на какав други начин.

Предсједник: Нека се доведе Никола 
Даковић.

(Долази Никола Даковић.) 
је си ли ги Никола Даковић?
Никола Даковић: Јесам.
11редсједник : Шта си но занимању? 
Н. Даковић: Тежак.
Предсједник: Јеси ли кад кажњаван? 
Н. Даковић: НиЈесам.
Иредсједник: Тебе гужба тереги: И

противу тебе, као и твог оца Акима туж- 
ба износи, да си преносио иисма и бом- 
бе, шго је шиљао твој брат Марко Да- 
ковић из Рисна некима у Црну Гору, и 
посебно Блажу Ђукановићу.

Шта имаш да кажеш о гоме?
Дакле, јеси ли примао кад какво писмо 

упућено Ђукановићу?
Н. Даковић: Ја јесам само једно је- 

дито и примио сам га од Блажа Тодо- 
рова Даковића.

Предсједник: На кога је било адреси- 
рано?

Н. Даковић: На Блажа Ђукановића.
Предсједник: Је ли било запечаћено? 

И ти, иошто си писмен човјек, јеси ли 
га читао?

Н. Даковић: Писмо је било заиечаће- 
но и ја сам га распечатио, пошто је би- 
ло на куверги моје име, а унутра је би- 
ло једно мало писмо, да се пошаље Бла- 
жу Ђукановићу.

Ја сам то писмо прочитао и видио 
сам, да ту није било ништа рђаво.

Предсједник: А гдје је то писмо?
Н. Даковић: Ја сам то писмо одмах 

уништио, а то друго запечатио, а сјутра- 
дан, пошто је био тамо пазар, имао сам 
нешто посла, те сам огишао на пазар и 
видио сам оца, и рекох му: „Пошаљи 
ово иисмо Блажу", па сам иослије но- 
шао на свадбу код рођака. Послије ми 
је казао отац, да је то писмо предао 
Марку Суботићу.

Предсједник: Је си ли ти го писмо 
прочитао, пошто је било отворено?



Н. Даковић: Ја сам га прочитао и већ 
сам изјавио ту салржину. То је писмо 
знам, по прилици, овако гласило: „Драги 
Блажо, јавићеш се Вујици Бојовићу и Це- 
ровићу. Треба борити се иротив неправ- 
де и против насил>а и незаконитости,
— и не бојати се. Треба борити се про- 
тив силе и радити. Ако вам што треба
— ја ћу вам послати. Потпис је био — 
Одбор „Народне Странке". Ово је све 
било у главном.

Предсједник: Јеси ли ти запечатио 
писмо?

Н. Даковић: Јесам — у истој куверти.
Предсједник: Јеси ли већ шго од ко- 

га примио, што је Марко уиућивао у 
Никшић.

Н. Даковић: Јесам примио један иакет 
и го — од Вујадина Вујачића.

Ја сам га иримио у очи избора народ- 
них иосланика 17. окт.

Ја сам био легао да спавам, кад је 
дошао Милан Окичин Вујачић у моју 
собу, закуцао је Милан на ирозор, ио- 
звао ме и каже: „Вујадин је био у Рисну 
и дошао је, те ге зове, да нођеш, јерје 
болестан, па не може он доћи. Ја сам 
рекао: „Сјутра су избори, ја морам ићи 
на биралиште, и морам се дићи рано и 
за то — да не могу доћи“. Он каже, 
да је Вујадин болесган и да не може 
сјутра иоћи на биралиште, но дођи за 
мало времена.

Ја сам иошао код Вујадина и рече: да 
је био у Рисну и зовну ме у једну камару.

Предсједник: Бјеше ли ко у камари ?
Н. Даковић: Не бјеше.
Вујадин рече: „послао је Маркоовајпа- 

кет, да га понесеш у Никшић“. Ја ре- 
кох: „ја га не могу понијети, но га ио- 
неси ти, а ако ти ко не потрефи — врати 
га мени“.

Предсједник: Је ли био иакет заие- 
чаћен ?

Н. Даковић: Био је запечаћен и јед- 
ном иамучном кончином обмотан, и 
казао ми је, да ће го бити некакве но- 
вине из Биограда.

Ја сам иослије дошао у кућу и легао 
сам. Мој отац питао ме је: „гдје си био?“
— Ја рекох: „био сам код Вујадина, и 
Марко је нешто нослао, да се пошл.е у 
Никшић.

Сјутра дан ми смо подранили: ја, отац 
и мој млађи брат, да идемо на изборе.

При кретању од куће, узео сам онај 
пакет у џеп.

Путом сам ходио са осгалим бирачима, 
нас је било око 50 друга, на коњима смо 
трчали, пјевали смо и кад смо дошли 
на Вилусе на изборно мјесто, око неко 
доба дана ево Крсто Антов Миловић. 
Он ми рече: „покварила ми се пушка и 
наредио ми је официр, да је носим на 
поправку у Никшић, те да ће молити 
командира, да ли може чекати за други 
пут, да је носи на поправку. Ја рекох: 
„ако ти командир не одобри, него тамо 
да идеш — јави ми се, да- ми нешто 
понесеш".

Међутим, за једну уру долази и каже 
ми, да је командир наредио, да иде 
одмах и рече, да ће одмах ићи у Ник- 
шић. Ја сам га замолио да понесе овај 
пакет Блажу Ђукановићу. Он ми рече: 
„ја не знам гдје стоји“. Ја му рекох: 
„нађи Сава Даковића и он ће ти казати 
гдје стоји Блажо“.

Предсједник: Што је послије с па- 
кетом било?

Н. Даковић: Послије долазим кући и 
за неколико дана видио сам Крста А. 
Миловића који ми рече, да је вратио 
онај пакет, јер га није хтио Блажо ни 
примити, ни погледати на њега.

Предсједник: Пита ли ти, зашто га 
није хтио примиги?

Н. Даковић: Нијесам питао.
Сјутрадан сам видио Вујадина, који 

ми је казао, да је накет Крсто врнуо.
Предсједник: Пита ли Вујадина, за- 

што га је врнуо и што је било у пакету?
Н. Даковић: Питао сам га.
Он ми рече; „Бога ми су биле три 

мале бомбе“. Онда сам ја замислио, да 
кажем мјесној власти, али пошго сам у 
мјесну власт сумњао, јер ми је она кућу 
исконала — и без тога — нијесам то 
учинио, пошто би та власт друкчије ствар 
узела и онда бих пропануо.

Предсједник: Јеси ли ти коме казао, 
што ти рече Вујадин, да су ту биле три 
мале бомбе.

Н. Даковић: Ја не никоме, само вла- 
сти сам морао да кажем, — да је то 
била једна права и уредна власт, али га 
власт не би узела онако, како је било, 
него друкчије, те би ме упропастила.

Предсједник: А зашто ги нијеси до- 
шао на Цетиње, па да кажеш, било је 
овако или онако?

Н. Даковић: Кад бих ја дошао, кад 
немам ништа у рукама, онда би ме власт 
држала, и ја бих морао пострадати.

Предсједник: Јеси ли се гледао с Ву- 
јадином?

Н. Даковић: Јесам у Рисну.
Предсједник: Кад си се састао са 

Вујадином и што сте се разговарали, и 
кад је ово било од прилике?

Н. Даковић: Ја сам уочи избора нри- 
мио тај пакет и дао сам га Крсту Анто- 
ву Миловићу.

Предсједник: Кад је теби Вујадин 
казао, да су бомбе?

Н. Даковић: Он је мени казао на 
двије уре прије, него је кренуо у Рисан. 
Он је кренуо у сриједу истога дана, ка- 
да му је Крсго казао. То ће бити, ја 
мислим, око 22. или 23. окт., јер ја сам 
сјутра дан кренуо из куће, а кренуо сам 
24. или 25. окт., а не знам баш тачно.

Предсједник.- Кажи, како си се састао 
са Вујадином?

Н. Даковић: Ја сам сашао у Рисан 
и нијесам видио Вујадина; онда су ми 
казали, тек сам дошао у Рисан, да је 
први дан одвела полиција из Рисна у 
тамницу у Котор некеђаке: Јована Ђо- 
новића, Мила Филотића и некаквог ђака 
из Србије; рекоше ми, да Марко није 
ухваћен, нити да је овдје, него да је ма- 
ло прије, него што су ове похватали, 
отпутовао вапором у Котор.

Сјутрадан видио сам Вујадина Оки- 
чина Вујачића и питао сам га: „што си 
учинио са оним пакетом1*? Он ми одго- 
вори: „онај иакет је код мене и чекаћу 
Марка или којега од његовијех другова, 
да им га вратим.“

Вујадин је онда казао, да самја питао 
гдје је онај пакег, а он ми је одговорио, 
да више не мисли о њему, онда ја није- 
сам водио бриге више и није ме интере- 
сирало да знам о њему.

Овдје сам био неколико дана и онда 
сам се врнуо. Кад сам дошао на Дра- 
гаљ, ту сам коначио и лежао у једној 
крчми. Изјутра отишао сам из те крчме 
и дошао на Његуше.

Предсједник: Гледа ли којега ђака у 
Рисну?

Н. Даковиђ: Гледао сам их, кад су се 
врнули из тамнице.

Предсједник: А кога си гледао?
Н. Даковић: Гледао сам Јована Ђо- 

новића.
Предсједник: Јеси ли се разговарао 

с њим?
Н. Даковић: Нијесам ништа. Бијаше 

мрак. Он је дошао и Мило Даковић. Ја 
сам питао Ђоновића — одакле, а он ми 
рече, да су га судци ослободили, а и 
Мила исто. Питао сам га, да ли знаде 
Ш1О за Марка, каже, да не зна ништа. 
Питао сам га, је ли у тамници, каже, не 
знам. Нијесам гледао више ни једнога 
ђака.

Предсједник: Да ти се није који пред- 
ставио?

Н. Даковић: Јест један. кад сам кре- 
нуо овамо пут Цетиња. Није ми нознат 
био и ни онда га нијесам видио, али је 
он мене назвао именом. Ја сам стојао са 
Ришњанима и баш кад је мали вапор из 
Котора дошао, зазвиждао, дошао је је- 
дан човјек у уској роби и каже ми: до- 
бро јутро и упита ме, да ли знам што о 
Марку и о ђацима. У то је вапор звиж- 
дао на одлазак и ја сам отишао. Ја не 
знам који је био, а нијесам имао кад, ни 
да га питам.

Предсједник: А знаш ли сада који је то?
Н. Даковић: Кажу да је био Ђ. Вој- 

водић, али ја га никад прије нијесам ви- 
дис. Чуо сам за њега на јавној расправи.

Предсједник: Рече да си се вратио, а 
био си се унутио у Грахово.

Н. Даковић: Послије свега тога дошао 
сам на Грахово и нреноћио у једној крч- 
ми. И у го сам се дигао, кад видим јед- 
нога капетана жандарскога, гдје иде пут 
Кривошија и води коња. То је био Ко- 
вачевић. Чим сам га: видио, рекох му, 
сврни Јоване да пијемо. Он није хтио да 
сврне, а ја рекох крчмарици, да га она 
сврне.

Крчмарица га је сврнула овдје и ја 
сам му платио неколико чашнца ракије. 
Пошто је пио, питао сам га, Јоване, имаш 
ли што да причаш? Он ми одговори, 
имам, вели, зло и наопако. Одвели ти 
оца свезана на Цетиње и брага Мирка. 
Рече, да су свуда сграже и чим дођем, 
да ће ме свезана повести на Цетиње. 
Питам га, је ли тако, он каже да јест. 
Пошто је тако, рекох, боље је да пођем 
о своме трошку, него да ме воде све- 
зана. Отолен сам дошао у Рисан, а ода- 
тле у Когор. Дошао сам овдје у подне. 
Нијесам ишао кријући.

Држ. туж. Вуисић: Имаде једна ве- 
лика разлика од његовог данашњег ка- 
зивања и од изјаве од 11-ог новембра. 
Молим да се та изјава прочига.

Бранилац ЈБ. Бакић: Он каже, да не 
зна за оно писмо, које је унућено Ђука- 
новићу, чијом је руком иисано. Сигурно 
познаје руку брата, Марка, или нека из- 
јави да није била рука брата Марка.

Предсједник: Јеси ли познао руку 
брата Марка ?

Н. Даковић: Ја, Бога ми, не могу, да 
тврдим ;ер је много тих ђака и имаде 
више рука. Не могу да тврдим, пошто 
није било ни датума, нити мјеста.

Предсједник: А је ли била рука Мар- 
кова, или чија?

Н. Даковић: Није била иста рука на 
ономе управљеном на мене и оном, што 
је послато. На овоме је била рука коси-

мице а нијесам скрећао пажњу, јер није 
било писмо за мене.

Предсједник: Ти само кажеш, да 
ти га је предао Блажо Тодоров Ву- 
јачић и казао, да ти га је послао Марко.

Бранилац В. Пејовић: Кад вас је осло- 
вио Ђ. Војводић и питао, да ли знате 
за друге ђаке, казасте ли, да су неки но- 
хватани?

Н. Даковић: Нијесам му ја то казао.
Како бих му ја то казао? Молим 

за датум кад сам ја видио Војво- 
дића, јер је „Гл. Црногорца" дошао 4 
дана прије, гдје је било објашњено, како 
је Рајковић одао завјеру, а тај је „Глас 
Црногорца*' за то вријеме могао стићи и 
у Пегроград, а не у Рисан.

Бранилац Кр. Јаблан: Јеси ли прије 
дознао, да је Мило Даковић ухваћен?

Н. Даковић: Јесам из „Гласа Црногор- 
ца“, гдје је стојало о бомбама.

Бранилац Кр. Јаблан: Сјећаш ли се 
бар, на колико си ирије добио писмо од 
Ђукановића, него је дошао иакег са 
бомбама?

Н. Даковић: Није много.
Предсједник: Кажи, је ли 10 или 15 

дана ?
Н. Даковић: Није ни осам. Може бити 

3, 4, 5, не могу казати гачно, јер што 
нијесам чинио, не могу да кажем. Марко 
Суботић отишао је у сриједу, а мој отац 
исти дан, зна се кад га је предао тамо 
и по томе се може дознати.

Предсједник: Нека се нрочита изјава 
Н. Даковића од 11. новембра.

Писар Краљевић чита:
Ниже иотписати имам Вама доставити 

шљедеће:
На неколико дана пред изборе, г. ј. 

негдје око 10 до 12 окт. ов. год., једног 
дана, дао ми је Блажо Тодоров Дако- 
вић из Грахова, дјечак (око 12 год.), јед- 
но нисмо затворено у куверги. На ку- 
верги бјеше адресирано преко Николе 
Даковића за г. Блажа Ђукановића, Ник- 
шић. Ја сам иисмо разбулао одмах из 
разлога тога, иошто бјеше ондје моје име 
на куверти, па да тако не иде у Никшић.

Кад сам нисмо распечатио, ја сам га 
и прочитао, и у исгоме нисаше овако:

„Г. Блажу Ђукановићу, Д. Вујици, Г. 
Церовићу, И. Бојовићу, па онда насгав- 
љаше даље: одмах се јавиге тијем свијем 
вашим, те сте у њих добро новјереии, 
као Бајагићу и другим, и што нрије до- 
говорите се и сложите, те треба устати, 
да се сложно ради противу неиравде, 
насиља, безакоња, а Божја вам вјера, 
нобједа ће бити на нашој страни, а већ 
је свезано овамо пут Куча. Потребитост 
добићете преко Грахова, и потписиваше 
се Одбор Народне Сгранке, Рисан. (Који 
је дагум, чисто не знам).“

17. октобра ов. год. уочи избора на- 
роднијех посланика но ноћи, негдје око 
10 сати, ја сам био легао да снавам, 
кад ево ти Милан Окичин Вујачић из Гра- 
хова — зове ме. Ја му вељу, што је; он 
говори — Вујадин (т. ј. његов брат) био 
је у Рисну и сад дошао, па га боли гла- 
ва и рекао ти је, да свакако са мном 
одмах нођеш кући нашој, г. ј. Вујадино- 
вој. Ја сам се дигао и обукао и са Ми- 
ланом заједно пошли кући њихоеој, и 
тамо кад смо дошли, нашли смо Вуја- 
динову фамилију т. ј. Вујадина и његову 
мајку и његову жену и једну дјевојчицу 
од 8 до 10 година и друго двоје дјеце, 
гдје сједе сви у кужини крајем вагре, 
и Вујадин ме зовну у камару поред ку- 
жине, а је ли био му брат, али жена, Бо- 
га ми не знам, знаће они. И кад ме Ву- 
јадин зовну у камару рече ми овако: 
Никола, ја сам био у Рисну; ја му рекох, 
што си ходио? Он говори, писао ми Мар- 
ко В. Ковачевнћ из Боке (Рисна), да су 
ми дошли неки новци од браће ми из 
Америке, иа сам одио да их узмем и дали 
су ми неки ђаци један пакет и закумили 
су ме именом Божјим, да га пошљеш по 
сигурну човјеку у Ннкшиће г. Блажу Ђу- 
кановићу, дасе свакако преда; него пошто 
су сјутра избори на Вилусима, неће овдје 
остати нико. комеби га смиодати, ајаБога 
ми на Вилусе одиги не могу, пошто сам 
уморан и од пута боли ме глава, него 
ево ги га, те га по ким пошљи“. Ја му 
рекох, дај да ја видим тај пакет, и шго 
је то у њему; он рече у њему су гри 
бомбе и имена ти Божјег немој ра.звијат, 
пошто је го опасно, а они су их завили 
у памук и ургдили и по врху њих су 
упуства на руском језику, па се ти не 
разумијеш у то, но ћеш нешто побркати; 
и ја отворих кутију, кад озгор постав, 
и Вујадин ми не даде дал>е да отварам, 
и нијесам. Јесу ли у тој кутијици биле 
гри бомбе, као што ми је Вујадин казао, 
или мање или више, и какве су, Бога ми 
не знам, пошто их као што рекох гле- 
дао нијесам. Кутијица бјеше кзо од при- 
лике ова од локума, што се у њој ку- 
пују локуми (слатко). Вујадин ’ ми рече, 
узми ово Бога ти свакако и сјутра по- 
шл>и у Никшиће Блажу Ђукановићу, 
пош1о су рекли да се њему по сваки 
начин упути, а други и не зна тамо ни 
правило од истијех без њега — а наре- 
дили су свакако њему да се предаду.

Ја сам их онда узео и понио кући и 
У Јутро подранио на Вилусе на изборе

и нонио их са собом. Кад сам дошао на 
Вилусе, Крсто Антов Миловић рече ми, 
како му је нушка покварена и како хоће,' 
да иде пут Никшиђа, да је гради. ја сам 
га дозвао у камару Благоја П. Коваче- 
вића и изишли смо више кафане у ц,е- 
гову камару и ја му ту рекох: Крсто, по- 
слали су неки ђаци оздо — Марко с 
друштвом — неки накет и препоручили 
ми, да га по сигурну човјеку пошљем 
у Никшић Блажу Ђукановићу, но је то 
опасно, ако га игдје дохватиш и са што 
и мало тврдо, Бога ми ћеш се лагумати, 
па хоћеш ли то примити, да то понесеш 
у Никшиће, и Блажу нредаш? Он ми 
рече; ја ћу ти то понијети, али Блажа 
не познајем. Ја му рекох: Нађи Сава А. 
Даковића, који стоји близу куће Блажо- 
ве, и питај, гдје стоји Блажо и он ћети 
казати, и го му ти предај. Крсто рече: 
ја ћу ти то тако и свршити и они иакет 
из мене прими. У накету бјеше тежина 
од прилике до 4 унче. Ја сам одио на 
свадбу у Милоша Л. Даковића, удавао је 
кћер,и наком 4 дана но одласку Крсто- 
ву, рече ми мој отац Аким једног дана, 
како Крсто иакет н‘ије предао и да га 
је вратио и дао га Вујадину; тако 
исто и Крсто ми рече једног пазарног 
дана, како је пакет повратио и Вујадин 
ми каза, да су бомбе код њега. Ја пакет 
више, Бога ми, гледао нијесам, пошто сам 
га Крсту предао, без што ми је отац ре- 
као, да га је дао Вујадину, а Вујадин ми 
казао, да је код њега. 25. окг. сашао 
сам у Рисан мојим нослом. Ту сам на- 
шао Вујадина и питао сам га, гдје сути 
бомбе, а Вујадин ми рече: „за њих не ми- 
сли теби нијесу ни дате, него мени и код 
мене су; ја за њих знам“. Ја сам Вујади- 
на и по више пута у Рисну питао: Ма 
човјече, гдје су бомбе? Он све једну, — ти 
не мисли, код мене су, то твоји посли 
за њих нијесу. Ја сам одатле иошао амо, 
а Вујадин је остао у Рисну, и питајте 
Вујадина, гдје су бомбе, иошго су ири 
њему остале. Тако ми је, Бога ми, више 
пута, кад сам га питао, казивао и одбио 
ме, да су код њега, и да ја не треба да 
мислим о истим, и тако су остале код 
истог Вујадина.

Цетиње, гамница 11. нов. 1907 г.
Никола А. Даковић.

Предсједник: Ето видиш, како си прије 
говорио, а како говориш сада.

Н. Даковић: Г. предсједниче, да вам 
клжем, што је узрок томе.

Мене није нико звао — ни власт, ни жан- 
дари, ја сам слободно дошао. Кад сам 
дошао у Управу, нашао сам Уиравитеља 
г. Вукотића и г. Сава Вулетића. Г. Ву- 
котић је мене овако уфатио, каже: Ни- 
кола, ти си осуђен, отац гвој и брат твој, 
да се мушкета ге, а твоје све да се одуз- 
ме. Рекох, хвала Богу, мој је огац слу- 
жио 40 год. Господара и го му је на- 
града; мој је брат дијеге и он ће се сми- 
јати, кад ћете га стријељати, а ја вељу, 
пе осјећам се кривим и савјест ме не 
гризе, иа вељу, савјест ће гристи онога, 
који ђе не убити, а имање кад намодуз- 
мете, неће вам бити фајде, још ће вам 
нешго фалити.

Он ми на то каза: што годти кажеш, 
све ти једнако било. Овако ми је рекао 
и онда је г. Вулетић нешто иисао и није 
ми дао ни да нрочитам.

Послије тога, одмах сам пошао и метну- 
ли су ми гвожђа на обје ноге. До неко- 
лико дана, у поноћи, дошао је г. Вукогић, 
и мене су позвали у канцеларију гамни- 
це. Мене су ноге биле голе и на обје 
ноге гвожђа, и рекао ми је: одмах да иро- 
кажеш гпго је говорено и одмах да на- 
пишеш. Онда је дошао г. Вулегић и при- 
морао ме да нанишем, или хоћу или 
нећу.

Предсједник: Што ти је казао?
Н. Даковић: Рекао ми је: „све једнако 

ти бива, да си носио или нијеси. Тисве 
напиши, све је казато на тебе и ти да си 
носио, да си знао за нисма, за бомбе; теје 
све на тебе и осуђен си. На гај начин су 
са мном посгупали. Рекли су ми: „ка- 
зао је твој отац, да си му казивао ноћу, 
да су то бомбе и да је он то све казао“. 
Најпослије примораше ме, те сам потпи- 
сао неки телегра.м за Вујадина ове са- 
држине: „ходи одмах овамо“.

Предсједник: Како су те натјерали?
Н. Даковић: Рекли су ми, да морам.
Држ. туж. Вујисиђ: Што се Никола 

правда, да је под пресијом морао пот- 
нисати гај телеграм, то не могу никако 
претпоставити, јер прво и прво, што 
сумњам, да је ишљедна комисија знала 
за овај пакет, а камо ли овај опис у по- 
танкостима. Чудно је нак, како га је он 
пред ишљедном комисијом описао, тако 
га је исто и пред нама описао. Ту 
не може бити пресије. Он је, наиме, 
увидио, да је то тешка околност, па је 
онда од њега одустао. Пресије није 
било никакве.

Предсједник: Нека дође Крсто Антов 
Миловић.

Бран. д-р Матановић: Ја бих молио, 
да се изјасни Никола Даковић, каква је 
то иресија била над њим, јер заиста ње- 
гова изјава, како је у записнику и како 
је изјавио пред ишљедним судијама, пот-



пуно се противурјече, а што је државни 
гужилац узео за оптужбу, молим да се 
изјави о том.

Предсједник (Даковићу) Јеси ли ра- 
зумио браниоца?

Бран. д-р Матановиђ: Ја нијесам ње- 
гов бранилац, него г. Бакић; ова је ствар 
од општег интереса.

Држ. туж. Дрљевић: Чудим се г. 
браниоцу што се намеће, јер Даковић 
има свога браниоца. Ово не иде никако 
у корист његова клијента. Друго, г. Ма- 
тановић није прочитао добро оптужбу, 
јер се заиста види, да изјава није узета 
као субстрат. Он је нам то добровољно 
казао, а сад каже, да га је г. Јанко Ву- 
котић хватао за прса.

Н. Даковић,- Нијесам ништа добро- 
вољно, док нијесам дошао у Вел. Суд. 
Кад сам ступио овдје, тад ми је било 
све на расположењу да кажем како хоћу. 
До онда ми је било све под притиском.

Предсједник: Реци, какав је то био 
притисак?

Н. Даковић: Чим сам ушао, одмах 
ми се прочитала осуда.

Предсједник: Каква осуда?
Н. Даковић: Оваква: „Никола, ти си 

осуђен, и твој огац, и твој брат, да се 
мушкетате и све ваше да се одузме**. 
Ја сам на то одговорио овако: „хвала 
Богу, мој отац служио је вјерно и по- 
штено Господара 40 година изато хоће 
да му се даде награда. Мој пак браг је 
дијете и сматраће то за шалу, а ја. по- 
што се не сматрам кривцем, све ми је 
једно, макар и сјутра погинуо. Наше 
имање кад одузмете неће вам бити фајде, 
и тад ће вам нешто фалити". Рекоше ми, 
да су други све признали, а Вулетић ми 
рече: „што год ти причао, све ти је јед- 
но“. Послије тога дао ми је, да се пот- 
пишем и рекао ми је: „то нишга не важи 
за гебе“. Кад сам се погписао рекао 
ми је, да напишем: „по прочитању11. Ја 
сам му рекао, ако хоће, нека напише 
својом руком, а он ми рече: „метни тво- 
јом руком!" Ја сам морао метнути, па 
самнослије иотписао по прочитању. Ода- 
тле сам отишао с гвожђима на ногама на- 
траг у затвор.

Предсједник: Ти си дао, човјече, из- 
јаву и ту није било иресије. То је при- 
родно, да ишљедни судија каже: „Пот- 
пиши, што си казао.“

Н. Даковић: Мора ми се прочитати.
Предсједник: Дакако, да сејеморало. 

Ти си дао изјаву.
Н. Даковић: Морао сам је дати.
Бранилац Бакић: Прије, кад је мој 

клијент рекао, да му је било насиља, ја 
сам замолио државног гужиоца, да ми 
даде на увид ову изјаву, коју је он пи- 
сао под пресијом, како каже. Збиља, једна 
од врло важних ствари за мога клијента, 
што се тиче олакшавајућих околности 
јест та, да ли је он знао за бомбе, кад 
их је донио Вујачић и пренио за Ник- 
шић, или при повратку. То је важна 
ствар. Хоћу да питам мога клијента ради 
истине, је ли му за то била иресија да 
каже, да је баш дознао за бомбе, кад 
их је Вујадин донио, да их пренесе у 
Никшић и да их преда Ђукановићу?

Н. Даковић: Ја у ствари нијесам знао, 
иошто ми Вујадин није казао, што је у 
пакету.

Кад су ме иак хватали за прса, кад су 
ми метали гвожђа и т. д. морао сам рећи, 
шго ћу друго!? Ја сам рекао: „Мушке- 
тајте ме у јутру, само ме даље немојте 
мучити“. Они ми рекоше: „Сад пиши како 
је у ствари, немој лагати, нити наметати". 
Све сам казао, да је било овако. Ево 
овдје сва 4 да сам се одмах иожалио.

Предсједник: Констатујте факт.
Држ. туж. Дрљевић: Молим вас, ии- 

тајте Николу Даковића, да ли му је било 
каквих пресија од ишљедних судија?

Предсједник: Одговорите, Даковићу.
Н. Даковић: Било ми је пресије све, 

док сам дошао у Велики Суд.
Предсједник: Дакле ту вама није било 

пресије?
Н. Даковић: Није никада.
Држ. туж. Вуисић: Молим вас, да 

се прочита записник који му је ишљедни 
суд учинио, из којег ће се видјети, да 
су све околности, које су ушле у његову 
својеручну изјаву, ушле и у овај за- 
писник, осим да ово ретерира с нам- 
јером, што би то било за њега велика 
олакшавајућа околност.

Н. Даковић: Нека се ирочита моја из- 
јава у Великом Суду.

Писар Краљевић чита:
Записник Н. Даковића од 21. јануара 

1908. год.
На посебна гштања изјави:
Ишљедна комисија у лицу г. г. Сава 

Вулетића, Стева Лопичића и Сава Радуло- 
вића у својој оптужби од 26. новембра 
5907. г., поднесеној суду за суђеље анарх. 
злочина, оптужује ге као учесника > 
горњој завјери, — те се питаш, Никола 
Да све истину кажеш, јеси ли учесник у 
завјери, и ако си, шта те на то навело? 
Дакле, од ночеткадо свршетка испричај 
нам истинито и јасно све што ти је поз- 
нато о овој завјери, нарочито, који су 
умијешани у исту и за њу знали?

„Прошле јесени негдје у августу — баш 
истинито не могу се сјетити којега дана 
— а знаће се у Обл. Управи на Цетињу, 
кад је то било по наредби кап. Петра 
Ковачевића, као судске граховске власти, 
спроведен је мој брат Марко Даковић у 
Обл. Управу на Цетињу. Због чега није 
ми познато, ако није због неког до- 
писа, који је он прошлога љета иисао 
у Народну Мисао, и био је у притвору 
у Обл. Управи, стављен је из притвора 
у затвор овдје на Цетињу.

Колико је био у притвору не знам, а 
у затвору ло доказу других није него мало. 
Како је из гамнице (затвора) ослобођен — 
не знам, пошто ганијесамвидио засве ври- 
јеме његовог борављења на Цетињу, од 
како је притворен у Унрави, док сам га 
видиоуРисну — негдје око 10окт. 1907 г. 
али чисто не знам који је то дан био. 
Знаће се у капетанском суду у Грахову, јер 
сам у исти позват, кад сам се из Рис- 
на врагио и записник дао истоме суду. 
Те тако за његово стање на Цетињу, што 
се судио у судовима, шта је радио на 
Цетињу пошто је ослобођен из затвора 
није ми познаго, јер ја долазио нијесам 
да га гледам, а дописивали се нијесмо.

На неколико дана прије него сам по- 
шао у Рисан, од вишине сељака из Гра- 
хова, који иду у Рисан ради кирије и ку- 
повања разнијех потребитијех ствари, чуо 
сам, да ]е Марко дошао у Котор. По- 
слије тога на неколико дана, кад смо 
чули да је Марко у Котору, мој отац 
Аким рече ми, да пођем у Рисан и ви- 
дим Марка и да га савјетујем од очине 
и моје стране, да није лијепо да стоји 
без посла више, да је потрошио не само 
његово, него и наше у опште, а школу 
је свршио, па не само што немамо ми 
више да га издржавамо, но није лијепо 
онакав момак да стоји без посла, и да 
би њему, т.ј. моме оцу, најмилије било, 
да се врати у своју домовину, да тражи 
службу — па и за мању илату, но гдје 
друго да пође; — те акотако неће учи- 
нити, да му речем, да одмах идеизБоке 
у свијет и да тражи себи хљеба. А ако 
ће у Црну Гору да нам је најмилије; ако 
неће него у свијет, да му речем, да што 
прије иде и да ћемо се промучити и дати 
му путни трошак. А ако неће послушати 
онако како му речем, да отац мој неће 
више ни главе за њега обрнути, — ни 
да трошак његов никакви више призна- 
ги неђемо, па нек иде кудхоће. Ја сам 
по томе пошао у Рисан, тј. око 10-ог окт. 
пр. год., како сам навео, и ноћио сам у 
Митра Катурића - гостионичара. Мар- 
ка ту вече није било у Рисну, нити су 
ми знали казати гдје је. Сјутра-дан, ја 
сам био кренуо да идем дома на Гра- 
хово, кад негдје око 9. са ги из јутра дође 
Марко вапором у Рисан, а оклен дође 
не знам. Одмах га питах, зашто је до- 
шао у Боку и шта ради без посла и 
речем му, да је срамота стојати без по- 
сла и да има пара, а не гдје нема. Ту 
му све у потанкостима изручих поруку 
мога и његовога оца Акима, а на по- 
шл>етку рекох му: Ако нећеш учинити 
овако, како ти је огациоручио, више за 
тебе главе окренути нећемо, нити ћемо 
икакви твој даљи трошак припознат.

Послије овога разговора, Марко ми 
рече, да би најволији и он служити у 
Црној Гори, али да се пе може сложити 
са данашњом владом, јер га је иста злом 
поћерала, па се волији измакнути, да ми 
не би због њега страдали. Те за то не 
може сада у Црну Гору, а дал>е куд — 
у свијет кренуће кроз неколико дана, 
пошто још неке ишчекује да иду за- 
једно. Дал>е ми рече да нема ни робе 
на себе, па је наручио да му се једна 
нова направи. „Пасоша немам никаквога, 
јер ми се први избуцао, па ћеш заиска- 
ти код капетана Петра, да ми се даде 
биљет за пасош, који ћеш нослати на 
Цетиње, да ми се извади. Пошљи ми 
заје.тно с њим и школско свједочанство, 
јер без њега у свијет службу не могу 
добити. Биљет за пасош тражи од ка- 
петана за Русију, јер би. ми милије било, 
а ако не може бити — онда нектидаде 
за Србију".

На овоме смо и закључили, да му по- 
шљем пасош и свједочанство, и да кажем 
оцу да му пошље иутни трошак испред 
његова кретања, а нрије кретања учиниће 
нам на знање, да сиђемо који, ако 
могнемо. Већ ту о чему другоме ни- 
јесмо водили никаква разговора. Ја сам 
се тај исти дан повратио кући. Кад сам 
дошао на нашу границу, ту су ме срела 
два жандара с Грахова и наредили ми, 
да иођем у капетанскн суд. Послије чега, 
ја сам са једним жандаром — Симом Бог- 
дановијем Ковачевићем, дошаоу капетан- 
ски суд, а онај други жандар остао је ту.

Кад сам дошао у капетански суд, на- 
шао сам капетана и писара и жандара, 
који је са мном дошао, ту су ме пребра- 
ли и код мене ништа нијесу нашли. По- 
слије тога, капетан ме је позвао на за- 
писник и питао ме зашто сам био у Ри- 
сну и јесам ли видио Марка. Ја сам му 
казао да сам видио Марка и да сам био 
због наведене поруке мога оца, да кажем 
Марку, којему сам све и казао и изја- 
вио на записнику све од ријечи до ри-

јечи, како сам и овдје навео. Након чега 
сам замолио капетана од стране Мар- 
кове, да му изда биљет за пасош за Ру- 
сију или Србију. Капетан ми на то није 
рекао ни да ће га дати, ни да неће. По- 
слије свега овога, капетан ме ослободи 
и ја сам пошао кући.

Кад сам дошао кући, казао сам мојему 
оцу, Акиму, све, како сам Марку говорио 
г. ј. његову — Акимову, поруку и нашто 
смо остали — да је Марко рекао, да ће 
ходити у свијет, и због чега неће у Црну 
Гору, а да чека некакво друштво, робу 
и пасош; да ће исиред кретања пору- 
чити да му пошљемо иутни трошак и ми 
ако могнемо да сађемо. Огац ми рече: 
„Мени би милије било, да се вратио у 
Црну Гору да служи, али кад гако го- 
вори, нек иде у свијет и мучи се, само 
нећу да стоји у Боки.

Послије овога — једну ноћ, чини ми 
се, бијаше навече пазарнога дана, сриједе, 
Блажо Тодоров Даковић даде ми једно 
писмо у ијаци, на улици. Ја сам то писмо 
распечагио, пош го бијаше на куверти ад- 
ресирано на мене, и прочитао. У истоме 
писаше мој брат Марко мени у кратко 
неколико ријечи. „Молим те, да ово уло- 
жено писмо (које у мом уложено би- 
јаше) упутиш Блажу Ђукановићу у Ник- 
шић“. Блажово писмо бијаше распеча- 
ћено и ја сам исто прочигао, и пошто 
сам га прочитао, запечатио сам га. У 
истоме писму, у главноме, писаше овако:

„Драги Блажо, јавићеш се Д. Вујици, 
И. Бојовићу, Н. Бајагићу, Г. Церовићу 
и призовите ако имате и још кога. Не- 
бојте се, треба имати стрпљења, треба се 
борити противу неправде, противу на- 
сиља, побједа ће бити, ако Бог да, на 
нашој страни. Ако ви је што потреба 
јавите и добићете упуства преко Грахова. 
Одбор „Народне Странке". На истом 
писму не бјеше стављено ни датума, ни 
мјеста — у колико се ја сјећам.

Као што сам навео, пошто сам писмо 
прочитао, запечатио сам га. Пак по- 
што сам имао мога домаћег посла сјутра 
дан у пазару, нијесам могао ни пазити, 
да ли ће ко ходити за Никшић. Те ја, 
идући од куће пут пјаце, са мојим оцем 
Акимом, или у варош кад смо уљегли, 
не могу се чисто сјетити, дадем исто 
писмо моме оцу, Акиму, и рекох му: „ако 
ти ко интра, пошљи ово иисмо Блажу 
Ђукановићу у Никшић“.

Послије овога, не могу се чисто сје- 
тити којег дана, каза ми мој отац Аким, 
да је исто писмо послао истог пазарног 
дана ио Марку Богданову Суботићу. Ја 
му рекох, па добро је. Како је мој отац 
рекао Марку Суботићу и коме да нисмо 
преда, ја не знам, само је на куверги била 
адреса Блажова, јер Суботића нијесам 
ни нитао за то писмо, да ли га је пре- 
дао и коме, нити ми је пак он казивао.

Такође нијесам ни моме оцу Акиму 
казао садржину нисма, нити ме је он пи- 
тао, а ви ћете испитати мога оца, је ли 
ово писмо дао Марку Суботићу и коме 
је рекао да се у Никшићу предаде; а та- 
ко и Суботића, коме га је дао, и је ли 
га предавао — јер ја о томе више не 
знам ништа.

У очи избора народног посланика за 
Грахово, т. ј. 17. октобра 1907. год, који 
је био одређен да буде на Вилусима — 
далеко од Грахова 2 сата — ја сам био 
легао у постељу, а које је доба ноћи 
било не знам, дође на врата наше куће 
Милан Окичин Вујачић, брат Вујадина О. 
Вујачића, исто из Грахова, и зовну ме и 
рече: „Никола, Вујадин је био у Рисну 
и садје дошао, па ми је рекао да пођеш 
нашој кући, јер пошто је слаб, неће моћи 
поћи сјутра на Вилусе, па ти је рекао да 
пођеш“. Ја сам се обукао и пошао са 
истим Миланом код њихове куће, гдје 
сам нашао Вујадина код ватре. Свезао 
бјеше главу и наслонио се. Ту нико не 
бјеше до њихове фамилије (мајка му и 
жена и двоје-гроје дјеце). Кад сам уље- 
гао у кућу, запитах Вујадина, кад си по- 
шао у Рисан и зашто си тамо ходио? 
Он ми рече: писала су ми браћа из 
Америке, да ми шиљу неке новце преко 
Драга Васова Ковачевића, у Рисан, па 
сам јуче ходио. Гледао сам Марка, 
здраво је и добро је. Отолен се Ву- 
јадин диже и зовну ме у камару. Ву- 
јадин донесе један мали пакет, обавијен 
бјеше у једну карту и преко истога омо- 
тан концем бијелим и рече ми: „Никола, 
ово ми је дао Марко да пошл>ем или 
понесем Блажу Ђукановићу у Ник- 
шић, него ја сам слаб — Бога ми пони- 
јети га не могу, а на изборе сјутра поћи 
не могу, пак пошто ће свак ходити на 
избор, нећу моћи наћи кога да га по- 
несе, него, тако ти Бога, узми га у шпаг, 
па ако ти ко случајно потрефи са Вилу- 
са пошљи га“. Ја га питах, шта је у паке- 
ту, а он рече: „биће какве брошуре или 
некакве биоградске новине". У камари, 
од фамилије, кад ми је дао пакет, није 
био нико. Милан, брат Вујадинов, да 
ли је био баш не знам, а у колико се 
сјећам, није ни он био.

Ја сам пакет узео, метнуо га у шпаг 
од кабанице и понио га кући нашој. Кад 
сам дошао кући, мој отац Аким, чуо је 
кад уљегох и зовну ме, па ми онако из

хаљина рече: ђе си био и шта си до 
ово доба чинио? Ја му одговорих, да ме 
звао Вујадин. БиојеуРисну па ми је ка- 
зивао да је гледао Марка и дао ми једно 
писмо, да га сјутра. ако потрефим, 
пошљем у Никшиће. Онда ја пођем и 
лежем, а пакет извадим иу један орман 
мстнем.

Сјутра-дан — око 2 сата пред зором — 
дигнемо се да идемо на изборе Аким, 
ја и мој млађи брат, Мирко. Пошто смо 
ја и мој отац Аким имали коње, заједно 
смо се упутили на избор, а мој брат 
Мирко пошао је пјешице, сад не знам 
чисто, да ли је прије нас или послије 
пошао, јер је он имао своје особито 
друштво — пјешаке.

При кретању од куће, узео сам онај 
пакет из ормара и ставио у џеп од ка- 
банице. У путу смо се стигли са вишим 
бројем коњаника. Тако смо неки пут пје- 
вали, коње трчали, сјахивали с коња и 
узјахивали, без да сам се ишта ја оба- 
зирао и чувао ради пакета— који ми је 
био у џецу од кабанице, јер знао нијесам 
да има у њему што год опасно.

Дошли смо наВилусе на изборно мјесто. 
Тога истога дана испред подна, у при- 
ватном разговору на пјаци, рече ми Кр- 
сто Антов Миловић изГрахова, да му се 
нешто на пушку иокварило и да му је 
официр наредио, да је носи у Никшић 
на поправку — те да ће молити коман- 
дира, да ли може то чекат за други иут, 
ради поправке. Ја му рекох, ако мораш 
ићи у Никшић, јави ми, се, да ми нешто 
понесеш, што ми он и обећа.

Истога дана — послије подне, дође 
код мене Крсто и рече ми: „Командир 
ми је наредио да морам одмах носити 
нушку на поправку и ја ћу баш данас 
ићи у Никшиће". Према томе, ја Мило- 
вића позвах и заједно пођосмо у крчму 
Благоја Пајова Ковачевића на горњи 
спрат — у камару, гдје сам ја и обједо- 
вао тога дана. Ја извадих они пакет и 
речем му: „Крсто, молим те, ово ћеш 
предати Блажу Ђукановићу." Крсто ми 
рече: ја га не познајем.

Онда му ја рекох, нађи Сава Да- 
ковића и реци му, да ти каже гдје ста- 
нује Блажо, па онда иођи и ово иредај 
њему — Блажу, и кажи му, да је овај 
пакет донио Вујадин Окичин синоћ из 
Рисна и реци му, да му га је послао 
Марко. Крсто је узео пакет и исти дан, 
како ми је казао, пошао за Никшић. Са 
Вилуса сам се у заједници са вишим бро- 
јем Граховљана вратио сјутра дан кући 
и прекосјутра дан пошао на свадбу мог 
рођака Милана Даковића.

Послије 4—5 дана видио сам Ву- 
јадина, који ми рече: да је Крсто Антов 
Миловић вратио онај пакет, те си му га 
дао на Вилусе, да га носи у Никшиће и 
мени је исти пакет предао. Ја тада Ву- 
јадина запитах, шга је било у пакету, 
зна ли чисто. Он ми каза, да су биле у 
њему три мале бомбе и једно правило 
за исте на руском језику, које не би 
умио ко други нрочигати до Блажо, јер 
је Блажо учио у Русији. Кад ми ово 
саопшти Вујадин, намислио сам да кажем 
мјесној власти, али пошто сам у исту 
сумњао — да би ми кућу ископали и 
без тога, па да кажем како је у ствари 
неће тако доставити надлежној вишој 
власти, него онако како је њих вол>а — 
те ја онда морао бих пропанути. А да 
их ионесем на Цетиње и лично прикажем 
властима, бојао сам се, да ме жандари, 
прије него их иријавим властима не у- 
хвате, у којем случају доставили би и 
помислили, да сам ја каквом другом на- 
мјером дошао, те бих исто пострадао. 
Послије оваквог мог размишљања речем 
Вујадину, да их носи одмах одакле их је 
и донио и преда ономе, ко му их је ире- 
дао. Пакетић је био мали, од прилике 
један кварат дугачак, широк 2—3 унче а 
тежак око 10 до 12 декограма. Обавијен 
у карту и озго адресиран „Блажу Ђука- 
новићу, Никшић“.

Вујадин ми ту каза и то, да је испод 
обмота била и мала кутијица од танке 
карте, а у истој штампано правило на ру- 
ском језику. Вујадин, кад ми је предао 
овај накет, т. ј. ону вече, кадје из Рисна 
дошао, није ми предавао са пакетом ни- 
каквога писма, нити сам ја пакег ни от- 
варао никако нити знао шта је у њему, 
док ми је Вујадин казао јер пакет није 
адресиран преко мене, без једино што 
ме Вујадин замоли као што сам навео, 
да га по коме пошљем Ђукановићу у 
Никшић, ако интра, а ако не ингра, да 
му га повратим.

На то сам га и узео као ириватну 
ствар.

За пакет није са моје стране знавао 
нико до мене, Вујадина и Крста, а ни 
Крсто није знао што је у исгом, иошто 
ни ја нијесам знао кад сам му га дао.

Вујадин, пошто ми је казао да је па- 
кет повраћен, рекао ми је да ће пакет 
носити у Рисан.

Послије тога након 1 или 2 дана у 
пазарном дану пред вече видјех Крста 
А. Миловића на врху пјаце који бијаше 
кренуо кући, састадох се са њим и он 
ми рече: „Никола, ја сам онај пакет вра



тио, јер није га Блажо хтио примити и 
дао сам га Вујадину".

О истом више нијесмо ја и Крсто ту 
разговарали — нити пак послије.

Исти дан, чини ми се, мој отац Аким 
рече ми, да му је писао Васо Петковић 
из Рисна, да је преко Васа послао неки 
Миловић из Грахова неку суму новаца 
за Акима и то из Америке, те да ја са- 
ђем у Рисан да их приватим, иошто Ва- 
со не зна по ким би их сигурно послао 
што му ми не бисмо иоручили. Онда ми 
отац Аким рече: пођи па их узми и реци 
Марку да одмах иде као што је обећао, 
иначе ја нећу за њега више ни окренути 
главе. Ја сам по томе сјутра дан пошао 
у Рисан чини ми се бијаше четвртак 
24. октобра 1907. год. У Рисан сам до- 
шао у мрак и кад сам дошао у Рисан 
казали су ми, да су први дан одвели 
жандари из Рисна у тамницу у Котор: 
Јована Ђоновића, Мила Филотића и не- 
каквог ђака из Србије — име му не знаваху 
— а да су Марка виђели да је мало прије 
него су ове одвели, отиутовао вапором 
у Котор и према томе мисле да су и 
њега ухватили у Когору.

Ја сам иослије пошао код Васа Пет- 
ковића и питао га за новце од Мило- 
вића да ли су стигли. Васо ми рече да 
јесу. Послије овога видио сам у пјаци 
и Вујадина Окичина Вујачића, којега за- 
иитах гдје му је пакет и што мисли с 
њим ? Он ми одговори, чекаћу овд]е 
Марка или којега од другова његовијех 
да им га вратим.

У Рисну сам стајао 2 дана: рачунајући 
пошто сам сишао овдје да видим, да ли 
ћу чути што за Марка је ли он ухваћен 
или није.

Сјутра дан пошто сам дошао у Рисан, 
ево ти Мила Филотића, гдје се враћа из 
Котора из тамнице у Рисан. Тада ми 
Филотић поче иричати, како су повели 
њега и Јована Ђоновића заједноу Котор, 
а једнога ђака из Србије напо се. Мене 
су ослободили а што ће с њима бити, 
го Бог зна.

Питам га знаш ли што о Марку, је ли 
у Котору у тавници? Он ми рече, да не 
зна ништа о њему.

Сјутра-дан у јутро пошто је Филотић 
дошао, ја сам био ио риви шетао с јед- 
ним Ришњанином, кад ево долази мали 
вапорић из Котора, и то бијаше рано 
из јутра. Кад је вапорић иристао при 
риви, изађе из њега једно момче, бјеше 
у уској роби — сувоњав, не много ве- 
лик и назва ми, добро југро Никола, и 
без да очекује од мене одговор, про- 
дужи: знаш ли Никола што за Марка и 
о осталијем ђацима? Ја изненађен тим 
питањем, пошто исто момче никако не 
познајем одговорих му, ја сам јуче до- 
шао од куће и кад сам овдје сашао, 
казали су ми да су неке похватали и 
повели у Котор у тамницу, а је ли Мар- 
ко ухваћен или није, то ти не могу каза- 
ти чисто. Он ми на то одговори, па 
добро, добро, ја ћу сад пут Дубровни- 
ка и тамо ћу се извијестити. У томе ва- 
порић зазвижда и он одма иреко штице 
уљеже у њем и отпутова.

Према његовом питању изгледаше ми, 
кад ме одма тако запита да он мене 
познаје, а ја њега никако не познајем 
нити знам како се зове.

Истога дана пред вече, пошто је ово 
момче те ме нитало за Марка и друштво 
му пошло, дошао је у Рисан Јован Ђо- 
новић, али не знам да ли је дошао ва- 
пором или сувијем него једино виђех га 
на риву и приђем к њему и запитам га, 
како су га ослободили? Он ми рече: 
„имао сам гуђи пасош мога брата Ника 
(чини ми се да рече) те су ме пустили 
на слободу. Више нијесам с Јованом 
разговарао, него се од њега одвојим и 
послије га нијесам виђао нити знам ку- 
да је отпуговао.

Послије овога видио сам се у пјацу с 
Вујадином, који ми каза да је пакетнре- 
дао Јовану Ђоновићу ту у Рисну. — За 
ово неколико дана био сам на квартиру 
код Митра Кагурића. Из Рисна сам пошао 
право кући — пут Грахова. Са мном је 
био Вујадин и удружио се уз пут с нама 
Вељо Митров Марковић из Грахова. Кад 
смо били око половине пута од Рисна 
до Грахова, срели смо повећи број ки- 
риџија који иду за Рисан. Они ми ту 
казаше, да су ми оца Акима и брата 
Мирка одвели на Цетиње, а друго ми 
нијесу умјели казати. Ја сам одатле исто 
продужио с намјером да идем кући. Кад 
смо били преко иол»а Дврсанскога, бијаше 
мрак и падаше киша. Стигосмо на крај 
ноља у крчму Илије Јованова Самарџића. 
која се налази у Аустријску границу и 
пошто бијаше грдно вријеме а ноћ, ту 
смо ноћили. Кад сјутра дан кретасмо да 
идемо кући, у томе наљезе крајем крчме 
жандар Јован Гајов Ковачевић, који во- 
ђаше једнога коња. Кад нал»езе испред 
крчме ја га зовнух да пије кафу. Он је 
свратио. Ја га питах куд идеш и чији тн 
је то коњ те га водиш? Он рече да иде 
у Кривошије у Ђока Станкова Илића и 
да је коњ његов, којега је шиљао каи. 
Симу Ковачевићу да некуд иде па да 
му га води и преда. Ту смо са Јо- 
ваном сјеђели од прилике један сат

и попили више чаша ракије. Ја у неко 
доба изведем Јована на страну изван 
крчме од осталих, који бијаху унутра и 
рекох: Јоване! кажи ми што је ново на 
Грахово? Он ми рече, зло и наопако има 
за вас. Одио је капетан и жандари и кућу 
ви пребирали. Акима и Мирка повели на 
Цетиње. Тебе на границу свугдје чекају 
и чим наљезеш, свезаће те и одвести у 
тамницу и одатле свезана преко Прне 
Горе водити на Цетиње. На то га ја пи- 
тах: Јоване знаш ли хоће ли то посигурно 
бити. Он рече, хоће слободно, па сад чи- 
ни како знаш. Ја се онда смислих да ли 
је љепше ходити сам оздо преко Котора 
по слободи, него како Јован каже, иод 
пратњом преко Црне Горе. Зовнем Ву- 
јадина и на само му кажем, да ће нас 
жандари похватати и капетан одмах спро- 
вести на Цетиње и да ја на Грахово 
овуда нећу ходити, него ћу ходи ги оздо па 
право на Цетиње. Вујадин ми рече да 
ће се и он вратиги у Рисан. Онда зов- 
немо Веља и речемому: ти нас не чекај 
ми ћемо морати опет ходити у Рисан. 
Вељо одатле пође кући својој у Грахово, 
а ми т.ј. ја и Вујадин пут Рисна. У путу 
срегем кириџије и поручим дома да ми 
пошљу у Рисан промјену и да кажу да 
ћу ходит на Цетиње.

Чекао сам у Рисну робу 2 до 3 дана 
док ми је дошла а донијела је Стане 
жена Милоша Кујунџића изГрахова. Кад 
сам се поврагио у Рисан, био сам на 
квартиру у гостионици Миле Шиирове. 
Из Рисна сам иошао вапорићем за Ко- 
тор а Вујадин остаде у Рисну. У Когор 
сам стигао исти дан и ноћио код једне 
жене која се зваше Клара. Код исге 
Кларе био је на конак Саво Кусовац и 
лежали смо у двије камаре једна код 
друге. Сјутра дан смо ја и Кусовац зајед- 
но изашли и пили кафу у кафану на ри- 
ви. Ја замолих Кусовца, ако је он што 
боље познат у Котору, да пропита кога 
за Марка је ли у тамници. Он ми рече: 
Марко Караман, који држи ову кафану 
поштен је и добар човјек а код њега 
господа долазе, да иитамо њега јер ми- 
слим да ће он за њега знати ако је у 
тамници. Онда смо пошли заједно шетњом 
по риви и нађосмо Марка Карамана гдје 
шета по риви. Питасмо га зна ли да ми 
је Марко мој браг у тамници? Он рече 
да не зна а у колико може знати није, а 
баш за сигурно да не зна.

Пошто сам био још у вече кад сам 
дошао у Котор, погодио био кола за 
Цетиње, у томе нашем разговору иста 
кола дођоше ту на риву и ја се с њима 
т.ј. с Кусовцем и Караманом ту поздра- 
вих и сједох у кола. Кад сам дошао 
близу Шкал»ара, са мном у кола удру- 
жише се још двојица. Ову двојицу не 
познавах, а кажевали су ми уз пут да 
иду за ђезојку у Шпадијера на Цетиње, 
а казали су ми да ће на Цетињу ноћити 
у Ива Мићунова и сјутра дан ноћи за 
ђевојку. Чини ми се једноме бијаше име 
Нико а другоме Томо и казаше ми да 
ће за Никова брата ђевојку доводити. 
Исти дан у први мрак дошао сам на 
Цетиње и свратио код Пера Тановића 
и пигао за спавање; он ми рече, пошто 
је тај исти дан славио а хаљине размет- 
нуо, да нема мјеста. Отолен смо пос- 
лали једно мало дијете да ми нађе ко- 
нак, које ми нађе код неке жене, зваше 
се Јаница Почек. Ту сам дошао и вече- 
рао. Бил.ет сам нанравио ја мојом ру- 
ком и иослао га ио истој Јаници у Упра- 
ву. По вечери сам мало сједио и легао 
да спавам.

Послије тога дошао је жандар и ио- 
звао ме по наредби г. обласног Управи- 
теља у Управу. Ја сам се на позив његов 
одмах дигао из постеље, обукао се и 
пошао са истим жандаром у Управу. Из 
Уираве су ме одвели у затвор, гдје се и 
сад налазим.

Више немам за сад да се могу сјети- 
ти што да кажем, него што сам казао, а 
суд нека види из овога, колико сам крив 
и јесам ли умијешан у завјеру.

П. У иисму које је теби донио из 
Рисна Блажо Тодоров Даковић, које си 
ти ирочитао, затворио у куверту и пре- 
дао Акиму, а Аким га иослао по Марку 
Суботићу Блажу Ђукановићу у Никшић, 
на кога је како кажеш било и адреси- 
рано, сп Јмиње ли се име војводе Ђура 
Церовића?

О. Ја под заклетвом тврдим, да ничије 
име у писму није сномињато, осим они- 
јех што сам навео.

По ирочитању 
Никола Даковић.

Предсједник: Нека се доведе свЈедок 
Милан Окичии Вујачић.

(Доведен Милан О. Вујачић.)
Јеси ли ти Милан Окичин Вујачић?
Милан Окичин Вујачић: Јесам.
Предсједнпк: Колико имаш година?
Вујачиђ: 18.
Нредсједник: Јеси ли писмен?
Вујачић: Јесам.
Иредсједник: Што си?
Вујачић: Тежак.
Предсједник: Ти се позиваш као свје- 

док, да кажеш исгину, и оно, на што се 
можеш заклети.

Кажи ти, Милане, је ли гебе шиљао 
твој браг Вујадин коју вече за Николу 
А. Даковића; јеси ли ишао за њега, да 
га зовеш вашој кући, и је ли Никола до- 
лазио?

Вујачић : Тога дана кад ме је Вујадин 
шиљао нијесам био код куће, него сам 
био у планини ради дрва. У вече сам 
дошао кући, Вујадин ми је рекао: ходи 
Никола дођи да сједимо

ПредсЈедник: Јели то било ирије или 
послије вечере?

Вујачић: Некако око 8 ура.
Предсједник: Јесулитвоја чељад била 

легла осим Вујадина?
Вујачић: Нијесу, него су сјеђела.
ПредсЈ’едннк: Кад си пошао у Акима, 

јеси ли нашао чељад?
Вујачић: Никога нијесам нашао, него 

мајку и слушкињу кап. Даковића.
Предсједник: Је ли пошао Никола с 

тобом?
Вујачић: Јест.
Предсједник: Кад је дошао, што је 

радио?
Вујачић: Никола је сио код ватре, ђе 

је био један мали, с којим се играо. Они 
су обојица послије ушли у камару и за- 
творили се. Што је било даље ја не знам, 
јер сам иошао сиавати.

ПредсЈ'едник: Што си мислио, кад си 
видио, да се на само затварају? Јеси ли 
питао брата?

Вујачић: Нијесам.
Предсједник: Јели Вујадин био дошао 

откуда, или је био код куће?
Вујачић: Ја не знам. Кад сам дошао 

у вече, бијаше код куће.
Предсједник: Је ли тога дана био код 

куће?
Вујачић: Не знам.
ПредсЈ’едник: А први дан?
Вујачић: Јест, био је.
Предсједник: Како му бијаше здравље?
Вујачић: Доста слабо.
Предсједник: Како ги не знаш, гдје 

ти је брат?
Вујачић: Ја не знам, да ли је одио у 

Рисан. Тога дана када сам ишао по 
Николу, нашао сам га у вече код куће.

Да ли је куда ходио или није, незнам.
Предсједник: Је ли удаљена ваша кућа 

од Акимове?
Вујачић: Није далеко, има око 20 ми- 

нута.
Предсједник: Је ли те још који пут 

шиљао Вујадин? Треба истину да гово- 
риш јер се можеш заклети. Јеси ли још 
који пут доносио што Вујадину, Николи 
или другом ком из Рисна?

Вујачић: Ја не знам што је Вујадин до- 
носио, ни с ким се дружио, ни ш го је ра- 
дио. Ја као чобанче нијесам пратио куда 
иде, с ким се дружи, него сам пазио 
домаће послове.

Предсједник: Никола, је ли овако, 
као што каже свједок.

Н. Даковић: Јест, било је као шго 
рече.

Предсједник: Јесте ли затворили 
врата?

Н. Даковић: Ја се не могу сјетити. 
Задржао сам се само неколико минута.

Држ. гуж. Вуисић: Молим, да се 
постави питање канетану Акиму: колико 
је времена протекло, што Никола није 
био код куће?

Предсједник: Што кажеш Акиме: ко- 
лико је стајао Никола од како је иошао 
из куће док се није вратио?

А. Даковић : Не знам. Ја сам легао, 
чуо сам гдје неко туче на вратима.

ПредсЈ'едник: Јеси ли чуо кад је иза- 
шао из куће?

А. Даковић: Не сјећам се.
Иредсједник: А кад се вратио?
А. Даковић: Јесам. Чуо сам гдје ку- 

ца на врата.
Предсједник: Гдје си сиавао ту ноћ 

Милане?
Вујачић: Ја нијесам у тој кући спа- 

вао.
Судија Поповић: Ти си казао, да су 

Вујадин и Никола уљегли у камару и да 
не знаш што је даље било.

Вујачић: Не знам ништа, могу се за- 
клети у сваком мапастиру у Црној Гори.

Судија Поповић: Јеси литишто радио?
Вујачић: Не, него сам одмах легао.
Бран. Бакић: Да ли уопште може 

тврдити, да су били на само Никола и 
Вујадин? Зна ли он то позитивно?

Предсједник: И они признају.
Бран. Бакић: Никола каже да не зна, 

да ли су сами били.
ВуЈачић: Дјеца мала била су у кама- 

ри, спавала. За другога не знам, је ли 
ко био.

Предсједник: Кажи још ово: Је ли 
ти казао Вујадин, твој брат, зашто те 
шиље за Николу?

Вујачић: Не, него пођи за Николу. 
Ја сам га као старијег брага послушао, 
али нијесам знао ништа, ради чега сам 
ишао и што ме шиљао.

Судија Поповић: Јеси ли тако саоп- 
штио Николи, да га Вујадин зове?

Вујачић: Јест, тако је.
Судија Поповић: Је ли, Никола?
Н. Даковић: Јест, зове те нешто Ву- 

Јадин. Ми смо имали намјеру око 2—3

уре кренути на изборе. Зато сам раније 
легао и био у кревету, кад је он дошао.

Судија Поповић: То је необјашње- 
но. Имао си изборе, долази комшија да 
нођеш онамо. Што нијеси питао зашто?

Н. Даковић: Питао сам. Вели, био је 
у Рисну и гледао Марка.

Судија Поповић: Јеси ли говорио 
што њему за Рисан и за Марка?

Н. Даковић: Нијесам.
Вујачић: Ја сам сиромах, немам да 

потрошим једног гроша.
Предсједник: Чекај мало па ћеш до- 

бити нешто.
Мало одмора.

(Послије одмора.)
Предсједник: Нека дође Крсго Антов 

Миловић.
(Улази Крсго Антов Миловић.)
Јеси ли ти Крсто А. Миловић.
Крсто А. Миловић: Јесам.
Предсједник: Одакле си?
Миловић: Из Грахова.
Предсједник: Чиме се занимаш?
Миловић: Земл,одјелством.
Предсједник: Јеси ли био кажњаван?
Миловић: Нијесам.
Предсједник: Јеси ли писмен?
Миловић: Не.
Предсједник: Противу тебе тужба на- 

води, да си носио бомбе Блажу Ђука- 
новићу и пошто их он није хтио при- 
миги, да си их однио натраг у Грахово 
Николи Даковићу — брату МаркаДако- 
вића.

Кажи, како је у ствари било?
Кажи, јеси ли кад год што носио Бла- 

жу Ђукановићу, и ко ти је то, што си 
носио, давао?

Истину кажи, јер најбоље човјек про- 
лази кад истину говори.

Миловић: Јесам г. предсједниче, по- 
слао ме оф. Ковачевић, на њега се могу 
позвати. Кад сам кренуо, дозвао ме Н. 
Даковић и упитао ме: гдје си кренуо. 
Рекох му, да сам кренуо у Никшић.

Говори ми: поврати се, нештотиимам 
рећи. Повратио сам се и он ми рече: 
би ли, Крсто, понио нешто Ђукановићу 
у Никшић? Рекох да бих, ако није што 
тешко. И рекох да Блажа Ђукановића 
нијесам познавао, ни да сам га чуо. Он 
ми рече: познајеш ли Сава Андријина. Ве- 
лим, не познајем ни Сава. Рече ми он, 
дагшташ кога гођ за Сава Андријина Да- 
ковића, и да одеш његовој кући, и да да- 
деш Саву, нека даде Блажу.

Предсједник: А пита ли Николу, шта 
је то?

Миловић: Не ја, тако ми Бога. Узео 
сам у џеп и кренуо.

Предсједник: А како је го изгледало?
Миловић: Нешто завијено у кутију, 

таман као да извадиш кутију дуванску.
Предсједник: Је ли ти још ш га Никола 

давао?
Миловић: Није више ништа.
Предсједник: Је ли ти шта друго да- 

вао, осим тога пакетића?
Миловић: Није ништа, што ви не кажем.
Предсједник:* Је ли ти давао новаца?
Миловић: Ја сам му искао 2 форинта.
Предсједник: Јеси ли имао новаца?
Миловић: Јесам имао 5 или 6 шестица. 

Он ми је дао 2 форинта и одатле сам 
пошао и кренуо у Никшић. Кад сам до- 
шао, сврнуо сам због пушке у војну ра- 
дионицу и нашао једнога човјека гдје 
нешто туче.

Питао сам га гдје је кућа Андрије 
Живковића? Каза ми је да је отишао. Ода 
тле сам пошао и срио сам се са Савом. 
Питао сам њега гдје је кућа Живкови- 
ћева. Питао ме, шта ће ти. Ја му рекох 
мило ми га је знати.

Предсједник: Што, зар га нијеси од 
прије познавао?

Миловић: Прије га никад нијесам
видио?

Предсједник: Сганује ли он у Ник- 
шићу?

Миловић: Станује.
Предсједник: Огкада се у Никшић 

преселио?
Миловић: Од 85. године.
Ушао сам у кућу и нијесам баш ни- 

кога нашао до оца његова, извадио сам 
пакет, и велим ово ти је послао Нико 
Акимов, да даш Блажу Ђукановићу. Пи- 
тао ме, што је то. Рекох, Бога ми, незнам. 
Он ми рече, сједи ту док нађем Блажа. 
Огишао је у пјацу и неколико се заба- 
вио и дошао натраг.

Предсједник-. Је ли колико стајао?
Миловић: Није пуни кварат, и говори: 

Бога ми, неће Блажо доћи за то, што 
не кажеш штаје. Рекаоје, звао сам га, а 
он ми рече, да најприје кажеш шта је.

Пошао је опет, забавио сеје једно 20 
минута. Кад је дошао казао је, Бога ми, 
нијесалд га ја наодио, Блажо је отишао.

Предсједник-. Дакле утекао?
Миловић: То незнам, јер нијесам ухва- 

тио како је казао. Одатле сам опет оно 
узео, нашто ми је он рекао, узми ти то, 
па дај ономе ко ти је то дао.

ПредсЈедник: јеси ли разговарао са Са- 
вом, зашто Блажо неће да прими кад му 
Никола шиље?

Миловић: Рекао сам му и послао сам 
га, нека дође па да каже шта је и узме. 
Он је пошао, и био је једно 20 минута



и кад се врагио, казао је, нијесам га на- 
одио, него ми каже, то носи и кажи Ни- 
коли, да неће да прими ништа.

Одатле сам се вратио и ноћио на Тру- 
бјелу. Одатле сам пошао на Дубраву и т. д.

Предсједник-. Је л’ ти само гако рекао, 
да неће примиги, или могуће другим 
ријечима?

Миловић: Не никако, него овако.
Предсједник: Је ли га носио из куће?
Миловић: Није.
Предсједник: Је ли ти он казао, да 

он то не би узео да му даш пола Ник- 
шића?

Миловић: Јест кад се вратио, рекао, 
не би то примио за иола Никшића.

Предсједник: А јеси ли питао, шта је 
то тако страшно?

Миловић: Питао сам га и молио сам 
га да га нађе и доведе да каже шта је. 
Он ми је говорио: он неће доћи, нити 
сам га ја наодио, него ти то носи па 
дај Николи.

Предсједник: Шта си чинио с тим па- 
кетом?

Миловић: Нашао сам капетана и иитао 
сам га гдје је Никола. Каже, дајеотишао 
на свадбу, рекао сам, дао ми је нешто 
да нонесем у Никшић па га Блажо није 
хтио примит, него сам га донио натраг. 
Капетан узме и запита шта је ово. Ја 
рекох не знам, Бога ми. У то дође Вуја- 
дин Окичин Вујачић.

Предсједник: Откуда дође Вујадин?
Миловић: Из нолиције, срели смо се 

на иортик од куће.
Предсједник: Јели то кућа или гостио- 

ница?
Миловић: То је нортик, куда се иде 

у кафану.
Предсједник: Је ли питао канетан шта 

је то?
Миловић: Не Бога ми, да сам ја чуо.
Предсједник: Каза ли, да је теби Саво 

казао, да је Блажо казао да не би то 
примио за пола Никшића?

Миловић: Не ја, Бога ми.
Предсједник: А јеси ли послије гледао 

тај пакет?
Миловић: Нијесам.
Предсједник: Знаш ли шта је Вујадин 

учинио с тим пакетом?
Миловић: Незнам, а ни Вујадина више 

гледао нијесам.
Предсједник: А гледа ли се послије са 

Николом?
Миловић: Гледао сам се.
Предсједник: А гдје и на које мјесто?
Миловић: У кафани сина Вујичина.
Предсједник: Јесте ли имали каква раз- 

говора односно тога пакета?
Миловић: Рекао сам му да сам оно 

врнуо, и дао сам му два форинта. Уз 
нас сјеђаше један стари. Он ми одгово- 
ри, казао ми је Вујадин.

Предсједник: Је ли ти зборио што Ни- 
кола, кад си му казао да си оно повра- 
тио? Каза ли ти њему, да га Блажо није 
хгио иримит?

Миловић: Јесам.
Предсједник: Па шта вели Никола? Је 

ли се зачудио?
Миловић: Не знам је ли се зачудио, са- 

мо ми је казао, ако те упитају жандари, 
ти немој нричати ништа.

Предсједник: Је ли теби ко год говорио, 
да је шиљао за тебе Марко Даковић?

Миловић: Не, Бога ми.
Предсједник: Пита ли те Саво Андрин 

Даковић, шта је ово?
Миловић: Јест питао ме а ја сам одго- 

ворио, Бога ми, незнам. Рекох, зна Блажо. 
Блажо не хтједе доћи, него рече, да 
он неће доћи, ни примити ништа. Рекао 
сам, зашто неће, нека дође па нека каже 
шта је.

Предсједник: Ти кажеш, да нијеси знао 
да су бомбе.

Миловић: Бога ми, ништа више колико 
да жив био нијесам.

Предсједник: Дакле ти кажеш, да ни- 
јеси знао да су то бомбе?

Миловић: Не.
Предсједник: Знаде ли ти касније, да 

су го бомбе?
Миловић: Не.
Предсједник: Кад ти рече Никола:

знам да си то повратио, али немој Га- 
врилу казивати, иита ли те што Никола?

Миловић: Само ми је примијетио ако 
те уиита Гаврило, немој му ништа ка- 
зивати.

Предсједник: А рече ли, зашто да не 
казујеш никоме?

Миловић: У кафани су претресали 
доста.

Прсдсједник: Јесу ли други чули те 
ријечи Николине?

Миловић: Не знам.
Предсједник. А је ли могао чути тај 

трећи, који је тамо сједио, те ријечи Ни- 
колине?

Миловић: Мислим, Бога ми, да јест.
Предсједник: Нека дође Саво Андрин 

Даковић.
Бран. Бакић: Јеси ли чуо, Никола, да 

овај каже, да си рекао, да о томе ништа 
не говори твом брату Гаврилу. Призна- 
јеш ли ти то?

Н. Даковић: Ја му нијееам могао то 
рећи. Ево разлога, који ће то разја- 
сниги: „Мој брат Гаврило, по наредби

министра војног, отишао је у Никшић, 
да учи 21 дан баталион мјесто заступ- 
ника команданта и он је тамо био прије 
тога и иослије, те га ја нијесам гледао 
од гада па до данас. Стога ми није 
требало, да то њему говорим. То ће 
посвједочити и баталион.

Држ. туж. Вуисић: Молим, г. пред- 
сједниче, питајге Крста Антова Мило- 
вића, зашто је иред ишљедним судијама 
признао, да му је Н. Даковић казао, немој 
казивати Гаврилу, а сад каже није тако.

Предсједник: Шго би ти рекао на ово, 
Крсто?

Миловић: Јест, рекао ми је.
Предсједник: Г. држ. туж. ставиоје пита- 

ње, у коме каже: да си ти на записнику 
казао пред њима, да ти је Никола рекао, 
кад си ти казао, да ти је повратио па- 
кет, „знам, да ги га је повратио, али не- 
мој никоме говорити о томе“, а сад ка- 
жеш, да ти је рекао: само Гаврилу не- 
мој ништа казивати. Ти си то иромијенио.

Миловић: Ја нијесам ништа иромије- 
нио. Ја сам казао и нред г. Вукотићем, 
како сам овдје казао, а они могу додати 
шта хоће.

Предсједник: Сад настави, шта си хтио 
рећи за Трубјелу?

Миловић: Да ми је казао Никола: 
„Наћићеш на Трубјелу Гаврила, али му 
немој ништа нричати, ако те нита, а ми- 
слим да те неће ништа питати".

Црж. туж. Вуисић: Стоји у заииснику, 
кад је кренуо с бомбама, да му је рекао 
Никола: „немој му ништа казивати", а 
ово је кад се повратио и предао бомбе.

Предсједник: Кажи, Крсто, кад ти је 
дао Никола онај пакег, што ти је рекао 
осим да га понесеш Саву Андријину, и 
он да га да Блажу Ђукановићу? Је ли ти 
још што говорио?.

Миловић: Ја, Бога ми, нијесам ништа 
казао.

Предсјсдник: Кад ти је рекао, да не 
кажеш Гаврилу нишга, кад си пошао у 
Никшић, или кад си се вратио из Ник- 
шића?

Миловић: Кад сам се вратио из Ник- 
шића.

Предсједник: Како кажеш, да ти није 
ништа говорио, а кад ти је говорио: 
Иди на Трубјелу и ако те види Гав- 
рило, немој му рећи, да носиш го! Опо- 
мињем те само истину да говориш, јер 
ће ти она 'најбоље помоћи.

Миловић: Кад сам кренуо, рекао ми 
је Никола: „Наћићеш Гаврила код Труб- 
јеле, а ако би те што запитао, немој му 
ништа казивати, а неће те ни питати". 
Кад сам се састао с Николом, не зцам 
колнко је пасало дана и кад сам му ја 
казао, питао ме је: да ли ме је што пи- 
тао Гаврило, а ја сам му рекао, да није. 
Што каже г. Вуисић, ја се не сјећам, да 
сам рекао.

Предсједник: Никола, ги си казао, да 
нијеси знао, да су то бомбе. а казао си 
Крсту, ако би те заиитао Гаврило што 
носиш, немој му ништа казивати, заш- 
то си му то рекао?

Н. Даковић: Ја то нијесам рекао. Ни- 
ти сам му рекао, нити сам му могао ре- 
ћи, јер је Гаврило отишао негдје у Љу- 
биње, па је могао и за мјесец дана не 
доћи у Трубјелу. Не знам, зашто бих 
узимао Гаврила у обзир!?

Предсјсдник: Ти, Крсто, осгајеш при 
томе, да ти је доиста Никола ка.зао: „ако 
те пита Гаврило, немој му казиваги 
ништа“

Миловић: Тако је рекао.
Бранилац Бакић: Је ли Крсто, да ли 

ти је то казао кад си узео пакет, да га 
однесеш Блажу, или кад си се вратио?

Миловић: Кад сам се повратио, једпа- 
ко ме је питао.

Бакић: Је ли ти рекао, кад си пошао 
у Никшић: „Немој казиваги", или кад си 
се повратио?

Миловић: Кад сам пошао.
Бакић: А кад си се вратио, је ли ти 

што о томе говорио?
Прсдсједник: Кад си се с њим састао 

у Никшићу што ти је ту рекао?
Миловић: Казао сам му да Блажо није 

хтио примити и рекао је, ако те што пи- 
та Гаврило, ти немој нишга казивати. Ја 
сам му врнуо 2 форинта.

Бранилац Бакић: Он каже и при иоврат- 
ку и нри поласку, да му је исго казао.

Предсједник: Нека уђе Саво Андријин 
Даковић:

Предсједник: Јеси ли ти Саво Андријин 
Даковић.

С. А. Даковић: Јесам.
Х\редсједник: Одакле си родом?
С. А. Даковић: Из Никшића.
Предсједник: Колико имаш година?
С. А. Даковић: Двадесет и пет.
Предсједник: Чиме се бавиш?
С. А. Даковић: ја сам земљодјелац.
Предсједник: Јеси ли када кажњаван?
С. А. Даковић: Нијесам никад.
Предсједник: Ти се опгужујеш за то, 

што си био посредник у пренашању 
бомба из Рисна у Никшиђ, г. ј. да си 
ти предавао Блажу Ђукановићу неке 
бомбе, које је послао М. Даковић из 
Рисна. Кажи овдје, јеси ли што-год 
предавао Блажу Ђукановићу, кад је то

било, и кад ти их је дао и што си пре- 
давао ?

С. А. Даковић: За бомбе сада чујем, 
да су пренесене Ђукановићу, а писмо је 
донио Крсто Миловић. Ја сам тај дан био 
одсутан. Дошао сам кући, а ручак 
није био готов ; изишао сам пред кућу 
и видио сам непозната ми човјека. Упи- 
тао сам га куда иде, а он рече: „Ђукано- 
вићу, да му дадем писмо, а пошто немам 
кад чекати, да идем кући, јер ми је 
остала пушка у радионици". Ја сам рекао 
у записнику, да је Блажо рекао, да неће 
никакво иисмо примити и да је рекао 
ономе, ко га је донио, да га однесе 
ономе, ко му га је дао. Ја сам га питао, 
ко га пише, а он ми рече, да га је по- 
слао официр у фабрику, а ово писмо 
да је дао Никола, да га дадне Блажу. 
Он је узео писмо и отишао у фабрику, 
а за друго ја, Бо1а ми, не знам.

Предсједник: Улази ли Крсто у твоју 
кућу?

С. А. Даковић: Улази.
Предсједник: Је ли сједио колико у 

кући?
С. А. Даковић : Јест, око 2 сата, и да 

је хтио, могао је и ноћиги.
Предсједник: Гдје си нашао Блажа?
С. А. Даковић: У његовој кући. Блажо 

је баш дошао из полиције и ја сам му 
казао, да сам му донио писмо, а он 
рече, да га неће никако примити.

Предсједник: Пита ли те Блажо, од 
кога је писмо?

С. Д. Даковић: Ја сам рекао, да не 
знам од кога је.

Предсједник: Пита ли га ти, пошто 
је пошао Миловић, зашто није нримио 
нисмо ?

С. А. Даковић : Ја сам га питао, а он 
каже: „ја му нијесам дужан ништа, ја идем 
сада на Цетиње, а можда ћу гражити 
путни трошак, да идем за Америку".

Предсјчдник: Је ли баш рекао тијем 
ријечима: „Нећу да га примим".

С. А. Даковић: Рекао је, да неће ни- 
какво писмо примати.

Предсједник: А је ли рекао: „Ја не бих 
то примио за пола Никшића?

С. А. Даковић: Мени није.
Предсједник: Што велиш ги на то, 

Крсто?
Кр. А Миловић: Мени се чини, да је 

казао тако, а ја њему нијесам казао, да 
је послао Аким.

ХУрсдсједник: А јеси ли казао за Николу?
Н. Даковић: Таман је мени то право.
Пре&сједник: Шта ти долази Аким?
С. А Даковић: Рођени стриц.
\\рсдсједник: Јеси ли ишао једанпут 

код Блажа?
С. Д. Даковић : Јесам.
Предсједник: Јеси ли носио писмо како 

кажеш?
С. Даковић: Не, Бога ми.
Предсједник: Јеси ли други пут ходио?
С. Даковић : Ја нијесам ходио код Бла- 

жа. Крсти ми је викао да идем, али ја 
нијесам ходио, пошто је Блажо на првом 
мјесту казао: „ја нећу примити!1*

Прсдсједник: Јеси ли пигао Блажа, за- 
што неће примити?

С. Даковић : Он је рекао: „ја нећу при- 
мити ништа, ја идем на Цетиње, и ако 
има што нека ми тамо даде“.

Предсједник: Зар је ту било каквог дуга?
С. Даковић: Ја не знам.
Предсједник: Разговара ли послије с 

Крстом пошто видјесте, да Блажо неђе 
примити писмо, зашто неће примити?

С. Даковић: Не, ја не знам Крста, 
Бога ми.

Предсједник: Јестели размотали писмо?
С. Даковић: Ја не.
Предсједник: Је ли Крсто?
С. Даковић: Не.
ХУредсједник: Како је изгледало писмо?
С. Даковић: Завито као пакет, као 

једна књига.
ХАредсједник: Па како можеш казати 

писмо?
С. Даковић: Као пакет.
ХАредсједник: Ти си иред ишљедним 

судијама говорио, да није Крсто улазио 
У кућу.

С. Даковић: За то, што ми није пало 
на ум. Да је мени пало на ум, ја бих то 
казао овдје, гако ми Бога, али ми није 
пало на ум, нитисам се бојао. Не бих га 
ја водио у кућу, него бих га водио у 
Управу, да сам знао е шиље што опасно. 
Да је Крсто рекао: ноћићу у куђи, могао 
је ноћити десет ноћи, ја се нијесам бо- 
јао ништа,

Х\редсједник: Што си хтио, рећи, Крсто?
Миловић: Ја нијесам казао, да ми га 

је дао Аким, него да ми га је дао Ни- 
кола. Кад се вратно казао ми је, да га 
не би примио ни за лола Никшиђа.

С. Даковић: Да ми је казао Аким, или 
ко други на Грахову, мени је све једно.

Бранилац Х\ламенац: Мени је остала 
једна околност необјашњена.

Бранилац Бакић: Уопште, што се тиче 
мојих клијената не дозвољавам ништа. 
Нико не греба узимати моје клијенте у 
заштиту.

Х\редсједник: Има ли везе са вашим 
клијентом?

Бранилац Х\ламенац: Има.
Х\редсједник: С којим?

Бранилац Х\ламенац: Са Јованом Ђо- 
новићем. Једно питање на Миловића: је 
ли био на Вилусима на прегледу оружја, 
кад је официр казао, да му пушка није 
чиста и да иде у Никшић?

Миловић: Јест.
Бранилац Х\ламенац: Никола је давао 

на Вилусима тај пакет?
Миловић: Јест.
Бранилац Х\ламенац: Да идеш у Никшић?
Миловић: Јест.
Бранилац Х\ламенац: Пошао си са па- 

кетом.
Миловић: Јест.
Бран. Пламенац: Изгледа, да није 

истинито кад каже.....
Предсједник: Г. Пламенче, треба да 

знате, да ће суд оцијенити околности 
касније, а изгледа да Крсто Антов Ми- 
ловић не би теретио Николу, који му 
гако нешто повјерава. Племеници су, 
заједно живе. Али сам Никола Даковиђ 
је признао, да је негдје тамо његов брат 
Гаврило.

Држ. туж. Вуисић: Да би се ова 
мисао г. Пламенца потрла, питаЈте Ми- 
ловића, је ли гдје гледао Гаврила, кад је 
ишао нут Вилуса?

Миловић: Јесам на Огрином Ждрије- 
лу од Вилуса до Грахова.

Бран. Бакић: Ја протестујем, да ко 
узима моје клијенте у заштиту, јер може 
штети.

Х\редсједник: Крсто, је ли баш тога 
даиа био дан избора, је ли био иреглед 
оружја тога дана?

Миловић: Не, нико није доносио о- 
ружје, већ је само мени уочи избора 
дошло писмо. Била је пушка туђа. Оф. 
Стеван П. Ковачевић постао капетан. 
Кад је ишао на учење предао је све 
једном војнику, који ]е дошао из Амери- 
ке. Војник вели: како је ова пушка слаба! 
— Сгеван је рекао: „одговараш ли што 
буде поправке на пушку“. Уочи самога 
избора дошло је писмо, да носим пушку 
на Вилусе, да је командир прегледа. Ако 
одобри да идем у Никшић, ако не, да но- 
сим натраг.

Х\редсјсдник: Нека се прочита запис- 
ник Крста Миловића.

Х\исар Краљевић чита:
Питање. Питаш се, Крсто, да све исти- 

ну кажеш, што си из Грахова носио Бла- 
жу Ђукановићу?

Одговор: Баш онога дана. кад су били 
избори народ. посланика дао ми је Нико- 
ла Акимов Даковић на Вилусе, и то у кући 
Пегра Новичина Ковачевиђа, у једној за- 
себној камари један завежљај од ирилике 
дугачак један кварат и рече ми: „Однеси 
овоу Никшић и подајСавуАндринуДакови- 
ћу, а Саво нека га да Блажу Ђукановићу" 
Ја сам узео тај завежл>ај и иошао сам у 
Никшић. Пошто нијесам знао гдје је ку- 
ћа Саве Даковића, распитао сам се и од- 
мах сам иошао нраво његовој кући. Пред 
кућом његовом срио сам Сава и то на 
улици. Пошто Сава нијесам иознавао, 
запитах га, гдје је кућа Савова, он рече 
хајде за мном, и кад смо ушли, ја сам га 
иитао, да нијеси ги Саво, он рече, је сам, 

и онда смо ушли у његову собу. Ја сам 
тада извадио завежљај и рекао му: „Ево 
ово ти је послао Никола Акимов, да га 
дадеш Блажу Ђукановићу". Саво ме пита, 
што је то, ја му рекох, Бога ми, не знам. 
Он је онда пошао да каже Блажу, а ја 
сам остао ту и мало потраја, па се вра- 
ти и рече ми, да Блажо неће ништа да 
нрими. Ја сам му онда рекао: иди, молим 
те, реци му да дође, да ми каже што је 
ово и зашто неће да га прими. Савојепо 
ново пошао кући Ђукановића и остао та- 
мо скоро по уре, па се вратио и рече ми, да 
Блажа није нашао код куће, и мени рече 
хајде ти дома. Ја сам одмах одатле оти- 
шао и ноћио на Трубјели, па одагле пра-
во у Грахово.

Баш сам ушао у кућу Илије Мерџана 
на Грахово, сретем се с кап. Акимом у 
портик и питам га, је ли Никола овдје, 
на што ми кап. Аким одговори: није овдје, 
него је отишао на свадбу. Онда му ја 
казах, да ми је Никола нешто дао, да 
понесем Саву Андрину у Никшић, да га 
дадне Блажу Ђукановићу и да они то 
нијесу ниједан хгјели иримити. Аким 
узме од мене завежљај у руку и иита ме, 
што је ово. На што сам му ја одговорио 
Бога ми, не знам. У том нашем разговору 
дође Вујадин Окичин Вујачић и види 
Акиму завежљај у руци —речему: „Дај ми, 
то је моје“, и у.зе му из руке тај завежљај 
и пошли су заједно у пјацу, а ја ушао 
унутра у крчму, и више не знам шта су 
са тим радили.

П. Ти си казао пред ишљедном комиси- 
јом, да ти је Саво Андрин Даковић, кад 
је по други пут био код Блажа Ђукано- 
вића и врагио се послије по уре, ре- 
као: „Блажо неће примити, но је уте- 
као“. — Дакле, иигаш се, да истинито 
кажеш, како ти је рекао?

0. Знам кад се вратио да ми је рекао 
да Блажо није код куће, а та ме јади 
не знали, не знам или ми рече да је 
отишао, или да је утекао.

П. Пред ишљедном комисијом казао 
си и то, да ти је Саво рекао, да је теби 
Блажо поручио, да одмах идеш дома,



јер не би ти он то примио да му дадеш 
пола Никшића. Је ли ти тако Саво рекао?

0. Јест Бога ми, тако ми је Саво ре- 
као, да му је Блажо рекао, да то не би 
примио за пола Никшића, и да ја одмах 
идем дома.

П. Пред ишљедном комисијом казао 
си, да си кап. Акима срио у Грахову на 
пјаци и дао си му завежљај, који је 
Аким од тебе примио и ставио у џеи 
од кабанице. Дакле, питаш се да кажеш, 
које је истина или што си казао нред 
ишљедном комисијом или сад нред 
нама?

О. Ја сам заиста казао пред ишљедном 
комисијом, да сам кап. Акима срио у 
пјаци и да је завежљај метнуо у џеп од 
кабанице, али није гако него сам се збу- 
нио, кад сам то казао, него је овако 
како сам вама на записнику изјавио.

П. Јеси ли се ти послије тога виђао 
са Николом Акимовијем и је ли те Нико- 
ла иитао штогод о томе?

О. Јест једном у крчми Бојице Кисина 
нашао сам га и рекох му, знаш ли, јесу 
ли ти казали да сам оно вратио? Он 
рече: „Казали су ми, али немој о томе 
никоме ништа причати.

П. Којим си послом ишао у Никшић 
и од куда је Никола Акимов знао да 
ћеш ићи ти и Никшић?

О. Ја сам ишао да поправим пушку, 
а од куда је Никола знао, то не знам, 
само ш го ме при кретању позвао с иро- 
зора куће, као што сам већ навео на 
Вилусима и пита мехоћеш ли у Никшиђ? 
Ја му рекох, да хоћу да поправим пушку 
и тада сам му се пожалио да немам 
трошка до свега 9 шестица, на што је 
он извадио и дао ми 2 фиор.

П. Је ли ти га два фиор. ноклонио 
или узајмио?

О. Ја не знам, он ми није рекао ни- 
шта кад ми их је дао, али ја сам му их 
доцније вратио и он их је примио.

Г1. Имаш ли још што да кажеш по 
овој ствари?

О. Више немам ништа.
По прочитању

Крсто Ангов Миловић.
Предсједник-. Нека уђе Блажо Ђука- 

новиђ.
Јеси ли ти Блажо Ђукановић?
Блажо Ђукановић -. Јесам.
\\редсједник-. Откуда си?
Ђукановић-. Из Никшића.
Предс/’ед«ик: Шта си но занимању? 
брка«овић: Бивши официр. 
Предсједник-. јесте ли кажњавани? 
Ђукановић-. Нијесам.
\}редсједник: Вас тужба терети, да сте

у времену од 16—28 септ. 1907. г., како 
опгужени Рајковић , врди, на скуновима 
држаним у кући Михаила Јовановића из- 
међу осталих завјереника присуствовали; 
да је Марко Даковић уз пут од Ду- 
бровника до Цавтава истицао вас као 
поуздана, нагласивши: „Ђукановић ће си- 
гурно у Никшићу нешто урадиги, а кад 
се увјери, да смо набавили бомбе, тај ће 
се помамити".

Марко Даковић у писму упућеном Ми- 
лошу Ивановићу но Ђорђију Контићу и 
Душану Ђоновићу — међу осталима ис- 
тиче и вас да ћете довести 50 Луков- 
љана на Цетиње, у сврху извршења за- 
вјереничког плана, и Марко Даковић је 
из Рисна уиућивао нисма и бомбе, нреко 
Вујадина О. Вујачића, односно Николе 
Даковића, за које тужба истиче, да их 
нијесте хтјели примити*'.

Говорите истину. Кажите, да ли по- 
знајете Марка Даковиђа?

Ђукановић-. Познајем.
Х\редсједник-. Јесте ли своји?
Ђукановић-. Не, далеко смо у срод- 

ству.
Х\редсједник-. У каквом сте сродству?
Ђукановић. Једна тетка била је удата 

за сина Даковићева.
Х\редсједник-. Јесте ли са Даковићем 

интимни?
Ђукановић. Јесам.
Х\редсједник. Јесте ли се дружили?
Ђукановић-. Јесмо овдје на Цетињу. У 

Никшићу смо заједно учили.
Х\редсједник\ Је ли истина, да сте се 

ви састајали у кафани Михаила Јовано- 
вића?

Ђукановић-. У кафану сам улазио, али 
никада се у мом друштву није говорило 
о завјери.

\\редсједник. С ким сте се највише 
састајали?

ЂукановиХс. Ја сам био, бивао је г. 
Радовић, Алекса Мартиновић и др.. Мно- 
го их је било. Никада у моме ирисуству 
није се говорило ни ријечи о каквој за- 
вјери. Нека изађе једна личност, да сам 
ја знао за завјеру, ја падам, само нека 
фактима докаже.

Предсједник: Је ли вам ко што доно- 
сио од М. Даковића?

Ђукановић: Ја сам у суботу за неђељу 
19. октобра, чини ми се, тражио бил.ет 
за дилижансу на Цетиње. Нијесам га до- 
био. У неђељу у југро извадио сам би- 
љет за Цетиње. Знам, да је био поне- 
ђел.ник онај дан кад сам кренуо. Ја сам 
извадио биљет. Око подне се вратим са 
цјаце. Срио сам се са Савом Даковићем

који ми је рекао, да ми носи неку пору- 
ку од Граховљанина. Не могу се сјетити 
од кога. Ја сам казао, да идем у јутро 
на Цетиње и да примити нећу ништа с 
разлога, што је М. Даковић истакнута 
политичка личност, а осим тога побје- 
гао је из руку власги, за то се нијесам 
хтио састати са послаником.

Х\редсједник-. Ко вам рече, да имате 
пакет са Грахова?

Ђукановић-. Мени је рекао Саво, да је 
дошао један Граховљанин с поруком. 
Је ли био пакет или ш го друго, не знам.

Х\редсједник-. Каза ли ти, од кога је 
порука?

Ћукановић: Не сјећам се добро. Ка- 
зао је од Даковића, не знам, је ли од 
Акима или Николе. Не сјећам се, да ли 
је рекао од Акима или од Николе, само 
знам од Грахова.

Х\редсједник-. Је ли долазио Крсго 
Антов?

Ђукановић-. Није.
\\редсједник-. Како сте одговорили?
Ђукановић-. Ја сам одговорио Саву 

Даковићу, да идем на Цетиње и да нећу 
ништа примити.

\\редсједник\ Зашто?
Ђукановић-. Ја сам казао. Бојао сам 

се, пошто је Марко Дакови!. побјегао из 
руку суда, ако суд сазна, да ће ми пре- 
кинути пут.

Х\редсједник-. Ви кажете, да није казао 
Саво, да је од Марка Даковића, него да 
га је један Граховљанин послао.

Ђукановић-. Није баш тачно оиредије- 
лио Марка Даковића.

Х\редсједник\ Огкуда сте сумн.али, да 
је од Марка Даковића, а кад га није име- 
новао?

Ђукановић-. Ја се нијесам ни с ким 
хтио састаги од његове куће. Знавао 
сам ако бих се састао, да бих зван био 
на одговорност.

\\редсједник-. Ви кажете, да вам није 
казао, да је порука од Марка.

Ђукановић-. Није.
Х\редсједник\ Тврдите, да вам Марка 

сиомин.ао није. Дошао је један Грахов- 
љанин, не знате, је ли спомињао Акима 
или Николу, или другога кога!

Ђукановић.-. Не сјећам се.
Х\редсједник\ Јесте ли питали Сава ра- 

ди чега је порука?
Ђукановић-. Он се касније вратио. Ја 

сам га питао, јелионај Граховл.анин још 
ту. Саво ми није ништа рекао што је, 
а ја га иснигивао нијесам.

Предсједник: Утврђено је, да су бомбе.
Ђукановић-. Ја не знам, ја се нијесам 

ником обећао.
Предсједник-. Откуда би могао Дако- 

вић казати Рајковићу: Ђукановиђ би мо- 
гао много учинити а кад би видио бомбе 
још ће се иомамити?

Ћукановић-. Ако му је Марко Даковић 
што говорио, ја кажем, да је неистину 
говорио.

Х\редсједник\ Јесте ли примали каквог 
писма?

Ђукановић-. Никаквог писма од Марка 
Даковића примао нијесам.

Х\редсједник\ Јесте ли примали од кога 
од одбора народне странке?

Ђукановић: Ни од кога нијесам добио 
иисма. Нека дође ко ми је предао да 
каже, ја падам. Позивам се на сву око- 
лину никшићску, на Луково, нека икакав 
човјек каже, да сам икоме говорио што 
о томе, ја падам.

Х\редс\едник\ Кажс се тамо да сте ре- 
кли ономе Саву: не бих ја то иримио за 
иола Никшића**.

Ђукановић-. Ја се не сјећам, да сам ;го 
рекао. Ја ћу се заклети.

Х\редсједник-. Познајете ли Пера Церо- 
вића ?

Ђукановић-. Добро.
Х\редсједник-. Јесте ли у сродству?
Ђукановић-. Нијесмо, да ја знам.
Х\редсједник-. Јесте ли имали разговора 

односно каквих писама?
Ђукановић-. Никада о бомбама гово- 

рили нијесмо. Само ми је једном Пегар 
Церовић причао, да је добио анонимно 
писмо, у коме се срамоти његов отац 
зашто се одрекао од „клуба". Само 
сам ово чуо.

\\редсједник\ Је ли казао од кога је?
Ђукановић: Није, него анонимно, без 

иотииса.
Х\редсједник\ Је ли вам га показивао?
Ђукановић-. Није, него је казао, да је 

писмо без потписа, у коме му се сра- 
моти отац за то, што се одрекао од 
„народног клуба“.

\\редсједник\ Остајете јш Рајковићу при 
томе, да вам је говорио Даковић уз пут 
до Дубровника, да је истицао Ђукано- 
вића како ће радити у Никшићу, како ће 
се иомамити од радости кад види бомбе?

Рајковић-. Управо је онако, како је у 
заииснику. Ја немам разлога друкче рећи. 
Ја сам са г. Ђукановиђем слабо познат. 
Може бити да се нијесам виђао 2 3
пута у кафани Јовановића.

Ђукановић-. Истина је.
Држ. туж. Вуисић-. Молим да пита- 

те г. Ћукановића, како разумије ону ри- 
јеч „порука**, јер пред нама је изјавио, 
да му је казао, да носи пакет?

Х\редсједник\ Што имате рећи на то?

Ђукановић-. Мени је записник учињен 
у истражном затвору. Чинили га нијесу 
законите судије.

Х\редсједник\ Јесу ли ишЈведни судије 
чинили заиисник?

Ђ^кановић Јесу.
Х\редсједник\ Како сте казали?
Ђукановић-. Да је пакет.
Х\редсједник\ Је ли Саво казивао, да 

је пакет?
Ђукановић-. Не сјећам се, да ли је ре- 

као пакет или порука. Мени се чини, да 
је рекао иорука. Ја не могу потврдити, 
да је Саво рекао иакет. Може бити да 
је рекао.

Х\редсједник\ Нека се доведе П. Церовић.
Бранилац Д-р Матановић-. Ја молим, 

да се за ово вријеме прочита изјава Ђу- 
кановићева иред ишљедним судијама.

\\редсједник\ Изволте читати!
Х\исар К.раљевић\ чита:
На иосебна нитања Блажо Ђукановић 

изјави:
Ишљедна комисија у лицу г. г. Сава 

Вулетића, Стева Лопичића у својој оптуж- 
би од 26. новембра 1907. год. иоднесе- 
ној Суду за суђење анарх. злочина оп- 
тужује вас као саучесника и иомагача у 
горњој завјери, ге се питаш Блажо, да 
све истину кажеш, јеси ли саучесник и 
иомагач у завјери, па ако си, штотена го 
навело? Дакле, од иочетка до свршетка 
испричај нам истинито и јасно све што 
ти је познато о овој завјери, нарочито 
који су умијешани у исту и за њу знали?

Одговор-. Тврдим иод заклетвом да ни 
о каквој завјери ништа не знам.

Ишљедња комисија говорила ми је да 
је Никола Даковић казао, да је послао 
некакво писмо по Марку Суботићу из 
Никшића и то да се преда мени или 
Перу Церовићу. Ја иод заклетвом твр- 
дим, да нијесам никакво писмо нити од 
Марка Суботића нити од кога другог 
из Грахова — примио.

Ишљедна ме комисија још питала, који 
ми је ГраховЈванин донио бомбе. Ја сам 
им одговорио, да мени уопште није до- 
носио нико никакве бомбе нити сам ја 
што од кога иримао. Само што је јед- 
ном приликом Саво Андрин Дакови!. из 
Никшића, мој комшија, дошао пред мо- 
ју кућу око Ш/2 сати прије подне баш 
кад сам се био вратио с иоште гдје сам 
био узео бид>ет за дилижансу, да идем 
сјугра дан за Цетиње и речр ми: Тражи 
те један Граховљанин да ги иреда један 
пакет који ти је упућен од стране, сад 
не знам или рече од кап. Акима Дакови- 
ва или од његова сина Николе. На што 
сам му ја одговорио: „Да не примам 
никакав пакет и да нећу да се чак ни 
видим са иослаником који је донио па- 
кет, јер се бојим да ме не снађе какав 
белај. Саво је тада отишао. Истог дана 
послије нодна дошао је у моју кућу Са- 
во А. Даковић и ја га пигах јели оти- 
шао онај Граховљанин? На што ми Са- 
во рече, да је отишао и још ми рече: 
„Што не виђесмо што јеу оном пакету!

Ја сам му на то рекао, нека га ђаво 
носи, јер ти Саво знаш да је Марко из 
Црне Горе утекао иа од њихове куће 
не желим ништа примити нако да ме 
каква напаст снађе. Саво је долазио и 
у вече у моју кућу као и обично он код 
мене и ја код њега као комшије, али о 
томе нијесмо ништа више говорили.

Ја сам сјугра дан, пошто сам био из- 
вадио биљет, као ш го сам навео, отпу- 
товао дилижансом за Цетиње и то у на- 
мјери да од своје ујне г-ђе. иок. Ника 
Матановића иштем путни трошак да идем 
у Русију да тражим службу, а из Ник- 
шића сам јој иисао односно путног 
трошка.

На Цетињу сам био два гри дана и 
ујна ме задржавала, да останем до иро- 
љећа, али ја сам био одлучан да идем 
за Русију и као бив. официр смаграо 
сам за дужност, да се иријавим нри кре- 
тању Господару. Отишао сам код г. бри- 
гадира Ј. Вукотића и замолио га да би 
ми израдио да ме нрими Господар, или 
ако то не може бити, замолио сам га 
да згодном ириликом каже Господару 
моју жељу, па макар ја био и огишао из 
Црне Горе. Он ми је рекао, да ја наии- 
шем писмено све што имам и иредам 
њему. Ја сам тако мислио и да учиним, 
али сам сјутра-дан од полиције затворен.

Заборавио сам и то рећи, да сам из- 
вадио био биљет за пасош од општине 
у Никшићу и тај се биљет и данас на- 
лази код моје ујне.

Г1. Је ли вам говорио Перо Церовић, да 
је добијао какво писмо и ако је, је ли ви 
давао то писмо на прочитање?

О. Перо Церовић говорио ми је јед- 
ном нриликом, да је добио некакво ано- 
нимно писмо и толико ми рече да у то- 
ме нисму грди се његов отац и још неки 
иосланици из клуба, а с тога ш го су се 
потарафундили, а не рече ми ко му је до- 
нио то писмо или од куда га ја добио, 
а такође нисмо ми није показивао нити 
више 1оворио о садржини његовој.

П. Имате ли још што да кажете по 
овој ствари?

О. Немам ништа више да кажем него 
ш го сам казао, а на ово се све могу 
заклети.

Бран. Г1. Марковић-. Држав. тужилац г. 
Вуисић тражио је, да му се објасни 
мјесто, како се Ћулафић свађао са Мар- 
ком. Кад се то ирочитало, зашто се не 
би прочитало идаље оно што се односи 
на Блажа?

Х\редсједник\ Околност она, коју је 
тражио држ. тужилац, да се истакне, 
тражио је зато, да иокаже, да су ови 
Ћулафићи хтјели напасти Мијата зато, 
што су се побојали, што говори истину. 
али ово нећу допустити, да се чита. То су 
друге сгвари. Ако је коме што било, 
ако је ко страдао с друге стране, его му 
редовних судова, па нека се жали. Ми 
имамо да судимо о злочину с бомбама.

Бран. Др. Матановић -. То имаде важ- 
ности, јер ако су били бијени, они су 
имали страх и њихови искази су изнуђени,

Х\редсједник: Ви сте чули оптуженога 
сада, што говори.

Бран. Др. Матановић: Имало је ту и 
тајних комисија, а не само ишл>едних. 
То је била инквизиција и ништа друго.

\\редсјсдник\ Ви као његов ујак мо- 
жете да подигнете тужбу.

Држ. тужилац Дрљевић: Молим, да 
се Ђукановић изјасни, је ли од ишљедних 
судија било иресиЈе.

Блажо Ђукановић : Од Вас није.
Ј. Дрљевић-. Ако су што полицијске 

власти чиниле, ми сажал>ујемо.
Х\редсједник \ Тужба је базирана на 

основу ишљеђења иред ишљедним су- 
дијама.

Судија Р. Х\оповић\ Ја бих желио да 
Ђукановић каже, јели признао коју окол- 
ност, која га терети, а коју би хгио да 
опорече?

Блажо Ђукановић-. Није било иризна- 
вања више тада, него сада.

Х\редсједник\ Нека се доведе Перо 
Церовић.

(Улази П. Церовић.)
Јесте ли ви П. Церовић.
\\еро Церовић-. Јесам.
Х\редсједник\ Шта сте иозанимању?
П. Церовић -. Ја сам земл>одјелац.
Х\редсједник\ Јесте ли гшсмени?
П. ЦеровиХ,: Јесам.
Х\редсједник\ Јесте ли кажњавати?
Г1. ЦеровиХ\\ Никада.
Х\рсдсједник\ Вас тужба терети: На 

основу тврђења Акима Даковића и 
његова сина Николе, Марка Суботиђа и 
његове жене Томне, да сте иреко истих 
примили нисмо од Марка Даковића, а 
које је било упућено на Блажа Ђукано- 
вића и тужба нријем тога иисма доводи 
у везу са овим завјереничким послом и 
хоће да вас престави као саучесника у 
овом злочину.

Јесте ли ви имали учешћа у овом зло- 
чину?

П. ЦеровиХу: Никаквога учешћа нијесам 
имао, г. предсједниче, то хоћу да ви до- 
кажем. Хоће ли ми се дозволити, да го- 
ворим?

Х\редсједник. Кажиге, јесте ли иримали 
каквог писма од Марка Даковића?

Церовић\ Примио сам нисмо од Марка.
Х\редсједник\ Ко вам га је предао?
Церовић-. Предала ми га жена Марка 

Суботића, а било је адресирано на мене.
Х\редсјсдник. Шта је иисалоу иисму?
Церовић. Не сјеђам се сада тачно, ис- 

такао сам у записнику.
Х\редсједник\ Реците у главноме.
Церовић-. У главноме гласило је: Дра- 

ги Перо, отишао сам ноћу нреко Об- 
зовице од неправде. Чуо сам с Цетиња, 
да су приступили неки Црногорци Гос- 
нодару и признали све оно што се го- 
вори, те с тим нанијели шгету не само 
себи него и другима. Чуо сам за твога 
оца, који је обећао да ће се борити за 
народна права, да 1>е да се одцијепи од 
Народне Странке. Поздравља те Марко.

Х\редсјелник\ Ви хоћете да речете, да 
нијесге примали писма од жене Марка 
Суботића, које је адресирано на Блажа 
Ђукановића.

Церовић-. Никаквога писма нијесам ја 
за Блажа примио.

Х\релсјелник. А знате ли ко вам је дао 
то писмо?

ЦеровиХ-. Не знам ни ко га је дао, ни 
коме, само ми каза, ево ти шал>е пи- 
смо, а да ли је казала да је од Марка 
Даковића или од кога другога, то не знам, 
јер ме није гризла савјест.

Х\редсједник\ Јесте ли тоиисмо, које сте 
добили од Марка Суботића показали коме?

Церовић-. Нијесам никоме, једино ме 
Блажо Ђукановић пигао, је ли ми дала 
писмо жена Марка Суботића? Њему сам 
рекао, да ми пише Марко, како су неки 
нападали посланике, како су приступили 
Госнодару и т. д.

ХХредсј елник\ \ од куда је знао да пи- 
та за писмо.

Церовић-. Она је мене тражила.
\\редс]елник\ Је ли њега тражила?
ЦеровиХс. Не знам.
Предс/ед««А: У које је то вријеме било?
ЦеровиХ\. Ја мисјшм 5 или 6 дана иред 

изборе. Пред вече ми га дала.
\\релсјелник. А гдје?
ЦеровиХс. Код кафане Вујичине на пјаии 

Никшићској.
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ПредсЈелник: Је ли био пазарни дан?
Церовик: Јест.
Прелсједник: Шта сте учинили с пи- 

смом?
Церовић: Завукао сам гг у шпаг, 

нијесам водио рачуна шта је у писму.
Х\редсједник Јесте ли казивади коме 

ово, шго сте казивали Ђукановићу?
Цероаић: Нијесам никоме причао о 

садржини, једино је дошао Суботић и 
казао ми је да је због неког писма због 
мене позиван у тамницу. Рекао сам му, 
да нема ништа, што ме може теретити'

Прерсјелник: Је ли било потписато од 
Марка и руком Марковом?

Церовић: Не знам је ли било потписато.
Предсјелник: Је ли било писато руком 

Марковом?
Церовић-, Јест. Знао сам да је од Да- 

ковића, чим пише: драги Перо.
Пдедсједн«А: Кад сте примили писмо?
Церовић: Не сјећам се тачно кад сам 

га примио. Пет или шест дана нред 
изборе.

Предс/ед«и/:: Је ли био датум на нисму?
Церовик: На датум нијесам обраћао 

пажњу.
Прерс\едник: А гдје је то иисмо?
Церовић: Уништио сам га.
Прелсј елник: Ђукановић тврди, да сте 

му казивали оједном нисму, али он каже, 
да је било потписано.

Церовић: Ја не знам је ли било пот- 
писано, а знам да га је Марко Даковић 
нисао и квит работа.

Прелсјелник: По тврђењу Акима Дако- 
вића и по тврђењу Марка Суботића и 
његове жене, као и по тврђењу Николе 
Даковића излази, да сте нримили из руке 
жене Марка СуботиЈ.а писмо, које је ад- 
ресирано било на Блажа Ђукановиђа, и 
ирема исказу НиколеДаковића то писмо 
мора бити друге садржине, него што ви 
истичете. Дакле, излази, да сте ви при- 
мили друго иисмо без онога, којејеходи- 
ло Блажу Ђукановићу.

ЦеровиХс. Ја нијесам примао никаквог 
другог иисма:

Предс/едн«А: Ви кажете, да је писмо 
адресирано на Блажа Ђукановића, а кри- 
јете садржину, јер то писмо мора бити 
друге садржине.

ЦеровиХ: Нема никаквога другог писма.
Није Никшић Париз, те да не може 

Ђукановића наћи.
\\редсједник: Излази из саслушања, да 

је он рекао: „Можеш нисмо дати Ђука- 
новићу или П. Церовићу1*.

'СЈердки^: Ја «№ ХНт «» Т&у-- 
кановићем. Никола Даковић се сигурно 
побојао од те работе. Нико не може ка- 
зати, да сам ја примио писмо, које би 
се односило на ове работе.

Предсјелник: Да ли сге примили какво 
нисмо адресирано на Блажа?

Церовић: Нијесам никако.
Прелсјелник: Према исказу Николином 

и свједока, ви сте само једно нисмо при- 
мили, ништа више, али оно није адреси- 
рано на вас, ниги је било те садржине, 
коју ви истичете, него је било адреси- 
рано на Блажа Ђукановића, а садржај је 
гласио: „показаћеш га Церовићу, Вујици, 
Бајагићу и Бојовићу и да се држе добро, 
да ће насиља престати и да је био пот- 
писан одбор народне странке.

Церовик: Ја нијесам то писмо примио.
Прелсједник: Ви тврдите, да сте при- 

мили из руку жене Марка Суботића 
инсмо од Марка Даковића, акојејебило 
адресирано вама, и у том нисму Марко 
Даковић куди вашег оца, као да се је 
одцијенио од клубаша. Дакле, истичете 
друкчију садржину, него Никола Дако- 
вић, који каже: „Ја сам примио од Бла- 
жа Тодорова Вујичића једно писмо, у њему 
друго писмо, које је било адресирано за 
Блажа Ђукановића и које је гласило: 
Прочитај га Блажу Ђукановићу, кажи 
томе и томе, да се држе добро, и да је 
био иотписаг одбор народне странке, и 
да нијесу Марку Суботићу дали друго 
писмо осим једно, а које је било адре- 
сирано Блажу, и које је друге садржине 
него што ви истичете, да сте примили. 
Према исказу Акима, Николе, Марка Су- 
ботића п жене му, ви сге само једно 
нисмо примили и то друге садржине; него 
ви истичете, и адресирано је на Блажа 
Ђукановиђа, а не на вас.

ЦеровиХ: Ја га примио нијесам, нити 
за друго што знам.

Предсјелник: Што долазиш ти Ни- 
коли Даковићу?

Цсровић: Зет.
Бранилац БакиХ: Г. предсједниче, само 

имам питати Акима. Јутрос је он казао, 
да је он иослао писмо, које му је Нико- 
ла предао, да га преда Б. Ђукановићу, а 
ни једне ријечи чуо нијесам више, осим 
што се у записнику каже. Ја бих рад да 
каже, је ли именовао он Пера Церовића, 
да се њему нреда писмо, ако не нађе 
Блажа Ђукановића?

А. ДаковиХ: Ништадруго, већ што сам 
рекао, ако не нађе Блажа, да даде 
Церовићу. Бога ми се не бих заклео, да 
јесам или нијесам.

Предс/едн«А: Реци, да ли си предао два 
писма?

А. ДаковиХ: Нијесам.

Предс/елник: Нијесте лц Ви, Церо- 
вићу, примили и то нисмо за Блажа Ђу- 
кановића?

Церовик: Никаква ми писма није пре- 
давао.

Х\редс]едник: Дакле, кријђте то писмо, 
које је било адресирано на Блажа, а 
сад истичете садржину по вас лакшу?

П. Церовић Ја нијеса.м никакав у- 
чесник нити ме можете окривити, нити 
ја шта кријем.

Предсједник: Утврћено је свједоцима, да 
сте гамо једно писмо примили.

Г1. Церовић: Како се мо>+;е Марку Су- 
ботићу вјеровати!

Предсједник: И то да сте примили пис- 
мо пред шиљањем бомба.

ЦеровиХ: Шго се тога тцче, нема мај- 
чина сина ко би то могао потврдити. 
Нека дође амо, па да срамотно платим. 
О бомбама нећу да знам!

Прерсјелник: Ради тога што кријете 
садржину, сумња је велика, да није нити 
она садржина, коју истиче Н. Даковић, 
нити она коју истичете цц, него нека 
трећа, зашто је Ђукановић одбио пакет?

Церовић: Како ме турате под сумњу, 
кад велиге: Ђукановић је дознао, што 
је у том писму и одбио пакет. То нема 
никакве везе. Мени је пријатељ гшсао 
једно писмо и друго ништа. Није било 
никакве наредбе, да се ие смије при- 
мати никакво писмо од Даковића. Да 
сам то знао, не бих га ни примио.

Бранилац Бакић: Г. предсједниче, доб- 
ро би било да ми каже Аким, да ли није 
Марко Суботић ишао у Рисан, и да ли није 
ио Суботићу послато нисмо Церовићу и 
овај га донио жени, да га уручи Перу?

Предсјерник: Утврђено је, да је само 
једно писмо нримљено и то оно, које је 
Марко Суботић иредао жени и т. д.

Бранилац БакиХ: Молим да се прочи- 
тају оба записника Марка Суботића.

Прелсјелник: Марко Суботић био је 
увијек нервозан човјек, који је на концу 
и иолудио. С тога он није никада узи- 
мат у обзир као његова жена, па је с 
тога и позвата његова жена, јер он ка- 
же, да је жени дао писмо. Она ће се на 
скоро саслушати, јер је већ дошла.

Прочитајте занисник нок. Марка Су- 
ботића,

Писар КраљевиХ чита:
Записник од20. децем. 1907 г. о преслу- 

шању Марка Суботића иред судом.
Питање: Ти си Марко преко управите- 

ља овд. истражног затвора Марка Мило- 
шевића пријавио, да имаш још нешто 
рећи што нијеси рекао у твојим рани- 
јим записницима пред ишљедном коми- 
сијом од 9. 10. и 20-ог новем. о. г., те 
се дакле позиваш, да се нзјасниш што 
имаш казати?

Одговор. Сјетио сам се да ме је негдје 
јесенас, не могу се сјетити баш кад, каи. 
Аким Даковић позивао из Потока у Гра- 
хову гдје сам говеда продавао и одвео 
ме у кафану Бојице Кисина и платио ми 
чашу вина, па ми предао једно писмо 
да га понесем у Никшић и предадем 
Перу, млађему сину Ђура Церовића или 
сину Мила Ђукановића — Блажу. Знам 
да је то било сриједа, пазарни дан на Гра- 
хову.Ја сам то иисмо од Акима примио, 
без да сам га питао какво је писмо и шта 
садржи и без да ми је он сам о њего- 
вој садржини објаснио.

Ја сам тога истога дана у вече кренуо 
с Грахова и ноћио више Грахова у Раз- 
муће у кући Трипка Јованова Вујачића 
(то је ком.). Сјутра дан у четвртак по- 
шао сам и дошао у Риђане код моје 
куће, и писмо је било код мене до идућег 
понеђељника, кога сам дана пошао у Ник- 
шић да купујем говеда и иисмо понио 
собом. Кад сам дошао у иазар ја сам 
купио нека говеда, ирије предаје овога 
писма, па ми утече један во те ја мора- 
јући поћи за тијем волом писмо нредам 
мојој жени Томни, да га она преда Перу 
Церовићу или Блажу Ђукановићу, а ја 
отидем за онијем волом те ми је био 
утекао. Кад ми је жена била дошла у 
вече код куће, ја се са њом нијесам 
гледао од кад сам јој писмо предао док 
је дошла кући, пигао сам јејелии коме 
је предала писмо, нашго ми је одговори- 
ла да га је предала Перу Церовићу.

Моја жена није познавала Пера Церо- 
вића, она је питала Милана Савићевића 
Цуцу, те јој га он казао.

Милан Савићевић Цуца стоји у граду 
Никшићу.

Г1. А зашто у првим записницима ни- 
јеси казао за ово писмо?

О. Нијесам за то казао што имам сед- 
моро дјеце од којих је најмлађе старо 4 
мјесеца, те сам се бојао да ми суд не 
позове жену.

Више за сада немам ништа казати.
По прочитању: Марко Суботић.

Држ. туж. ДрљевиХс. Ја мислим, да је 
ово добро погврђено, јер капетан Аким 
тврди под заклегвом садржину писма, 
које је прочитано, а не може се претпо- 
ставити, да би против њега тврдио, као 
против свога зета.

Бранилац Љ. Бакић: Ово мјесто спа- 
да у одбрану, а ако ћете, ја ћу сада о 
томе говорити.

Предсјденик: Поставите питање опту- 
женом, па ћете то у одбрани истаћи.

Бран. ЈБ. БакиХ: Никола и Петар су у 
колизији, не слаже се садржина њиховог 
исказа; мени је овдје незгодно стављати 
питања, да хватају један другог, јер оба 
су моји клијенти, но нека кажу право зет 
и шура, а нека један другоме не шапћу.

Н. ДаковиХ: Суботић у првој својој 
изјави није казао, да смије ходити у Бо- 
ку, и то је обласни управитељ мене ии- 
тао. Он иде али не каже мени, да иде у 
Црну Гору, он иде и могао је носити 
сва та писма и казао је више пута у 
највишем свом лудилу: „Иједак сам био 
на Церовића, и да сам га могао изгу- 
бити — изгубио бих га.“ Ја сам радио, 
да ископам јаму њему, а ево сада ја иа- 
дох у њу.

Држ. туж. Дрљсвић: Овдје се пига 
го, јеси ли ти ирочитао то иисмо, јеси 
ли га дао Акиму? Каиетан тврди, да га 
је дао жени, а жена га је дала Церо- 
вићу.

Перо ЦеровиХ: Признајем, да га је да- 
ла мени, али не иризнајем садржину 
никако.

Х\релсјелник: Марко Суботић није од 
тога ништа признао из почетка.

Н. Даколић: Признао је кад је полу- 
дио.

Предо/едник: Нека дође жена Марка 
Суботића.

Ра/ковић: Ја имам да кажем то, да 
се збиља Суботић вјешао прије, него 
што је дошао на записник пред ишљед- 
ним судијама, и да је послије вјешања 
насгупило лудило.

Предсједник: Добро, добро, но види- 
те, да свједочи сам, да је писмо при- 
мио од Акима, и да га је дао Церовићу. 
Он је био здрав, кад му је дато писмо.

Сада ђемо видјети, кому га је дала 
жена.

Нека се доведе Томна Суботић.
(Долази Томна Суботић).
Јеси ли ти жена Марка Суботића?
Томна Суботић: Јесам.
Предсједник: Како ти је име?
Т. СубогиХ: Томна.
Предсједник: Јеси ли кад кажњавата?
Т. СуботиХ: Не никад.
Предсједник: Имаш ли дјеце?
Т. Суботић: Седморо.
Предсједник: Кажи истину, право, оно, 

на чем се можеш заклети. Немој што 
неистину рећи, јер на крају суд те мо- 
же заклети на оно, што кажеш.

Јеси ли носила какво писмо у Никшић
коме прошле годмне?

Т. СуботиХс Јесам понијела нисмо нег- 
дје јесенас.

Предсједник: Коме ?
Т. СуботиХ: Сину Ђурову.
Предсједник: Којему сину, знаш ли 

му име?
Т. СуботиХ: Не знам, светога ми Ва- 

силије, али је Перо, али Мило.
Предсједник: Би ли га познала да га 

видиш ?
Т. СуботиХс. Не знам.
Предсједник: Ко ти је дао то писмо 

да понесеш?
Т. СубогиХс. Мој муж Марко.
Предсједник: Што ти је рекао?
Т. СуботиХс. Понеси сину Ђурову то 

иисмо, и ја га не познавах, и узех писмо 
и дала сам га не знам коме било, и ре- 
че ми „немој стат’.“

Предсједник: На којем мјесту си му 
га дала?

Т. СуботиХ: На пјаци.
Предсједник: Како си га познала?
Т. СуботиХ: Питала сам, који је син 

Ђуров, а они су ми казали, и ја сам му 
га дала.

Предсједник: Ко ти је казао?
7. СубогиХ: Не знам ни то, Бога ми!
Предсједник: Јесте ли често ходили у 

Никшић?
Т СуботиХ: Кад сам имала посла — 

ходила сам, а кад нијесам — остала сам 
дома.

Прелсједник: Који је тај дан био?
Т. Суботић: Незнам!
Прерсједник: Је ли био пазарни дан?
Т. СуботиХ: Није!
Предс/едннА: Јели више било него је- 

дно писмо?
Т. СуботиХ: Не, среће ми моје и моје 

сиротиње, ако су живи.
Судија Х\оповиХ,1 Кад си питала за 

сина војводе Ђура, јеси ли спомињала 
име, јер има два сина?

Т. СуботиХ: Мила сам спомињала.
Р. По«ов«ћ Казали су ти који је тај 

Мило?
Т. СуботиХ: Јесу.
Предо/ед««А:: Дакле ти отворено твр- 

диш, да нијеси предавала, него само 
једно писмо?

Т. ТуботиХ: Тврдим да је тако, ако 
ћете сад да ставим руку на еванђел»е 
св. Петра.

Предс/ед««А: Је ли ти Марко давао 
више него једно писмо?

Т. СуботиХ: Не.
Предс/ед«ик: Је ли ово то писмо?
Т. СуботиХ: Не знам Бога ми, је ли ово 

или друго!
Предс/ед«ик: Речели теби Марко, баш 

сину Ђурову, или коме другому?

Т. СуботиХ: Не, тако ми ћивота св. Пе- 
тра и св. Василије!

Предс/ед«ик: Церовићу, је ли то та 
жена ?

7/еровић: Јест, ово је та жена.
Предс/едник: Знате ли, да је то жена 

Суботића?
ЦероииХ: Јест.
Предо/едник: Ајде с Богом!
Предс/едник: Нека дође Јован Мило- 

вић-Баило. (Доведен Јован Миловић-Ба- 
ило). Јеси ли ти Јован Миловић-Баило?

Ј. МилопиХ-Баило: Јесам.
11редс/ед«ик: Одакле си родом?
Ј. /Ииловић: Из Грахова.
Предс/едник: Што си по занимању?
Ј. АЈиловић: Дрводјелац.
Предс/едник: Јеси ли писмен?
Ј. ЛЈилсвић: Јесам.
Предс/едник: Јеси ли кад кажњават?
Ј. ЛЈиловић: Нијесам.
Предс/едник: Јеси ли у сродству са 

Даковићем?
Ј. УИиловић. Нијесам.
П/?едс/ед«ик. Прогив тебетужба истиче:
„Тврђење Стевана Рајковића, које и ти 

нризнајеш, да си 20. октобра 1907. год. 
дошао у друштву с Марком Даковићем из 
Рисна у Котор; да сте те вечери у кући 
Коста Милиновића, ти, М. Даковић, Ст. 
Рајковић, РгГд. Поповић, Илија Ивковић, 
Душан Ђоновић и Ђорђије Контић у по- 
танкостима прегресали завјеренички план; 
да те је Даковић гу иитао за Вујадина 
Окичина Вујачића и том нриликом на- 
гласио, да је по Вујадину послао бомбе 
Блажу Ћукановићу у Никшић; да сам 
иризнајеш, да си се 21. октобра вратио 
у Рисан и ту проводио у друштву с Јо- 
ваном Ћоновићем, Тодором Божовићем 
и Марком Даковићем, а кад си чуо да су 
завјереннци од аустријске власти иохва- 
тани, тражио си од Андрије Ћеткова Ми- 
ловића у Рисну путни трошак за Аме- 
рику, којему си причао о бомбама и о 
завјереницима.

Пошто ти Андрија није дао, упутио си 
се преко Бијеле Горе за Требиње, да 
тражиш новаца, вјешго кријући се од 
наших власти, док те није напокон ухва- 
тила наша иатрола у Бијелој Гори у 
пећини“.

Шта можеш рећи у своју одбрану?
Познајеш ли Стеванз Рајковића?
Ј. МиловиХ: Познајем од када сам у 

тамници.
Предс/ед«ик: Оиомињем те, да кажеш 

истину, греба истину да говориш све 
оно, на чем се можеш заклети.

Ј. Ммловиђ: Ја еве што кажем, ја ми- 
слим да ћу обистинити фактима. Да сам 
ја оптужен — то је судбина моје несре- 
ће била, а не ништа друго.

Ја сам се разболио, и у јутро дошли 
су 6 војника и отјераше ме дома. Био 
сам 12 дана у постељи. Уочи Лучин- 
дана, дана избора, дошао је џандар, и 
питао ме. ,,Је ли ми могуће иоћи на из- 
боре народних посланика?

Пош го је видио да не могу — отишао 
је. То је било на Лучнн-дан.

Кренуо сам пут Боке Которске, ишао 
сам по ноћи 4 сата пута и сишао сам 
у Рисан. Преко цријатеља сам нитао 
за доктора, и казато ми је, да је отишао 
у Мориње. Пријавио сам се милитарском 
доктору који ми је казао, да је на мене 
мртва грозница. Обратио сам се на оп- 
штинског доктора, јер рекли су ми да 
идем код њега. Ту сам преноћио и че- 
као сам вапор и гледао иде ли доктор 
у вапору. На ванору је дошао Марко Да- 
ковић. Ви знате, да је вазда група наро- 
да на вапору. Дошао је и он на ваиору 
и нитао меје Марко: „Што сам дошао? 
Ја сам казао „Види се на мом лицу, да 
сам дошао код доктора".

Дошао је општииски доктор и нрија- 
вио сам се њему, и он ми је рекао, да 
купим неке љекарије.

Ја сам кренуо ванором за Котор. На 
истом ваиору био је Марко Даковић. ја 
сам дошао у Котор и не познајем ни- 
кога, не знам гдје се купују л»екарије, не 
знам кућу за ноћиште. — Марко ми каже: 
„ја знам једну кућу и ту ноће Црногор- 
ци“. Дошао сам у једну кућу, гдје ми 
је свак непознат био; по кући се иде 
тамо овамо, низ таван уз таван. Ту сам 
ја дошао и гу сам чуо разговоре, гдје 
се разговарају за некакве лагуме и ди- 
намиде. Све је то једно било за мене, 
свака ми је личност ту била непозната.

ПредсЈедник: Ко је био ту?
Ј. МиловиХ: Сваки ми је једнако не- 

познат био.
Прелсједник: Је ли било ту колико 

људи ?
Ј. МиловиХ: Не знам.
Неко долази, неко полази, нијесам мо- 

гао видјети, колико их је било, нити сам 
се занимао за то. Чуо сам, што се прича 
и одмах ме је бољело, кад сам разабрао, 
да бих могао пропасти.

Предсједник: Говораху ли, што ће с 
тијем лагумима да чине?

Ј. МиловиХс. Говораху, да ће ићи не- 
што кроз државу.

Преусједник: Кроз коју државу?
Ј. МиловиХ: Кроз нашу.
Х\релсједник: Зашго ?
Ј МиловиХ: Не знам, тако ми Бога!



ПредсуедниА: Јеси ли питао, зашто? 
ј. Миловик: Не.
Предсуедник: Говори ли теби Марко 

за те бомбе?
Ј- Милови\\: Не, ништа.
Предсуедник: Је ли те питао Марко за 

кога?
Ј. Миловић: Јест за Вујадина.
Предсуедник: Питао те, да нијеси гдје 

гледао Вујадина Окичина?
Ј. Миловић:Ја сам му рекао, да је био 

код моје снахе. Онда се окренуо на друш- 
тво и каже, „бике оно стигло или Ђу- 
кановићу или Ђурашковићу. Ја нијесам 
могао то гада схватити.

Предсуедник: Пита ли га ко, што је то ?
Ј. Миловик: Не.
Предсуедник: Пита ли га ти?
Ј. АЈиловић: Не.
Предсуедник: Јеси ли ти у сродству 

са Вујадином?
Ј. Миловик: Јесмо пријатељи, његова 

сестра је за мојим братом.
Предсуедник: Што би послије са тим 

друшгвом ?
Ј. Милопик: Кад дође ноћ неко пође 

у варош, неко тамо, неко овамо, а ја у 
једну конобу са два човјека мени неио- 
зната, један који је са мном лежао, казао 
ми је, да је био кужинар у Суторману.

Предсуедник: Кажи којА су то били?
Ј. Милоник: Ја сам два нашао с њим, 

али који су били нијесам запамтио, само 
сам их испитао у колико сам могао зна- 
ти. Они су остали у Котору.

Предсједник: Кад си пошао у Рисан 
јеси ли гледао каквог Граховљанина ?

Ј Милови!,: Гледао сам Андрију. Ја 
му причах све оно шго сам чуо, и то је 
фамилијарне природе.

Предсуедник: Што си причао?
Ј. Миловик: Он ме је питао за док- 

тора, како си се јавио доктору идт.
Онда каже: зашто се скићу ови ђако- 

ви? Ја рекох не знам шго се скитају. 
Чуо сам да су добавили из свијета неке 
лагуме и бомбе. Ја им не вјерујем, да 
има од тога ишта, и нијесам вјеровао.

ПредсуедниА: Знаш ли ти за ге бомбе? 
— Да ли те је Андрија што питао?

Ј. Миловик: Не, он није знао ни ко- 
лико ја ништа.

ПредсуедннА: Јеси ли му ти говорио, 
шго хоћете с њима?

Ј. Милови\\: Ја јесам, Бога ми, да ће 
негдје ићи кроз државу.

ПредсуедниЛ: Рече ли ти зашто?
Ј. Миловик: Нијесам, јер нијесам ни ја 

знао.
ПредсуедниА:: Куда се ђеде ти из Рисна?
Ј. Миловик: Казато је гу, да сам тра- 

жио паре Андрији. Ја Андрију нијесам 
послије гледао. Ја сам 8 дана послије 
био у Рисну, пошто 1-х је затражила 
влада, а у Рисну зауставио ме је доктор 
код себе.

ПредсуедниА:: Када си пошао из Рисна?
Ј. Милови\>: Ја не знам број, него знам 

дан. —
ПредсуедниЛ: Јеси ли био у Рисну, кад 

су ђаке похватали?
Ј. Милови\>: Јесам за 7—8 дана.
П/гедсуедниА: Куда си пошао послије?
Ј. Милови\\: Ја сам имао намјеру још 

прољетос, да идем у Америку, па сам 
кренуо лијепо са овом намјером, да идем 
право пут Америке. Дакле, одатле сам 
пошао право код куће. Кад сам дошао 
код чобана казали су ми, да ме власт 
црногорска тражи, те у исто то вријеме 
дође Триико Вучуровић, и ја видим, кад 
бих отишао у Америку, да бих на себе 
понио неко бреме, те ја Трипку рекох: 
„Казаћеш, да си ме гледао, и да сам 
отишао пут Рисна и да ћу од доктора 
узети увјерење, и да ћу иослије ираво 
на Цетиње, па што буднем крив да 
платим.

Трипко је отишао.
Има 15 метара од куће, гдје се налази 

једна пећиница. Ја рекох: може се ко 
ноћас прикрасти и ухватити ме, тако да 
не могу узети увјерење од доктора и 
ондје легох. Дође неколико војника: „Јо- 
ване“ — „Ево ме!“ — Ја пођох с њима.

ПредсуедниЛ: Дође ли ко, да ти рече, 
да те траже власти, да идеш на Грахово ?

Ј. Миловић; Дође, али ја сам радији 
био, да узмем увјерење од доктора, да 
га могу казати властима,

ГЈредсуедник: Кад би дошао на Цети- 
ње, ти би имао више доктора, него на 
Грахову.

— Јеси ли говорио што Андрији Ћет- 
ковићу о цијени, колико коштају ти лагуми 
или бомбе?

Ј. Миловић: Нијесам ништа.
Ја не знам то, то не може нико знати.
Предсуедник: Јеси ли ти говорио Ан- 

дрији Ћеткову Миловићу, да рече Крсту 
Антову Миловићу, да дође код тебе?

Ј. Миловић: Нијесам никад.
ПредсуедннА: Је ли ти што говорио 

Марко о Вујадину О. Вујачићу?
Ј. М. каило: Није ништа него то.
П/?едсусд«цА:: Јесте ли га гдје видјели?
Ј. М. Баило: Нијесам долазио на ову 

страну и нијесам га видио.
ПредсуедниЛ: Јеси ли казао Андрији 

Ћеткову да не казује никоме?

Ј. М. Баило: Нијесам, јер не бих онда 
ни ја њему говорио. Ја сам био у фа- 
милијарној кући.

Бранилац Д-р Матанови\: Ја бих питао 
истражне судије, да ли је испитан Ан- 
дрија Ћетковић и да ли је потврдио 
околност, да му је казивао овај, како је 
казао Даковић о бомбама.

Предсуедннк: Биће саслушан Андрија 
Ћетков Миловић, па онда можете ставит 
њему питања, што вам је нејасно.

Је ли, Јоване, ону вече кад сте били 
у кући Косте Милиновића у Котору, ио- 
ред тога што те је Марко питао јеси ли 
гледао Вујадина, је ли говорио што друго 
о Вујадину? Је ли говорио о Вујадину, да 
је пренио нешто?

Ј. М. Баило: Јест, али није назначио 
шга је, но вели биће оно прешло, пош- 
то је пошао Вујадин.

Бран. Др. Матановик: Колико сте се 
задржали у Котору?

Јован Милови\> Баило: До сјутра-дан.
Бран. Др. Магановик: Је ли ко био 

с тобом, кад си се враћао натраг?
Ј. Миловик: Двије личности, које су 

дошле до Рисна, али то не вриједи 
ништа.

ПредсуедннА:: А јеси ли куда ходио из 
Рисна, да тражиш новаца, прије но си 
се упутио и кад ти жандар рече, да те 
власти траже. Куда си ишао?

Ј. Милови\\: Имам рођака који је 
има двије године дана, дошао из Аме- 
рике. Ја Бога ми, дугујем на једну 
страну 1500 кр., а Катурићу из Рисна- 
2400 кр., па сам ишао томе рођаку, не 
би ли ми узајмио на вриједносг од куће 
100 фиорина?

ПредсуедннЛ: Зашто си се скривао у 
пећини, кад имаш кућу?

Ј. Милови\>: Та је пећина удал^ена од 
куће 15 м. Хтио сам да узмем од док- 
тора увјерење, па да се вратим у 
Рисан.

Судија Ристо Поповић: Тужба истиче, 
да си ти, Јоване, ишао и крио се преко 
Бијеле Горе, да узајмиш новаца за Аме- 
рику. Признајеш ли ти то?

Ј. Милови\\: Госнодине, зашто бих се ја 
крио преко Бијеле Горе, а го је два дана 
хода, а могао сам из Боке Которске за 
три сата доћи у Требиње.

ПредсуедниА:: Јеси ли имао намјеру, 
да идеш у Требиње?

Ј. Милови\>: Намјеравао сам кренути у 
Требиње.

Предсуедннк: Зашто си ишао у Тре- 
биње?

Ј. Миловић: Имадем тамо једног ор- 
така. Ишао сам у њега, да примим но- 
ваца.

Судија Поповић: Зашто?
Ј Миловић: За Америку.
Судија Поповић: Како се то слаже с 

оним, да си имао намјеру, да се наврнеш 
у Рисан и да узмеш увјерење од док- 
тора?

Ј. АЈиловић: Ја сам имао намјеру, да 
кренем из Рисна одмах за Америку, али 
кад сам дошао куђи, иредомислио сам 
се и нашао сам за боље, да не идем и 
да кренем за Цетиње.

Сједница је закључена у2 сата послије 
подне, а идућа се заказује за сутра, 16. 
маја, у 8 сати у јутро.

Ог г. Ивана А. Билишкова, који је до- 
шао овамо на јавну расправу као до- 
писник „□ићгоушка“ и „№§е§ ЈеФп:Д\'а“, 
примили смо ову изјаву:

Славном Урвдништву „Гласа Црногарца“
Пошто је у Вашем високоцијењеном ли- 

сту бр. 22 од 16. маја о. г. било јавл>е- 
но, да и лист „Оићгоушк" има свог из- 
вјестигел.а на процесу бомба,

пошто сам ја био тај извјеститељ чак 
и заступник уредништва тог листа, т.ј. 
„Оићгоушк-“а,

ношто је тај лист донио неистинита 
извјешћа односећа се на процес, премда 
сам ја послао тачна и објективна извјеш- 
ћауреднику ,,Цићгоушк-“а г. К. Г1. Домин- 
ковићу, (за ово имам и свједока, ако ус- 
треба),

пошто сам се ја одрекао извјештања 
и заступства тог листа, видећ некоректно 
и управ чудновато поступање и писање 
гореспоменутог листа,

то Вас овијем молим, да у настајном 
броју Вашег цијењеног листа изволите 
оволико саопштити.

Унапријед Вам захваљујем дубоким по- 
штовањем

На Цетињу 4. јуна 1908.
Иван А. Билишков.

Оптужени Рајковић, који је потврдио 
своје нређашње исказе и на јавној ра- 
справи, причајући како је путовао од Це- 
тиња до Биограда датражи зараде, навео 
је како је у Котору тражио г. М. Бјела- 
диновића, као предсједника штампарије, 
не би ли ту нашао мјеста; али је г. Бје- 
ладиновић био у Рисну, те је с тога 
Рајковић тамо пошао и нашав га, г. 
Бјеладиовић му је рекао: „да је он пред-

сједник тииографског друштва у Котору, 
али што се тиче посла упутио га је не- 
ком Радановићу у Котору."

При повратку са бомбама из Биограда, 
прича Рајковић, да се с Даковићем до- 
говарао гдје би се бомбе склониле, па 
да му је овај рекао, да Рајковић познаје 
д-ра Лазаревића и Бјеладиновића и „да 
би их могли код њих склонити“. Па да- 
ље Рајковић наставља: „Не знајући куда 
да их склонимо, Даковић рече, да их 
понесем код осталих, које сам раније 
на поменуто мјесто (у Шкаљарима код 
Вуксановића) спремио“.

По исказу Рајковића, по стенографским 
биљешкама, штампаним у нашем листу, 
нема више ни ријечи о г. Бјеладиновићу 
и дру. Лазаревићу, па ипак „Бока“, лист 
који одскоро излази у Котору, поводом 
наведених ријечи Рајковићевих, труди се 
у свом 20-ом броју да докаже, да се 
данас у Црној Гори под владом Бокеља 
Томановића подваљује „честитим Боке- 
љима, чак и њиховом посланику, иа ма- 
кар то било и преко једног Рајковића, 
да су они били помагачи комплота и да 
су њихове куће чак за смјештање бомба..“

Остављајући честигим Бокељима, да 
промисле, штоби овим хтио ностић и 
тај ново поникли лисг, ми биље- 
жимо ове његове ријечи: „У питање, да 
ли је истина све, што Рајковић говори 
или не, ми се не упуштамо, ал и го 
једно тврдимо, да што је говорио за 
г. Бјеладиновића и дра. Лазаревића, не 
само да није истина, већ није ни он из- 
мисло, већ је просто научен“, — и на 
основу ове његове тврдње констатујемо, 
да је тај лист отворено ступио у коло 
већ добро познатих листова, који се 
труде, да свијет увјере, да је Књажевска 
Влада • сама удесила комплот, који се 
сада пред судом јавно иретреса, те да 
је Рајковић владин агент за то, што је 
остао и на јавној расправи нри својим 
првим исказима.

Толико је доста.

ДОМАЋЕ ВИЈЕСТИ
Спасовданска прослава. Угледни 

чески родољуби и познати пријате- 
љи Црне Горе г. г. ј. Холечек и д-р 
В. Черни, упугили су у име Ческог 
Народног Савјета преко нашег Мини- 
старства Иностраиијех Дјела овај по- 
здрав иоводом спасовданске прославе:

„Година 1858. сјајна је и важна у исто- 
рији Црне Горе; ове се године показало 
јунаштво старих Црногораца у пуној ве- 
личини и слави, кад су Црногорци на Гра- 
ховцу одржали сјајну побједу над Тур- 
цима, кад су на главу разбили Кадри- 
иашу и кад су витезови црногорски иред- 
вођени Великим Војводом Мирком Петро- 
вићем, војводом Петром С. Вукотићем и 
другима сјајне намети са .врха Омутића 
ширили понос и славу српскога оружја, 
које се борило за крст часни и слободу 
златну.

„Ова је година такође славна за Црну 
Гору, јер је за увијек Грахово остало са 
Црном Гором, шго су касније и велике 
силе утврдиле међународним договором.

„Црна Гора, славећи 50-годишњицу овог 
значајног и славног догађаја, слави у- 
једно и помен јунацима, који су се ту 
борили за отаџбину и православну вјеру.

„Ми Чеси, који смо вазда искрено пра- 
тили све подвиге драгих нам Црногораца, 
било у њиховим ратовима, било у мирно 
доба културног развитка Црне Горе, при- 
дружујемо се искрено овој значајној иро- 
слави, коју данас слави Црна Гора као. 
иомен онима, који су жртвовали живо- 
том и остали на бојном иољу на крају 
домовине драге.

„Нека млади нарашта| Црне Горе црпи 
из иримјера својих славних иредака 
поуку, како треба заЈеднички радити на 
корист Црне Горе, која је у исто врије- 
ме и корист цјелокупног Славенства.

„Цагодш ГСаба Сезка моли Вас, да при- 
миге наш искрени словенски брагски по- 
здрав приликом прославе Граховачке 
битке.

МЗгодпГ Када Сехка
Цг. Угаћз1а\' Сегпу. ЈозеТ Но1есек.

** *
Граховци су већ сви отпутовали сво- 

јим кућама, дочекани и испраћени, како 
доликује тијем остатцима граховачких 
витезова, којима је давно снијег старос- 
ти покрио некада вране косе, а јуначка 
им чела дубоке бразде нашарале. Али 
они су се овога пута, како сами рекоше, 
били за часак помладили... А и како

неће, кад овакву славу доживјеше, кад 
доживјеше да виде, да унуци њиховог 
славног вође, Њ. Кр. Височанство Књаз 
Нашљедник и Њихова Височанства Књаз 
Мирко и Књаз Петар, са дивном китом 
црногорских официра поводом ове сла- 
ве испред њих дефилирају и почасти 
им одају? —

Живите мирно, стари витезови, овај 
остагак ваших дана, — ви сте се до 
стојно отаџбини одужили, а она ће зна- 
ти да вам спомен достојно чува, јер — 
покољења дјела суде, што је чије Да. 
ју свима!. —

ТЕЛЕГРАМИ
Лондон, 25. маја. Краљ Едуард, 

краљица Александра и принцеза 
Викторија отпутовали су у Ревељ.

Петроград, 26. маја. Дума је при 
претресу буџета ратне мрнарице 
одбила кредит од 11 милиона ру- 
баља за грађење нових оклопњача.

Софија, 26. маја. Извршени су 
избори за Собрање у потпуном 
реду. Изабрана је велика веђина 
владиних кандидата.

Биоград, 26. маја. Накнадни из- 
бори за Народну Скупштину у нај- 
веђем реду свршени. Изабрана 3 
радикала, 2 самосталца, 2 либера- 
ла. Коначни резултат избора јест, 
да влада има 85, а опозиција 75 
посланика. (Српски Пресбиро).

Софија, 27. маја. Изабрано је 
за народне посланике 175 демо- 
крата и аграраца, 3 Радославови- 
ста, 3 нацијоналиста, 1 Цанковист. 
Пет партија нијесу у Собрању за- 
ступљене, то јест: Стамбуловисте, 
демократи радикални, Тончевисте 
и двије фракције социјалиста. Од 
вођа појединих странака изабрани 
су само Данев и Тодоров, а није- 
су изабрани Гешов, Генадијев, Ра- 
дославов, Тончев, Цанов и Цанков. 
Кад се је Радославов у колима 
врађао са избора из Левча у Плев- 
ну, поплашили су се коњи, уш- 
љед чега је Радославов пануо из 
кола, сломио руку и тешко се по- 
вриједио у главу. Стање је његово 
доста опасно, али није без наде.

Петроград, 27. маја. Цар и ца- 
рица с дјецом отпутовали су у 
Ревељ.

Ревељ, 28. маја. Јуче око 11 
сати прије подне састали су се цар 
Никола и краљ Едуард. Мало 
прије састанка стигао је овамо же- 
љезничким возом цар и царица с 
дјецом, царица-мајка, краљица грч- 
ка, књаз Петар Олденбург са су- 
пругом великом књагињом Олгом 
Александровном, министар-пред- 
сједник Столипин, министри Из- 
војвски и Диков, руски амбасадор 
у Лондону са војним и поморским 
аташејима. Са жел>езнице упутила 
су се Величанства с пратњом на 
бродове „Штандарт“, „Поларна 
Звијезда“ и „Алмаз“. Око 9 сати 
објавили су топовски метци дола- 
зак енглеске ескадре. Енглески кра- 
љевски брод „УЈс1опа апб А1ђеП“ 
усидрио се према царском броду 
„Штандарту“, нашто је цар малим 
бродићем пошао на краљев брод 
и поздравио краЈва, краљицу и 
остале госте, који су малоиза тога 
дошли на ,,Штандарт“ и ту се по- 
здравили с царицом, царицом-мај- 
ком и са осталим члановима царске 
породице.

У два сата послије подне био је 
доручак на броду „Поларна Звијез- 
да“, на коме су присуствовали сви 
енглески гости и чланови руске цар- 
ске породице, изузевши једино ца- 
рицу, која је била уморна. Послије 
доручка краљ Едуард разговарао се 
је са Столипином. Извољски и Хар- 
динг имали су на броду „Алмаз-у“ 
конференцију, која је трајала читав 
сат.

Потсдам, 28. маја. ГВемачка ца- 
рица пала је приликом шетње с 
коња и повриједила се у руку.

Штампа К. Ц. Државне Штампарије


